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و پاکستان و برخی دشواری های پیش ر
محمدرضا بهرامی  به نظر می رســد شــرایط کنونی پاکســتان سخت ترین 
وضعیتی است که این کشــور در دو دهه اخیر با آن روبرو شده است.این کشور 
با تلفیقی از ســه بحران اقتصادی،بی ثباتی سیاســی و افزایــش افراط گرایی 
و تروریســم مواجه بوده و منابع لازم برای مدیریت ایــن بحران ها را به صورت 

هم زمان در اختیار ندارد.

یادداشت

آگهی مزایده عمومی 
شناسه آگهی:1468740شماره43/1401/6/م

اداره کل راه آهن اصفهان در نظر دارد نسبت به واگذاری مورد ذیل الذکر از طریق مزایده عمومی به افراد حقیقی و حقوقی توسط سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت)ستاد( به نشانیhttp://setadiran.ir به شرح زیر اقدام نماید. مزایده گران موظفند برای شرکت در مزایده نسبت به ثبت نام در سایت مذکور و 
 دریافت گواهی امضاء الکترونیکی اقدام نمایند. لازم به ذکر است کلیه مراحل برگزاری مزایده از دریافت اسناد تا انتخاب برند از طریق سایت مزبور انجام می گردد.

مبلغ سپرده شرکت در مزایدهمدتمحل اجراموضوع مزایده

یک دستگاه ساختمان سه اتاقه در محوطه منازل سازمانی جهت مهد کودک

منازل سازمانی 
ایستگاه راه آهن 

اصفهان
یکسال

2/700/000

1/740/000یک باب مغازه در محوطه منازل سازمانی جهت نانوایی

1/860/000یک باب مغازه در محوطه منازل سازمانی جهت آرایشگاه مردانه

5/340/000یک باب مغازه در محوطه منازل سازمانی جهت سوپر مارکت

1/320/000یک باب مغازه در محوطه منازل سازمانی جهت میوه و تره بار

840/000یک باب اتاق در محوطه منازل سازمانی جهت آرایشگاه زنانه

1/560/000یک باب اتاق جنب نانوایی محوطه منازل سازمانی جهت ارائه محصولات یا خدمات

تذکر1: مستاجران قبلی مکان مذکور، در صورت تسویه حساب کامل با موجر، مجاز به شرکت در مزایده می باشند. 
تذکر2: نوع فعالیت برای بهره برداری از یک باب اتاق  جنب نانوایی محوطه منازل سازمانی جهت ارائه محصولات یا خدمات به وسیله مزایده گران میبایست 
پیشنهاد گردد و متعاقب آن پس از بررسی و موافقت کمیسیون معاملات به مزایده گر جهت عقد قرارداد اعلام خواهد شد، لازم به ذکر است ارائه فعالیت 

پیشنهادی همسان با فعالیت های موجود در مجموعه این اداره کل قابل قبول نمی باشد. 
تبصره: مستاجر ملزم به رعایت شرح خدمات و اسناد پیوستی و همچنین قوانین صنفی موضوع مورد اجاره می باشد در غیر اینصورت طبق مقررات برخورد خواهد گردید. 

1-مهلت دریافت اسناد: حداکثر تا ساعت 13 بعد از ظهر روز دوشنبه مورخ 1402/1/7
2-مهلت بارگذاری و محل تحویل پیشنهاد: حداکثر تا ساعت 10 صبح روز دوشنبه مورخ 1402/1/21 به نشانی: اصفهان- اول بزرگراه شهید 

 http://setadiran.ir دستجردی- مقابل سپاهان شهر-اداره کل راه آهن اصفهان- امور اداری و سامانه ستاد
3-زمان بازدید: از تاریخ 1401/12/22 تا تاریخ 1402/1/7از ساعت 9 الی 11 صبح

4-زمان و محل تشکیل جلسه مزایده و قرائت پیشنهادها: ساعت 10/30 صبح روز دوشنبه مورخ 1402/1/21 به نشانی فوق الذکر
5-فراخوان مزایده فوق از طریق پایگاه ملی اطلاع رسانی مناقصات http://setadiran.ir اطلاع رسانی می گردد. 

6-ضمانتنامه شرکت در فرآیند ارجاع کار می بایست سه ماه از تاریخ تحویل اسناد اعتبار د اشته و برای مدت سه ماه نیز قابل تمدید باشد. 
7-دریافت اسناد مزایده صرفا می بایست از طریق سامانه ستاد http://setadiran.ir صورت پذیرد. 

تاریخ انتشار نوبت اول: روز دوشنبه 1401/12/22  تاریخ انتشار نوبت دوم:روز سه شنبه 1401/12/23 

اداره کل راه آهن اصفهان

وزارت راه و شهرسازی
شرکت راه آهن جمهوری اسلامی ایران)سهامی خاص(

 نوبت اول

فراخوان مناقصه عمومی - یک مرحله ای- دو نوبته

140170
مدت قرارداد : 365روز 

زمان توزیع اسناد مناقصه : توزیع اسناد مناقصه و کاربرگ استعلام ارزیابی کیفی بین 
مناقصه گران از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول در روزنامه کثیرالانتشار به مدت 5 روز کاری 

خواهد بود.
زمان ارائه پیشنهاد : حداکثر تا ساعت 15:00    روز     سه شنبه         1402/01/15

زمان بازگشایی پاکت ها : ساعت 10:00    روز    چهار شنبه        1402/01/16
شرایط متقاضیان شرکت در مناقصه : ارائه گواهینامه تعیین صلاحیت پیمانکاری در 

رشته نفت و گاز پایه5 یا تأسیسات و تجهیزات پایه 5 از سازمان برنامه و بودجه 
ارائه گواهینامه تایید صلاحیت ایمنی شرکت پیمانکاری از اداره کل تعاون، کار و رفاه 

اجتماعی  
نوع و مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار: مبلغ 1،400،000،000 ریال 
ضمانت نامه بانکی  مطابق با آیین نامه تضمین معاملات دولتی به شماره 123402/ت 
50659هـ تاریخ 1394/09/22 )واریز وجه نقد به حساب سیبا بانک ملی به شماره حساب 

4101090571214734 نزد بانک مرکزی و در وجه شرکت انتقال گازایران – منطقه 
یک انجام گیرد.(

مدت اعتبار پیشنهادها : پیشنهاد مناقصه گران و ضمانت نامه
 شرکت در فرآیند ارجاع کار به مدت 3 ماه از آخرین تاریخ بازگشت پاکات معتبر بوده و در 

صورت درخواست مناقصه گذار تا 3 ماه دیگر قابل تمدید باشد.
 اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه : مرکز تماس: 41934 

– 021 دفتر ثبت نام: 88969737 – 021 / 85193768 – 021 
کلیه مراحل برگزاری مناقصه از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به 
آدرس www.setadiran.ir  انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم 
عضویت قبلی، مراحل ثبت نام  در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را 

جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.
آدرس:  خوزستان - امیدیه - میانکوه - شرکت انتقال گاز ایران- منطقه یک صندوق 

پستی : 315کدپستی:  11484- 63781 تلفن امور پیمانها :  52654511 - 061
تاریخ انتشار نوبت اول :1401/12/21 تاریخ انتشار نوبت دوم :1401/12/22

روابط عمومي منطقه یك عمليات انتقال گاز

 شناسه آگهی: 1466639

نوبت دوم
موضوع : پایش سیستم های حفاظت کاتدی خطوط لوله مدفون  شماره  2001091871000064

ملی  شناسه  به  ای خوزستان  منطقه  برق  سهامی  گزار: شرکت  مناقصه  نشانی  و  نام 
10100980544، کد اقتصادی : 7698 – 3167 – 4113 و کدپستی 6137674764 به 
نشانی : اهواز – گلستان – بلوار کارگر شرقی – ساختمان 8 طبقه شرکت سهامی برق منطقه 

ای خوزستان – طبقه سوم – بلوک A امور تدارکات و قراردادها....

تجدید فراخوان ارزیابی کیفی
 جهت برگزاری مناقصه عمومی یک مرحله ای 

روابط عمومی شرکت سهامی برق منطقه ای خوزستان   

شرکت سهامی برق منطقه ای خوزستان 
)استان های خوزستان و کهگیلویه و بویراحمد(

رجوع به صفحه آخر

شناسه آگهی:1468929

 نوبت اول

آگهی مزایده عمومی 
شناسه آگهی:1468740شماره43/1401/6/م

اداره کل راه آهن اصفهان در نظر دارد نسبت به واگذاری مورد ذیل الذکر از طریق مزایده عمومی به افراد حقیقی و حقوقی توسط سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت)ستاد( به نشانیhttp://setadiran.ir به شرح زیر اقدام نماید. مزایده گران موظفند برای شرکت در مزایده نسبت به ثبت نام در سایت مذکور و 
 دریافت گواهی امضاء الکترونیکی اقدام نمایند. لازم به ذکر است کلیه مراحل برگزاری مزایده از دریافت اسناد تا انتخاب برند از طریق سایت مزبور انجام می گردد.

مبلغ سپرده شرکت در مزایدهمدتمحل اجراموضوع مزایده

یک دستگاه ساختمان سه اتاقه در محوطه منازل سازمانی جهت مهد کودک

منازل سازمانی 
ایستگاه راه آهن 

اصفهان
یکسال

2/700/000

1/740/000یک باب مغازه در محوطه منازل سازمانی جهت نانوایی

1/860/000یک باب مغازه در محوطه منازل سازمانی جهت آرایشگاه مردانه

5/340/000یک باب مغازه در محوطه منازل سازمانی جهت سوپر مارکت

1/320/000یک باب مغازه در محوطه منازل سازمانی جهت میوه و تره بار

840/000یک باب اتاق در محوطه منازل سازمانی جهت آرایشگاه زنانه

1/560/000یک باب اتاق جنب نانوایی محوطه منازل سازمانی جهت ارائه محصولات یا خدمات

تذکر1: مستاجران قبلی مکان مذکور، در صورت تسویه حساب کامل با موجر، مجاز به شرکت در مزایده می باشند. 
تذکر2: نوع فعالیت برای بهره برداری از یک باب اتاق  جنب نانوایی محوطه منازل سازمانی جهت ارائه محصولات یا خدمات به وسیله مزایده گران میبایست 
پیشنهاد گردد و متعاقب آن پس از بررسی و موافقت کمیسیون معاملات به مزایده گر جهت عقد قرارداد اعلام خواهد شد، لازم به ذکر است ارائه فعالیت 

پیشنهادی همسان با فعالیت های موجود در مجموعه این اداره کل قابل قبول نمی باشد. 
تبصره: مستاجر ملزم به رعایت شرح خدمات و اسناد پیوستی و همچنین قوانین صنفی موضوع مورد اجاره می باشد در غیر اینصورت طبق مقررات برخورد خواهد گردید. 

1-مهلت دریافت اسناد: حداکثر تا ساعت 13 بعد از ظهر روز دوشنبه مورخ 1402/1/7
2-مهلت بارگذاری و محل تحویل پیشنهاد: حداکثر تا ساعت 10 صبح روز دوشنبه مورخ 1402/1/21 به نشانی: اصفهان- اول بزرگراه شهید 

 http://setadiran.ir دستجردی- مقابل سپاهان شهر-اداره کل راه آهن اصفهان- امور اداری و سامانه ستاد
3-زمان بازدید: از تاریخ 1401/12/22 تا تاریخ 1402/1/7از ساعت 9 الی 11 صبح

4-زمان و محل تشکیل جلسه مزایده و قرائت پیشنهادها: ساعت 10/30 صبح روز دوشنبه مورخ 1402/1/21 به نشانی فوق الذکر
5-فراخوان مزایده فوق از طریق پایگاه ملی اطلاع رسانی مناقصات http://setadiran.ir اطلاع رسانی می گردد. 

6-ضمانتنامه شرکت در فرآیند ارجاع کار می بایست سه ماه از تاریخ تحویل اسناد اعتبار د اشته و برای مدت سه ماه نیز قابل تمدید باشد. 
7-دریافت اسناد مزایده صرفا می بایست از طریق سامانه ستاد http://setadiran.ir صورت پذیرد. 

تاریخ انتشار نوبت اول: روز دوشنبه 1401/12/22  تاریخ انتشار نوبت دوم:روز سه شنبه 1401/12/23 

اداره کل راه آهن اصفهان

وزارت راه و شهرسازی
شرکت راه آهن جمهوری اسلامی ایران)سهامی خاص(

 نوبت اول

فراخوان مناقصه عمومی - یک مرحله ای- دو نوبته

140170
مدت قرارداد : 365روز 

زمان توزیع اسناد مناقصه : توزیع اسناد مناقصه و کاربرگ استعلام ارزیابی کیفی بین 
مناقصه گران از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول در روزنامه کثیرالانتشار به مدت 5 روز کاری 

خواهد بود.
زمان ارائه پیشنهاد : حداکثر تا ساعت 15:00    روز     سه شنبه         1402/01/15

زمان بازگشایی پاکت ها : ساعت 10:00    روز    چهار شنبه        1402/01/16
شرایط متقاضیان شرکت در مناقصه : ارائه گواهینامه تعیین صلاحیت پیمانکاری در 

رشته نفت و گاز پایه5 یا تأسیسات و تجهیزات پایه 5 از سازمان برنامه و بودجه 
ارائه گواهینامه تایید صلاحیت ایمنی شرکت پیمانکاری از اداره کل تعاون، کار و رفاه 

اجتماعی  
نوع و مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار: مبلغ 1،400،000،000 ریال 
ضمانت نامه بانکی  مطابق با آیین نامه تضمین معاملات دولتی به شماره 123402/ت 
50659هـ تاریخ 1394/09/22 )واریز وجه نقد به حساب سیبا بانک ملی به شماره حساب 

4101090571214734 نزد بانک مرکزی و در وجه شرکت انتقال گازایران – منطقه 
یک انجام گیرد.(

مدت اعتبار پیشنهادها : پیشنهاد مناقصه گران و ضمانت نامه
 شرکت در فرآیند ارجاع کار به مدت 3 ماه از آخرین تاریخ بازگشت پاکات معتبر بوده و در 

صورت درخواست مناقصه گذار تا 3 ماه دیگر قابل تمدید باشد.
 اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه : مرکز تماس: 41934 

– 021 دفتر ثبت نام: 88969737 – 021 / 85193768 – 021 
کلیه مراحل برگزاری مناقصه از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به 
آدرس www.setadiran.ir  انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم 
عضویت قبلی، مراحل ثبت نام  در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را 

جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.
آدرس:  خوزستان - امیدیه - میانکوه - شرکت انتقال گاز ایران- منطقه یک صندوق 

پستی : 315کدپستی:  11484- 63781 تلفن امور پیمانها :  52654511 - 061
تاریخ انتشار نوبت اول :1401/12/21 تاریخ انتشار نوبت دوم :1401/12/22

روابط عمومي منطقه یك عمليات انتقال گاز

 شناسه آگهی: 1466639

نوبت دوم
موضوع : پایش سیستم های حفاظت کاتدی خطوط لوله مدفون  شماره  2001091871000064

ملی  شناسه  به  ای خوزستان  منطقه  برق  سهامی  گزار: شرکت  مناقصه  نشانی  و  نام 
10100980544، کد اقتصادی : 7698 – 3167 – 4113 و کدپستی 6137674764 به 
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 نوبت اول

خریــدار  بانــک پاســارگاد در ســال 1401 
هم چون ســال های گذشــته توانســت با انجام 
فعالیت های مســتمر در حوزه هــای بانکداری و 
ســرمایه گذاری های کارآمد، علاوه بر عرصه های 
بین المللــی و داخلی، در حوزه مســئولیت های 
اجتماعی، مدیریت مالــی و بانکداری، حوزه های 
فرهنگی، اجتماعی و... ســالی پرافتخار و همراه با 
ســربلندی را ســپری کند و برگ زرینی دیگر در 
بین رقبای خود به دســت آورد که به خلاصه ای از 

این موارد اشاره خواهد شد.
بانک پاسارگاد در ســال 1401 طبق اعلام نشریه 
معتبر بنکر، پس از گذشت شانزده سال از تأسیس 
خود برای هفتمین بار موفق به کسب  عنوان بانک 
برتر اسلامی ایران در ســال 2022 شد. همچنین 
به عنوان تنها بانک ایرانی حاضر در فهرست 500 
بانک ارزنده جهان قرار گرفــت. طبق این ارزیابی 
 Brandfinance  که توسط مؤسسه برندفاینانس
انجام و توسط نشریه بنکر The Banker منتشر 
می شود، بانک پاســارگاد در سال 2022، با صعود 
182 پله ای در رتبه بندی 1000 بانک برتر جهان 
توانســت به جایگاه شایســته 320 جهانی دست 

یابد. 
گفتنی اســت این بانک در ســال 2023 میلادی 
با صعود 19 پله ای نســبت به سال گذشته، موفق 
به کســب رتبه 238  از میان 500 برند برتر بانکی 

جهان )Banking Brands 500 TOP(  شد.
این درحالی اســت که پاســارگاد در ســال های 
گذشــته نیز به صورت مســتمر در این فهرست 
قرار داشــته و بارها به عنوان برترین بانک منطقه 

خاورمیانه انتخاب شده است.
 اهمیت این موضوع از این جهت است که به دلیل 
اعمال تحریم های مالی و بانکی ظالمانه بر اقتصاد 
ایران، افت ارزش پول ملی و دشواری همکاری ها 
با بانک های داخلی و خارجی، بانک پاســارگاد در 
رقابتی نابرابر با بانک های بین المللی از کشورهایی 
مانند امارات متحــده عربی، ترکیه و عربســتان 
ســعودی و از ســایر بانک های ملی و منطقه ای 

پیشی گرفته است. 
بانک پاســارگاد در ادامــه افتخارآفرینی های 

خود در ســال جاری برای هشــتمین ســال 
عنوان بانک سال ایران را کســب کرد و توسط 
نشــریه بنکر )The Banker( به عنوان »بانک 
 Bank Of The(  »2022 برتر ایران در ســال
Year(  معرفی شــد. کســب عنوان بانک برتر 
سال بیانگر ســرآمد بودن بانک های منتخب در 
تمامی معیارهای مورد ارزیابی در کشــور خود 

می باشد. 
از دیگر دستاوردهای چشــمگیر در سال 1401 
کســب رتبه برتــر در بیســت و پنجمیــن دوره 
 )IMI100( رتبه بندی شــرکت های برتر ایــران
اســت که این مراســم هرساله از ســوی سازمان 
مدیریت صنعتی برگزار می شود و بانک پاسارگاد 
موفق به کسب رتبه اول در شاخص های بهره وری 

کل و شاخص بازده فروش شد.
ایــن بانــک در ســیزدهمین دوره جایــزه ملی 
مدیریت مالی ایران در سال1401 پس از ارزیابی 
شــاخص های مختلف مالی و حسابداری موفق به 
کسب تندیس زرین جشــنواره به عنوان بالاترین 

سطح این جایزه گردید. 
از دیگر موفقیت های بانک پاسارگاد در این سال 
پرافتخار می توان به کســب عنوان محبوب ترین 
برند بانکی با رأی مســتقیم مردمــی در نهمین 

جشنوارۀ برند محبوب مصرف کنندگان، انتخاب 
دکتر مجید قاســمی مدیرعامل بانک پاسارگاد 
به عنوان چهــره  مانــدگار در چهاردهمین دوره 
معرفــی چهره های مانــدگار صنعــت، معدن و 
تجارت ایران، انتخاب مدیرعامل بانک پاسارگاد 
به عنوان خیر برتر و کسب رتبه برتر و جایزه دیپلم 
افتخار ســطح ملی در هفدهمین جشنواره ملی 
انتشــارات روابط عمومــی در تمامی بخش های 
مشــارکت خود )8 بخــش(، انتخــاب محصول 
حساب دیجیتال کودک و نوجوان بانک پاسارگاد 
)زیپاد( به عنوان محصول برتر بانکی جشــنواره 
دکتر نوربخش پژوهشــکده پولــی و بانکی بانک 
مرکزی و همچنین معرفی محصــول بانکداری 
ویدئویی پاســارگاد، در هفتمین جشنواره ملی 
نوآوری برتر ایرانی به عنــوان محصول و نوآوری  

برتر ایرانی اشاره نمود.
کســب تمامی این افتخارات ملــی و بین المللی 
طی ســال های متوالی نشــان از هم دلی، عزم و 
تلاش تمام بانکداران پاســارگادی برای پرآوازه 
کردن نام ایران در ســطح جهان است. دستیابی 
به این مهم مقدور نیســت مگر با یاری و حمایت 
مردم گرانقدر و عزیزمان که ایــن حس اعتماد، 
مسیر بانک پاســارگاد را برای درخشش در ادامه 

راه هموارتر می کند.

نگاهی به برخی از افتخارات کسب شده داخلی و خارجی بانک پاسارگاد در سال 14۰1

پاسارگاد در جاده موفقیت
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و پاکستان و برخی دشواری های پیش ر
محمدرضا بهرامــی  به نظر می رســد شــرایط کنونی پاکســتان 
سخت ترین وضعیتی اســت که این کشــور در دو دهه اخیر با آن روبرو 
شده است.این کشور با تلفیقی از سه بحران اقتصادی،بی ثباتی سیاسی 
و افزایش افراط گرایی و تروریسم مواجه بوده و منابع لازم برای مدیریت 

این بحران ها را به صورت هم زمان در اختیار ندارد.

الف: بی ثباتی سیاسی
بحران بی ثباتی سیاسی با برکناری نخست وزیر سابق عمران خان تشدید 
و عملًا سیاست در این کشور جنوب آسیا به شــکلی کاملًا قطبی تبدیل 
گردیــد. هرچند این برکناری بر اســاس چارچوب هــای قانونی صورت 
پذیرفت، اما عمران خان بر این باور بود که این برکناری بر اســاس توطئه 
مشترک فرمانده ســابق ارتش این کشــور و ایالات متحده آمریکا انجام 
شد. این موضوع در کنار تأکید بر فساد ســران دولت ائتلافی حاکم محور 
تبلیغات انجام شده توسط ایشــان ظرف ماه های بعد از برکناری بود که 
موجب افزایش محبوبیت مردمــی وی به ویژه در بین جوانان )بیش از ۶0 
درصد جمعیت کشــور بین 15 تا 33 سال می باشند(گردید. البته عمران 
بعدا تلاش کرد رابطه خود با آمریکا را بهبود ببخشــد، اما در آن مقطع وی 
سوار بر موج آمریکاستیزی شــد و موفق بیرون آمد. وی همچنین نشان 
داده که علاقه مند است تا بخشی از روند تغییر کانون قدرت در پاکستان و 

تنظیم اقتدار Deep State در برابر دولت های منتخب باشد.
دو موضوع؛ برگزاری انتخابات سراسری زودرس و انتخاب فرمانده بعدی 
ارتش توسط دولت منتخب بعدی محور مطالبات اولیه عمران خان قرار 
داشتند که هیچ کدام توســط دولت ائتلافی حاکم پذیرفته نشد. عمران 
خان در مرحله بعد با کمــک عمده ترین مؤتلف خــود موفق به انحلال 
مجالس دو ایالت پنجاب و خیبر پختونخوا شــد. هدف وی از این اقدام 
وادار نمودن دولت مرکزی به برگزاری انتخابات سراســری زودرس بود 
که مجددابًا اقبال دولت مرکزی مواجه نگردیــد. پذیرش تعیین تاریخ 
برگزاری انتخابات در دو ایالت مذکور توســط دولــت کهعلیرغم مفاد 
صریح قانونی، تنها بــه دلیل حکم دادگاه عالی صــورت پذیرفت، عمق 
قطبی شدن سیاســت و عدم ثبات سیاسی برخاســته از چارچوب های 
قانونی را نشان می دهد. همچنین عنصر زمان حداقل در مقطع فعلی به 

نفع ائتلاف دولت حاکم درحرکت نیست. 

ب: بحران اقتصادی
سوابق نشان می دهد بحران اقتصادیهرچند ســال یک بار در پاکستان 
رخ می دهدوعمدتانًاشــی از اقتصــادی اســت کــه به انــدازه کافی 
تولیدنمی کند،بیش ازحــد هزینهمی کند و به طــور طبیعی به بدهی 
خارجی متکی اســت که در شــکل بحران تراز پرداخت خود را نشــان 
داده و هر بار دولت هابدهی های قبلی را با وام هــای جدید پرداخت و از 
منابع مختلف تأمین مالی کســری ارز خارجی فراهم می کنند. در واقع 
به نظر می رســددولت ها با ترتیبات گفته شــده قادر بــه غلبه کامل بر 
بحران اقتصادی نبــوده و تنها آن را به تعویــق می اندازند. در دوره اخیر 
نیزبی ثباتی سیاســی داخلی و خسارات ناشی از ســیلدر کنار افزایش 
قیمت جهانی مواد غذایی و سوخت ناشــی از جنگ در اکراین، ماهیت 

بحران فعلی اقتصادی را پیچیده تر و دشوارتر نموده است.
این کشور بر اســاس گزارش های موجود، باید ۷3 میلیارد دلار تا سال 
2025 بازپرداخت کند و بعید به نظر می رســد بدون تجدید ســاختار 

بدهی قادر به انجام این کار شود.

ج: افزایش ستیزه جویی
بحران امنیتی پاکســتان عمدتابًرخاســته از تحرک دو جریان TTP و 
BLA اســت. هرچندهدف گذاری ها و خواستگاه این دو جریان مسلح 
متفاوت بوده و هیچ کدام نیز قادر به تهدید بقای پاکستان نمی باشند، اما 
علامت هایی از نزدیکی بین این دو مشــاهده و در مجموع علاوه بر ایجاد 
چالش های جدی در کشور نشان داده اند که انحصار استفاده از خشونت 

تنها در اختیار نهادهای حاکمیتی نیست.
با تســلط طالبان بر افغانســتان در ســال 2021 فعالیت هر دو جریان 
مخالف به ویژه TTP که دارای پیوندهای عمیقی با طالبان اســت، در 
پاکستان نیز افزایش یافت. اداره موقت سرپرستی در کابل نیز نشان داده 
که در بهترین شرایط و به دلایل مختلف تنها مدیریت رفتار این جریانات 
در محیط داخلی افغانستان را کنترل خواهد کرد و تضمینی برای توقف 
فعالیت های خشونت آمیز آنان در پاکستان با شرایط فعلی وجود ندارد. 
بعید به نظر می رســد نهاد ارتش خصوصاً با ذهنیــت منفی که پیرامون 
امکان بهره گیریطرف های بیرونی از این جریانات مخالف در پاکســتان 
دارد، صرفاً نظاره گر این روند باشــد و احتمالاً تلاش در مســیر افزایش 

میزان اثرگذاری در طالبان را با توجه بیشتری دنبال خواهد کرد.
همچنین فرمانــده جدید ارتش عــلاوه بر بحران های ســه گانه فوق، 
همان گونه که مشرف زیدی در مقاله ای در شــورای آتلانتیک گفته در 
مورد سه موضوع دیگر نیز نیاز به اتخاذ تصمیم دارد: اول احیای جایگاه 
ارتش نزد افکار )و البتــه وجدان( عمومی که به دلیل اتهام مهندســی 
برکناری دولت ســابق توســط فرمانده ســابق ارتش مخدوش شــده 
اســت)دخالت در سیاســت(، دوم مدیریت محبوبیت عمران خان نزد 
بخش قابل توجهی از افســران رده میانی و پایین ارتش، ســوم پذیرش 
نقش و جایگاه ارتش در چارچوب های قانونی و پرهیز از وسوســه حفظ 

محوریت در اداره کشور.

جمع بندی:
    پاکســتان بعــد از 2008 با یک گــذار دموکراتیک شــکننده ودو 
چالش بی ثباتی سیاسی و راهبردهای مبهم ضدافراط گرایی همراه بود 

که احتمالاً در شکل گیری شرایط فعلی مؤثر بودند.
   هرچندآمریکا نشــان می دهد که نوعی موازنه بین هند و پاکســتان را 
دنبال می کند، اما این معنا در عمل مشاهده نمی شود. در حالیکه آمریکا 
با هند یک شــراکت اســتراتژیک جهانی را دنبال کرده ولی با پاکستان 
همکاری هایشــان موضوع محور بوده و در مقابل پاکستان با چین دارای 
یک شراکت استراتژیک است. پاکســتان اولین کشور مسلمان و سومین 
کشور غیر کمونیستی بود که جمهوری خلق چین را به رسمیت شناخت.

    یکی از سیاســت مداران پاکســتان چندین ســال قبــل گفته بود 
»پاکســتان بزرگ تر از آن است که شکســت بخورد«. وی این کشور را 
به بانک های ایالات متحده تشــبیه کرد که کمک هــای مالی هنگفتی 
برای جلوگیری از فروپاشــی در ســال 2008 دریافت کرده اند. همین 
سیاســتمدار اخیراً در ارتباط با بحران اقتصادی و احتمال عدم توانایی 
پرداخت قروض توسط دولت اعلام داشــته »پاکستان یک کشور است 
و نه یک شــرکت ســهامی عام که از بین خواهد رفت«.بــدون ورود به 
محتوای مطلب ارائه شده توسط سیاست مدار مذکور باید گفت اهمیت 
پاکســتان علیرغم تمام بحران های موجودکاهش نخواهد یافت و این 
اهمیت به دلیل؛ دارایی هســته ای آن، حفظ همــکاری آن در مدیریت 
مقابله با افراط گرایی و تروریســم، موضوع طالبان و افغانســتان، رقابت 
چین و آمریکا، مراقبت آمریکا در حفظ موازنه مطلوب بین کشــورهای 
جنوب آسیا و سیاســت INDO – PACEFIC است؛ اما با اطمینان 
نمی توان گفت این اهمیت منجر به اســتقرار ثبات اســتراتژیک در این 

کشور خواهد شد.
     اظهارات اخیر عمران خان و همچنین ژنرال بازنشسته فیض حمید 
مدیرکل پیشــین ISI در مورد رویکرد فرمانده جدید ارتش پاکستان 
تصویر روشــنی حداقل تاکنون از امکان تغییر ریل گذاری ایشــان در 

اختیار قرار نمی دهد.
     افزایش نیاز برای عبور از چالش ها در کنــار عدم وجود منابع لازم به 
معنای تشــدید رقابت کمک کنندگان برای تثبیت جایگاه خود در این 

کشور می تواند باشد.

یادداشت

 رئیس جمهــور ضمن تاریخی توصیــف کردن روابط 
ایران و ازبکســتان گفت: اگر چه دو کشــور اقدامات 
خوبی برای توســعه روابط انجام داده اند، اما با توجه به 
ظرفیت های متقابل، باید با تلاش بیشــتر سطح روابط 

را ارتقا داد.
 آیــت الله ســید ابراهیم رئیســی در دیــدار »بختیار 
ســعیداف« سرپرســت وزارت امور خارجه ازبکستان 
که همراه با وزیر راه و ترابری این کشــور به تهران سفر 
کرده اســت، ضمن تاریخی توصیف کــردن روابط دو 

کشور تصریح کرد: اگر چه ایران و ازبکستان 
اقدامات خوبی بــرای توســعه روابط انجام 
داده اند، اما با توجه بــه ظرفیت های متقابل، 

باید با تلاش بیشتر سطح روابط را ارتقا داد.
رئیس جمهــور تقویت سیاســت همگرایی 
بــا کشــورهای همســایه را از رویکردهای 
مهم دولت مردمی و عدالت گرا برشــمرد و با 

اشاره به سفر اخیر خود به ازبکستان، از وزرای مربوطه 
خواســت در روند اجرایی شــدن توافقــات دو رئیس 

جمهور در حوزه هــای فرهنگی و اقتصادی، 
بویــژه در بخش هــای تجــاری، ترانزیت و 

کشاورزی تسریع کنند.
»بختیار سعیداف« سرپرســت وزارت امور 
خارجه ازبکســتان نیز در این دیــدار با بیان 
اینکه کشــورش به دنبال تقویت همه جانبه 
روابط خود با جمهوری اسلامی ایران است، 
به مشترکات تاریخی و روابط عمیق تمدنی و فرهنگی 
دو کشــور و دو ملت اشاره کرد و ســفر آیت الله رئیسی 

به سمرقند را باعث گشوده شــدن صفحه جدیدی در 
تاریخ روابط دو کشور دانست.

وی با اشــاره به توافقات صورت گرفته بــا ایران برای 
توســعه و تقویت فعالیت های کمیســیون مشترک 
همکاری هــای اقتصادی و برگــزاری همایش تجاری 
بین دو کشــور و همچنین مذاکرات صورت گرفته در 
جهت بهره گیری از کریدورهای مشــترک تأکید کرد: 
ازبکســتان همه تلاش خــود را برای اجرایی شــدن 

توافقات حاصله بکار خواهد گرفت.

رئیس جمهوری

خریدار   نایــب رییس دوم کمیســیون 
امنیت ملی و سیاســت خارجــی مجلس 
شــورای اســلامی بهبود روابط ایــران و 
عربســتان را گــواه موفق بودن سیاســت 
توسعه روابط همســایگی دولت سیزدهم 
عنوان کــرد و گفــت: از ســرگیری روابط 
موفقیت های بیشــتری را برای کشــور به 

ارمغان خواهد آورد.
عباس مقتدایی خوراســگانی درباره توافق 
حاصل شده میان جمهوری اسلامی ایران و 
عربســتان و گفت: چند دور مذاکرات ایران 
و عربســتان در عراق و پس از آن در چین و 
پادرمیانی چندکشــور مرتبط برای توافق 
ایران وعربستان نشــان داد که حسن نیت 

جمهوری اســلامی برای توافــق و تفاهم 
حداکثری میان کشــورهای مســلمان و 
تامین منافع امت اســلامی بســیار جدی 

است.
نایب رییس دوم کمیســیون امنیت ملی و 
سیاســت خارجی مجلس افزود: جمهوری 
اسلامی ایران در گذشته هم به این موضوع 
تاکید کرده بود که دولت های مهم اسلامی 
باید همکاری بیشتری با یکدیگر داشته و بر 
همین اســاس ایران مراتب خویشتن داری 
و گذشــت و همــکاری را در عمــل و ادوار 

مختلف نشان داده بود.
نماینده مردم اصفهان در مجلس شــورای 
اســلامی با تاکید بر اینکه فضای جدیدی 

ایجاد شده ســبب ایجاد روابط دیپلماتیک 
بین دو کشور مهم و اثرگذار ایران و عربستان 
خواهد شــد، عنوان کرد: از سرگیری روابط 

دو کشــور جبهه مقاومت را تقویت خواهد 
کرد و ارتباطات مســوولان دلســوز دولت 

های اسلامی بیش از گذشته خواهد شد.
وی بــا تاکید بــر اینکــه باید در مســیر 
همکاری های دو کشور، به افق های پیش رو 
برای دستیابی به صلح و آرامش درون زا در 
منطقه توجه شــود، گفت: ایران و عربستان 
و کشورهای منطقه خلیج فارس می توانند 
به ایجاد امنیت درون زا و جلوگیری از نفوذ 

اخلاگران خارجی در منطقه کمک کند.
مقتدایی با بیان اینکه جمهوری اســلامی 
ایران مواضع اصولی خود را در این مســیر 
بارها اجرا کرده اســت، تصریــح کرد: این 
توافق، فرصتی پیش روی کشورهای منطقه 

اســت که با توجه به تحولات اخیر و ضعیف 
شدن کشــورهای مدعی حضور آمریکا در 
منطقــه بتوانند نقش آفرینی بیشــتری را 
ایفا کنند.نماینده مردم اصفهان در مجلس 
با یادآوری اینکه عربســتان که پیش از این 
با رســانه ای چون اینترنشــنال بــه دنبال 
براندازی نظام اسلامی بود، اکنون در توافق 
با ایران به دنبال تامین امنیت خود اســت، 
گفت: قدرت روزافزون جمهوری اســلامی 
ایران به ویژه با حمایت مردم در راهپیمایی 
22 بهمن ماه سبب شــده تا بدخواهان این 
ملت متوجه بنیه درونی نظام اسلامی شوند 
و امروز به دنبال این هســتند که خطاهای 

گذشته خود را جبران کنند.

وابط را ارتقا دهند ایران و ازبکستان با توجه به ظرفیت های متقابل باید سطح ر

 نفیسه عبدالهی  »اینســتکس« یکی از 
همان وعده های »تقریبــاً هیچ« اروپایی ها 
برای باقی نگه داشتن ایران در برجام بود که 
بعد از حدود چهار سال فقط با یک تراکنش 
مالی در خصوص تجهیزات درمانی پرونده 

آن بسته شد.
 دولت وقت ترامپ 18 اردیبهشــت 139۷ 
در یــک اقدامی برخلاف تعهــدات برجام، 
به صورت یکجانبه از ایــن توافق بین المللی 
خارج شــد و اعمال تحریم هــای یکجانبه 
علیه ملت ایــران را که ســنگ بنای آن در 
دولت اوباما، گذاشــته شــده بود، تشدید 
کرد. »هلگا اشــمید« معاون مسئول وقت 
سیاســت خارجی اتحادیه اروپــا به همراه 
نمایندگان فرانســه، انگلیــس و آلمان در 
این اتحادیه در بروکســل با »ســیدعباس 
عراقچی« معاون سیاســی وقت وزیر امور 
خارجه ایــران دیــدار کردنــد و از تهران 
خواســتند به رغم خروج آمریــکا از برجام، 
در این توافــق بین المللی باقــی بماند. در 
واقع اروپایی ها ضمن اذعان به نقض آشکار 
برجام توســط آمریکا، خواهان ماندن ایران 
در برجام شــدند تا با جلوگیــری از امحای 
این توافق بین المللی، خــود نیز کماکان از 
مواهب امنیتی و اقتصــادی و حیثیتی آن 

بهره مند شوند.
اروپایی ها پس از خــروج یکجانبه آمریکا از 
برجام، به عنوان اعضــای باقی مانده در این 
توافقنامه، اوایل بهمن 139۷ اقدام به ایجاد 
و راه اندازی کانال مالی با ایران تحت عنوان 
»اینستکس« کردند تا ایران خود را پایبند 

به تعهدات برجامی اش نگه دارند.
حســن روحانــی رئیــس جمهور ســابق 
کشــورمان هم که پیش از ایــن اروپایی ها 
را فاقــد توان برای تصمیــم گیری توصیف 
کرده بود و گفته بود »بنده معتقدم مذاکره 
با آمریــکا راحت تر از مذاکره با اروپاســت، 
چراکه اروپایی ها به دنبال آقا اجازه از آمریکا 
هستند.« ســعی کرد برجام را با طرف های 
اروپایی زنده نگه دارد! امــا آقا اجازه ها هیچ 
اراده و توانی بــرای اجــرای تعهدات خود 
نداشــتند و عملًا اینستکس هیچ اثر مثبتی 
برای اقتصاد و سیاســت کشورمان نداشت. 
شــاید اگر آن زمان دولت به اروپا دل خوش 
نمی کــرد و اقتصــادش را معطــل برجام 
نمی گذاشــت، امروز کشــور چنین تبعات 

سنگین اقتصادی را متحمل نمی شد.
از ابتدا مشــخص بود اروپا در قضیه تعامل 
با ایران و توافق برجــام و آمریکا عزم جدی 
را نه در بخش شــرکت ها و بخش خصوصی 
و نــه در بخش دولتــی ندارنــد. در بخش 
دولتی بــرای حفظ ظاهر و شــعارهایی که 
داده می شــد قرار بود یک ســری اقدامات 
انجام شــود اما از همان ابتدا مشــخص بود 
مسیر گره گشــا نخواهد بود و همان طور که 
اعلام کردند معاملاتی که بر اثر این ســاز و 
کار شــکل گرفته به تعداد انگشــتان یک 
دست هم نرسید.نخستین و آخرین معامله 
تجاری اروپــا با ایران از طریق اینســتکس 
12 فروردین 1399 در حالی انجام شــد که 
بالغ بر 15 ماه از اعلام ســازوکار موسوم به 

اینستکس می گذشت.
20 اسفند ســال 9۷، »پر فیشــر« بانکدار 
آلمانی و رئیس وقت اینســتکس به تهران 
آمد و در ضیافت اقامتگاه سفیر آلمان گفت: 

»اینستکس یک نوزاد تازه متولد شده است 
و تا بزرگ شــود مدت زمــان طولانی لازم 
است«! در همان مقطع زمانی، صاحبنظران 
در داخل تصریــح کردند که اینســتکس 
نوزادی ناقص الخلقه و وعده ای پوچ اســت؛ 
چون وقتی تراز تجاری ایــران با اروپا منفی 
اســت؛ وقتی اروپایی ها برخــلاف آن 11 
تعهد معروفشــان، نفتی از ایران نمی خرند؛ 
وقتی بانک ها و شــرکت های اصلی اروپایی 
از نقش آفرینی در هــر کانال مالی با ایران به 
سبب ترس از آمریکا امتناع می کنند و غیره، 
دیگر مشخص است هر ســازوکار و کانالی 
برای برقراری مراوده تجــاری میان ایران و 
اروپا به یک نماد پوشــالی و توخالی تبدیل 
می شود که هیچ مابه ازی بیرونی و ملموسی 
ندارد و صرفاً اتــلاف وقت برای تأثیرگذاری 

تحریم های آمریکاست.
»اینســتکس« یکی از همــان وعده های 
»تقریباً هیــچ« اروپایی ها بــرای باقی نگه 
داشــتن ایران در برجامِ بــود؛ کانالی مالی 
که قرار بود مــراودات مالی و تجاری ایران با 
شرکت های اروپایی را تسهیل کند، اما بعد 
از حدود چهار سال فقط با یک تراکنش مالی 
پرونده آن بســته شــد، اروپا ناتوان تر از آن 
اســت که بدون اجازه آمریکا بتواند اقدامی 

کند.

اروپا سامانه تجارت با ایران، 
اینستکس را منحل کرد

روز پنجشــنبه 1۷ اســفندماه بــود کــه 
کشــورهای اروپایی اعلام کردند سامانه ای 
را که در بحبوحه تحریم هــای آمریکا برای 
تســهیل تجارت با ایران راه انــدازی کرده 

بودند به حالت تعطیل درآورده اند.
طبق اذعان کشــورهای اروپایــی تنها یک 
معامله از طریق این سامانه انجام شده است.

وزرای خارجه فرانســه و آلمان گفتند 10 
سهامدار اینستکس )بلژیک، آلمان، فنلاند، 
دانمارک، فرانسه، هلند، نروژ، اسپانیا، سوئد 
و انگلیس( به این جمع بندی رســیدند که 
بعد از امتنــاع ایران برای کار کــردن با این 
ســامانه دلیلی برای ادامه فعالیت آن وجود 

ندارد.
ساز و کار اینســتکس در ژانویه سال 2019 
میــلادی و حدود دو ســال پــس از خروج 

آمریکا از توافق هســته ای رونمایی شــد. 
با آنکه کشــورهای اروپایــی مدعی بودند 
این ســامانه را برای مقابله بــا تحریم های 
آمریکا علیــه ایران راه انــدازی کرده اند اما 
مقام های عالی رتبــه این کشــور بارها در 
نظراتشــان اعتراف کردند که بــا توجه به 
اینکه شــرکت های خصوصی را نمی توان 
به تجارت با کشوری مجبور کرد اینستکس 

تنها اقدامی نمادین به شمار می رود.
کشــورهای اروپایی در بیانیه روز پنجشنبه 
خــود گفته انــد تصمیــم بــرای انحلال 
اینســتکس صرفاً بر مبنای مسائل تجاری 

و مستقل از عوامل دیگر اتخاذ شده است.
از جمله دیگر دلایل ناکارآمدی اینستکس 
عدم رغبت بانک های اروپایــی برای انجام 
تراکنش هــای مربــوط به ایران بــه دلیل 

نگرانی از تحریم های آمریکا بود.
کشــورهای اروپایی در بیانیه روز پنجشنبه 
خود مدعی شــده اند که ایران بنا به دلایل 
سیاسی مانع از فعالیت اینستکس بر مبنای 
دستور کارش شده است. در این بیانیه ادعا 
شده ایران تنها برای یک معامله مجوز صادر 
کرده و بعــد از آن از انجــام معاملات دیگر 

جلوگیری کرده است.

اروپا در راه اندازی اینستکس
 ناکام بود

ناصر کنعانی سخنگوی دستگاه دیپلماسی 
نیــز در واکنش بــه تصمیم کشــورهای 
ســهامدار اینســتکس برای تعطیلی این 
ســامانه اظهار داشــت: دولت های اروپایی 
پــس از خــروج یکجانبــه و غیرقانونــی 
آمریــکا از برجــام، متعهد شــده بودند که 
با اتخــاذ راهکارهــای ضروری، اســتمرار 
منافــع اقتصادی ایــران از تعهــدات رفع 
تحریمی برجــام را محقق ســازند. یکی از 
سازوکارهایی که اروپایی ها خود برای انجام 
این تعهد مطرح کردند، تأسیس اینستکس 
به عنــوان یک کانــال مالی برای تســهیل 

تجارت بین ایران و اروپا بود.
ســخنگوی وزارت امــور خارجــه افزود: 
جمهوری اســلامی ایران اگرچــه هرگز به 
این ســازوکار تکیه نکرده و دل نبسته بود، 
اما در کمال حســن نیت، از هیچ همکاری 
مقتضی برای فعالیت این کانال دریغ نکرد. 

اما متأسفانه دولت های اروپایی در کنار بی 
عملی در خصوص ســایر تعهدات خود، در 
راه اندازی مؤثر ایســتکس نیز ناکام بودند و 
اقدامات لازم و ضروری برای فعالسازی آن 
در قالب انجام تعهدات اروپــا ذیل برجام را 

انجام ندادند.
کنعانی دلیل اصلی ناکامی اینســتکس را 
نبود اراده جدی و ناتوانی دولت های اروپایی 
در ایفای تعهداتشان در مسیر جبران خروج 
یکجانبه آمریکا از برجــام، و همراهی آن ها 
بــا تحریم های غیرقانونی آمریکا دانســت؛ 
همچنانکه این کشورها در تمام طول زمان 
فعالیت اینســتکس هیچ منبع مالی یا خط 
اعتباری بلندمــدت به این کانــال تزریق 

نکردند.
سخنگوی دســتگاه سیاســت خارجی با 
تاکید مجــدد بر اینکه جمهوری اســلامی 
ایران هیچگاه به اینستکس دل نبسته بود و 
تجارت بین المللی خود را از سایر کانال های 
مالی و بانکی بین المللی انجام داده اســت، 
عنوان کرد: مقصر جلوه دادن ایران در بیانیه 
تعطیلی اینســتکس، تلاشــی واهی برای 
ســرپوش گذاشــتن بر ناکامی مطلق اروپا 
در حداقــل توانایی برای اســتقلال مالی از 

آمریکاست.

اینستکس هیچگاه کار نکرد
میلاد ترابی در اینبــاره می گوید: همزمانی 
این خبر با هشــدارهای آلمان مبنی بر قطع 
دسترسی شعب بانک های ایرانی به سامانه 
تارگت -2 درواقع مبنی بــر نوعی رویکرد 
دیپلماتیک توسط اروپا علیه ایران است نه 

اقدامات واقعی.
وی ادامه می دهد: اتصال به ســامانه تارگت 
-2 و اینســتکس هر دو بعنوان دارایی های 
نمادین در روابط دیپلماتیــک ایران و اروپا 
بودند نه ابزارهای واقعی اقتصادی میان دو 
کشــور؛ بنابراین اثرات چنین اقدامی را در 

بخش واقعی اقتصاد کمتر می توان دید.
این کارشــناس مســائل اقتصاد بین الملل 
تصریــح می کند: ایــن موضوع به ســلطه 
آنگلوساکســون ها اعــم از بریتانیا و ایالات 
متحده آمریکا و همچنین سیاست اتحادیه 
اروپا که در ســالهای گذشــته بویژه بعد از 
جنگ اوکراین تشدید شده نیز مربوط است.

ترابی می افزاید: منحل شدن اینستکس در 
واقع پیام دیپلماتیکی اســت که اروپایی ها 
از این طریق می خواهنــد آن را اعلام کنند؛ 
یعنی دلیل این منحل شــدن را بر برگردن 

روسیه می اندازند.
وی می گوید: به میزانی که ایران بنا بر منافع 
ملی و امنیت ملی کشــور به سمت توسعه 
کوریدور شمال و جنوب و یا روابط گسترده 
با روســیه برود، این موضوع در دایره منافع 
اروپــا نمی گنجــد و مخالف ایــن موضوع 

هستند.
کارشناس مســائل اقتصاد بین الملل ادامه 
می دهــد: بنابراین ایــن اقدام اثــر واقعی 
نخواهد داشــت چرا که این سازوکار اساساً 
سازوکاری نبوده که در تجارت بین المللی 

ما تأثیرگذار باشد.
ترابی با بیــان اینکه با توجه به فشــارهای 
آمریکا به اروپــا، اینســتکس هیچگاه کار 
نکرد، تصریح می کند: اینســتکس نهادی 
برای مبادلات تجاری بود کــه موفق عمل 
نکــرد. در همــان دوره قــرار بــود از چند 
زیرساخت قانونی اروپا استفاده شود که این 

موضوع هم راه به جایی نبرد.
تحلیلگــر مســائل سیاســت خارجی در 
پایان خاطرنشــان کرد: یکی دیگر از دلایل 
اصلــی منحل شــدن اینســتکس مربوط 
به قدرت گیــری لابی رژیم صهیونیســتی 
در اروپــا بود کــه در ماه های اخیــر و بروز 
اغتشاشات، این رژیم توانست به اروپایی ها 
اثبات کند که توان خرابــکاری در ایران را 

دارد.

اینستکس؛ ضعیف ترین مکانیسم 
اروپا برای پاسخ به مطالبات ایران

ابوالفضل ظهــره وند نیــز در این بــاره به 
خبرنــگار مهــر می گویــد: اینســتکس 
ضعیف ترین مکانیســمی بود که اروپاییان 
برای پاسخ دهی در یک ســطح حداقلی به 
مطالبات ایران در شرایطی که آمریکایی ها 

به تحریم ها افزودند، راه اندازی کردند.
وی با بیــان اینکه اینســتکس مکانیزمی 
از ســوی بخش خصوصی اروپا بود که قبل 
از آن قرار بود spv را شــکل دهنــد، ادامه 
می دهد: دولت های اروپایی در 1+5 متعهد 
شده بودند تا در بدل اقدامات ایران در مسیر 
لغو تحریم ها گامی بردارند اما اتفاقی نیفتاد 
و از ترس تحریم های آمریکا آنها هم منفعل 
شدند.کارشناس مســائل بین الملل با بیان 
اینکه اروپاییان با تهدید آمریکایی ها عقب 
نشــینی کردند، تصریح می کند: اروپاییان 
حتی در اجرایی کردن این ســازوکار مالی 
که مربوط به بخش خصوصــی آنها بود هم 
گامی برنداشتند.وی بیان می کند: بنابراین 
اروپاییان می خواهند روغن چراغ ریخته را 
برای ایران اســتفاده کنند که این موضوعی 

کمدی است.
ظهره وند عنوان می کنــد: اروپاییان حتی 
در مسیر تحریم برخی شرکت ها و افراد گام 
برداشــتند و حالا می خواهند از اینستکس 

بعنوان اهرم فشار استفاده کنند.
کارشــناس مســائل بین الملل می گوید: 
اینســتکس هیچگاه از ســوی اروپایی ها 
عملیاتی نشــده بنابراین این آدرس غلطی 
است که آنها می دهند و درواقع تفنگ بدون 

فشنگی است که اثری ندارد.
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وزیر اقتصاد خبر داد
افزایش صادرات نفت ایران با وجود ادامه 

تحریم ها
 وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: صادرات نفت ایران در شرایط فعلی 
نسبت به 3 سال گذشته افزایش داشته و در کنار آن عرضه داخلی نفت 

نیز در دستور کار قرار گرفته است.
 سید احسان خاندوزی در آیین رونمایی از معاملات گواهی سپرده نفت 
و میعانات گازی در بورس انرژی با اشــاره نفت در قرن گذشــته یکی از 
کلیدواژه های پر بسامد در اقتصاد ایران بوده است، افزود: از نقطه غرور 
انگیز ملی شدن صنعت نفت تا دشــواری های صادرات نفت به واسطه 

تحریم ها در شرایط سیاسی و اقتصادی ایران موثر بوده است.
وی ادامه داد: در همه این ابعاد و زوایا یکی از گوشه ها و نمونه های مهم 
تا سالیان طولانی مشکل ساز بوده، نحوه مشارکت بخش خصوصی در 

معاملات نفت بوده است.
خاندوزی تاکید کرد: بخشــی از این مشــکلات در دهــه 80 با اجرای 
سیاســت های اقتصاد مقاومتی حل شــده و بخشــی نیز به واســطه 

تحریم ها و خنثی سازی آن محقق می شود.
وی با بیان اینکه پس از یک ســال تلاش مشــترک بین وزارت نفت و 
اقتصاد، گواهی ســپرده نفت خام را منتشــر خواهیم کرد، گفت: اگر 
این مسیر از ســمت سیاســت گذاران ادامه پیدا کند و ابزارهای مالی و 
اقتصادی را تعریف کنیم تا بخشی از زنجیره نفت را توسعه دهیم، نقطه 

عطفی در مسیر اقتصاد انرژی ایران در سال های آینده خواهد بود.
وزیر اقتصاد بیــان کرد: به لحاظ صادرات نفت نســبت به تمام ماه های 
گذشــته وضعیت بهتری داریم و هم زمان با تلاش هایــی که در حوزه 
صادرات صورت می گیرد که مســیر فــروش ریالــی در داخل فراهم 

می شود که ابزار جدید بر روی میز سرمایه گذاران حرفه ای خواهد بود.
با گفته خاندوزی تــلاش در دولت ســیزدهم این بوده که به ســمت 
رقابتی تر و شفاف تر شــدن و حضور فعالان بخش غیردولتی در عرضه 

گواهی نفت خام نیز صورت پذیرد.
وی با تاکید بر اینکه در اتاق شیشــه ای بورس انرژی عرضه گواهی نفت 
خام آغاز می شــود، افزود: دغدغه اقتصاد کلان این مساله کمک به این 
بود که هدایت نقدینگی های کشور به ســمت فعالیت های مولد انجام 

شود.
وزیر اقتصاد گفــت: تنها معامــلات کاغذی انجام نمی شــود و درباره 

معاملات فیزیکی صحبت می کنیم.

معاون وزیر جهاد کشاورزی اعلام کرد
وند کاهشی قیمت گوشت قرمز در ایام  ر

 پایانی سال
معاون توسعه بازرگانی وزارت جهاد کشــاورزی از روند کاهش قیمت 

گوشت قرمز در ایام پایانی سال و نزدیک شدن به سال جدید خبر داد.
 محسن شیراوند به قیمت محصولات پروتئینی به صورت خاص اشاره 
کرد و گفت: طی چند روز گذشــته شــاهد کاهش قیمت گوشت قرمز 
بودیم که این کاهش قیمت در گوشــت قرمز گوســاله بیشتر بود و این 
روند کاهشی با توجه به سیاســت دولت در واگذاری امور به تشکل ها و 

بخش خصوصی است.

وی افزود: بحث تنظیم بازار و تامین محصولات پروتئینی شــب عید به 
اتحادیه سراسری و انجمن گاوداران کشور واگذار شد، همچنین بحث 
واردات نیز همزمان به این مجموعه ها واگذار شــد، لذا اتفاق مثبتی در 
کاهش قیمت محصولات پروتئینی افتاد که ماحصل مشارکت دولت و 
بخش خصوصی و ورود جدی بخش خصوصی به این موضوع و همراهی 

و کمک دولت برای تسهیل گری این اقدام است.
معاون توسعه بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی، ورود شرکت پشتیبانی 
امور دام به عنوان مباشــر و تامین کننده مالی را یکی از اقدامات دولت 
برای کمــک به بخش خصوصــی در این حوزه عنوان کــرد و گفت: در 
روزهای آینده حجم واردات بر اســاس برنامه ریزی هایی صورت گرفته 
افزایش پیدا خواهد کرد و به کمک بخش خصوصی از مبادی متعددی 

واردات را انجام خواهیم داد.
وی با بیان این که افزایش واردات تاثیر بســزایی در ثبــات بازار دارد، 
گفت: وزارت جهاد کشــاورزی دو سیاســت کلان، یکی تامین توسط 
بخش خصوصی از بازارهای داخلی و دوم واردات توســط همان بخش 
را همزمان دنبال می کند و امیدواریم در آینده با عبور از این شــرایط، 
بتوانیم بحث صادرات دام را در کشــور کماکان نگــه داریم و همزمان 
واردات هم توسط صادر کننده برای تامین نیاز داخلی انجام شود، چون 

بازار یک مکانیزم عرضه و تقاضا دارد.
شیراوند گفت: تاکنون حدود بیش از 1000 تن گوشت قرمز وارد کشور 
شده است و این فرآیند واردات با برنامه ریزی  انجام شده با مجموعه های 
وارد کننده، حداقل تا پایان خرداد ماه ادامــه دارد و حجم و میزانش را 

هم کماکان افزایش خواهیم داد.
وی بیان کرد: از دلایل اصلی جهش قیمت گوشــت این اســت که در 
فصلی قرار داریم که عرضه دام داخلی بــه بازار به دلیل این که فصل زاد 
و ولد دام هاست، با محدودیت مواجه است، زایش در اسفند تا فروردین 
ماه صورت می گیرد و بعد از آن با توجه به سیاست تولید کننده، مبنی بر 
بارندگی مناسب، مرتع خوب و عرضه دام به بازار، قیمت گوشت کاهش 

می یابد.
معاون وزیر جهاد کشاورزی با بیان این که بیشــترین التهاب در حوزه 
گوشت گوسفندی اســت، گفت: تولید دام سبک برخلاف دام سنگین، 
کاملا سنتی است، در دام سنگین تولید کننده ها با حجم بالا تولید کرده 
و مکانیزم بازار و تنظیم بازار را انجام می دهند، که امیدواریم در گوشت 
گوسفند نیز با تفاهماتی که بخش خصوصی انجام داده ایم، شاهد ورود 
صنعت به این بخش باشــیم تا فرآیند ثبات در تامین و قیمت دام سبک 

از محل دام داخلی در آینده فراهم شود.
بنا بر اعلام پایگاه اطلاع رســانی وزارت جهاد کشاورزی، وی با بیان این 
که قاچاق نیز یکی از عوامل کاهش عرضه گوشــت و افزایش قیمت آن 
در کشــور اســت، گفت: در زمان التهابات ارزی، قیمــت دام ایرانی در 
کشورهای منطقه از 4 دلار به بالای ۶ دلار می رسد، این تفاوت قیمت در 
ارز و قیمت ثابت دام زنده ایرانی باعث می شود که قاچاق به کشورهای 
همسایه و به چند کشــور خاص در حجم قابل توجهی صورت گیرد که 

قطعا بی تاثیر در شرایط قیمتی نیست.
شــیرواند با بیان این که روزانه بین ۷00 تا یک هزار تن گوشت منجمد 
در کشور توزیع می شود، گفت: گوشت گوســفندی منجمد به قیمت 
150 هزار تومان در فروشــگاه های زنجیره ای توزیع می شــود، قیمت 
گوشــت گوســاله وارداتی چرخ کرده 1۷5 هزار تومان، مخلوط 19۷ 
هزار تومان و گوشــت ران هم 220 هزار تومان اســت که در شــبکه 
فروشــگاه های زنجیره ای در حال توزیع اســت. همچنین گوســفند 

وارداتی نیز به قیمت میانگین 24۷ هزار تومان توزیع می شود.

بازار

 هیأت ازبکستانی و وزیر راه و شهرسازی کشورمان در 
خصوص تدوین و اجرایی کردن برنامه جامع توســعه 
همکاری هــای حمل ونقلی در تمام شــقوق و اجرای 
موافقت نامه عشــق آباد توافق کردند.به گزارش وزارت 
راه و شهرســازی، »مهــرداد بذرپاش« در نشســت 
مشترک با »بختیار ســعید اف« رئیس هیات مذاکره 
کننده ازبکســتانی و سرپرســت وزارت امور خارجه و 
»ایلهام محکم اف« وزیر حمل و نقل ازبکستان، حوزه 
ترانزیت را یکی از محورهای مهم و راهبردی همکاری 
دو کشور دانســت و گفت: فرصت و ظرفیت همکاری 

ایران و ازبکســتان در حمل و نقل ترکیبی و 
توســعه روابط ترانزیتی مهیاســت و ایران 
آمادگی همکاری در این حــوزه را دارد.وزیر 
راه و شهرســازی اظهار کــرد: پیش نویس 
برنامه جامع توافق میان دو کشــور در حوزه 
حمل ونقل آماده شده و ظرفیت های بالایی 
برای مشارکت و همکاری ازبکستان در بنادر 

جنوبی و شــمالی و همچنین کریدور شمال- جنوب 
وجود دارد.وی با اشــاره به امکان رونق اقتصاد دریا در 
بنادر جنوبی ایران، گفت: درخواســت ازبکستان برای 

عضویــت در موافقت نامه چابهــار پذیرفته 
شــده اســت.بختیار »ســعید اف« رئیس 
هیات ازبکســتانی، ضمن ابراز خرسندی از 
برگزاری ایــن دیدار به انجــام توافقات مهم 
میان دو کشور از سال گذشــته اشاره کرد و 
افزود: محور اصلی روابــط اقتصادی ایران و 

ازبکستان حمل و نقل و لجستیک است.
وی ادامه داد: میزان حمل و نقل بار ایران و ازبکستان با 
وجود امکانات و علاقه مندی دو کشور می تواند افزایش 
قابل توجهی داشته باشــد.تدوین نقشه راه تفصیلی در 

حوزه حمل بار و مســافر و در همه شــقوق حمل ونقل 
میان دو کشور، اجرای توافقنامه 1993 با اعمال برخی 
تغییرات و اصلاحات از جمله موضوعات مطرح شــده 
در این نشست بود.در این دیدار تســهیل حمل و نقل 
جاده ای و ریلی با کاهش تعرفه ها و تســهیل شــرایط 
عبور و مرور رانندگان میان دو کشــور نیز مورد بررسی 
قرار گرفت و مقرر شــد برای حصول بهتر و ســریع تر 
نتایج، نماینده تام الاختیار از ســوی دو کشور معرفی 
شــوند و درباره جزئیات موضوعات مــورد مذاکره به 

توافق برسند.

پس از گذشت حدود ســه هفته از فعالیت مرکز مبادله 
ایران، نرخ دلار، یورو و درهم به پایین ترین حد خود از 

زمان راه اندازی این مرکز )در دوم اسفند ماه( رسید.
 در پی نوســانات نرخ ارز طی ماه های گذشــته، مرکز 
مبادله ارز و طلای ایران در دوم اســفندماه، بر اســاس 
مصوبه شــورای پول و اعتبار و با حضور رئیس کل بانک 
مرکزی افتتاح شــد تا فعالیت رســمی خود را در حوزه 
معاملات ارزی )اســکناس و حواله( آغاز کند.این مرکز 
که هدف از تامین همه نیازهای ارزی مردم و البته تجار 
بود با وجود نوسانات شدید نرخ ارز در هفته های گذشته، 

دیروز رکورد اولین کشف قیمت خود را هم در 
کاهش قیمت شکست و نرخ کشف شده دلار 
در روز گذشته را به پایین تر از دوم اسفند ماه 
رساند.اولین نرخ مرکز مبادله ارز کشور برای 
دلار دوم اســفند ماه کشف شــد که با ریزش 
نسبت به روزهای گذشته، هر دلار آمریکا در 
این بازار 41 هزار و 549 تومان قیمت خورد. 

این قیمت در هفته های گذشــته دستخوش تغییراتی 
شــد که البته بالاخره پس از حدود ســه هفته، نرخ ارز 
کشف شده در روز گذشته از نخســتین نرخ اعلام شده 

هم پایین تــر آمد و اســکناس دلار 41 هزار و 
23۶ تومان قیمت گذاری شد. حواله دلار نیز 
در ســاعات پایانی روز گذشــته به 3۷ هزار و 
48۷ تومان رسید که حدود هزار تومان بالاتر 
از نخستین نرخ کشف شــده برای حواله دلار 
در این مرکز بود.این رونــد ادامه پیدا کرد؛ به 
طوریکه هر دلار آمریکا )به صورت اسکناس( 
در مرکز مبادله ایــران 40 هــزار و 590 تومان و حواله 
آن 3۶ هزار و 900 تومان قیمت گذاری شــد.همچنین 
آخرین کشــف قیمت برای هر یورو بــه 43 هزار 25۷ 

تومان رســید و حواله آن 39 هزار و 325 تومان معامله 
شد. این قیمت نســبت به هشتم اســفند ماه با کاهش 
حدود 2000 تومانی همراه اســت که برای نخستین بار 
پای یورو و درهم به مرکز مبادله ایران باز شد، چرا که در 
این روز یورو 45 هــزار و 452 تومان و آخرین نرخ حواله 
یورو 39 هزار و 523 تومان کشف و اعلام شده است.نرخ 
هر اســکناس درهم نیز در نخســتین کشف قیمت این 
مرکز 11 هزار و ۷33 تومان و نــرخ حواله آن 10 هزار و 
203 تومان بود که به ترتیب به 11 هزار و 52 تومان و 10 

هزار و 4۷ تومان رسید.

تجارت

ارز

خریدار  رییس ســازمان بــورس و اوراق 
بهادار گفت: یکی از ابزارهای سرمایه گذاری 
مورد استفاده در بورس کالا مربوطه شمش 
طلا است که راه اندازی معاملات آن با اراده 
وزارت صنعــت و بورس کالا محقق شــد و 
توانستیم به این مرحله برسیم که معاملات 

شمش طلا را افتتاح کنیم.
»مجید عشــقی« در آیین افتتاح معاملات 
شــمش طلا در بازارهای مالی و مشــتقه 
بــورس کالای ایــران، اعلام کرد: بســیار 
خوشــحالیم که امروز توانستیم در زنجیره 
ابزارهای ســرمایه گذاری مربوط به کالا که 
یکی از ابزارهای جذاب سرمایه گذاری برای 

سرمایه گذاران است، ورود کنیم.
وی افزود: این ابزارها از ســالیان گذشــته 
در بازار ســرمایه راه اندازی و مورد استفاده 
قرار گرفته بود.عشــقی اعلام کرد: یکی از 
ایــن ابزارهای مربوطه شــمش طلا بود که 
راه اندازی آن بــا اراده وزارت صنعت، معدن 
و تجــارت و نیز بــورس کالا محقق شــد و 
توانستیم به این مرحله برسیم که معاملات 

شمش طلا را افتتاح کنیم.
رییس ســازمان بورس خاطرنشــان کرد: 
بــورس کالا به عنــوان یک بازار شــفاف و 
منصف در سالیان گذشــته نقش مهمی را 
در معاملات کالاهــای مختلف به خصوص 
به خصوص کالاهای واســطه ای ایفا کرده 

است.
وی ادامــه داد: بــورس کالا در حــوزه 
محصولات صنعتــی و پتروشــیمی نقش 
محوری داشــته و به عنوان بازار شــفاف به 

نقش خود عمل کرده است.
عشــقی تاکید کــرد: بورس کالا در ســال 
1401 بــه رکوردهای زیادی دســت پیدا 
کرده اســت که طبق برآوردهــا حدود یک 
هزار هزار همــت ارزش معامــلات بوده و 
نزدیک به 110 میلیون تن انواع کالا در این 

بازار معامله شد.
رییس ســازمان بــورس گفــت: زمانی که 
گفته می شود کالایی در بورس کالا معامله 

می شــود به طور حتم معاملات بــا منافع 
زیادی همراه خواهند شد.

عشــقی با بیان اینکــه وقتــی کالایی در 
بورس کالا عرضه می شــود، عرضه و تقاضا 
قابل رصد خواهد بود، ادامــه داد: ابزارهای 
ســرمایه گذاری در دســت سیاست گذار 
اســت که می تواند طبق اعداد برای آینده 
برنامه ریزی کند. وقتی اعــداد بالا می رود 
این امر نشان دهنده مشــکل در بحث های 

تعرفه ای یا برخی مولفه ها است.
وی اظهار داشــت: بــورس کالا بــه عنوان 
دماسنجی است که با استفاده از متغیرهای 
مختلــف در ایــن بــازار و نیــز از طریــق 

دستگاه های مختلف به کمک بازار آییم.
عشــقی اظهار داشــت: اکنون بــا توجه به 
فعالیت بیش از 15 سال بورس کالا همواره 
با فراز و نشــیب هایی روبرو هســتیم که در 
نهایت به این جمع بندی رسیدیم که از این 
ابزار می توان برای تنظیم بازار بســیاری از 

کالاها استفاده کرد.

رییس ســازمان بورس تاکید کرد: در حوزه 
طلا همکاری های خوبی بــا ذی نفعان این 
بازارها در گذشــته وجود داشته و اخیراً هم 
با بانک مرکــزی مذاکراتی را برای انتشــار 
اوراق سلف داشتیم، در مدت زمان کوتاهی 
اوراق سلف بانک مرکزی راه اندازی شد و به 

بخشی از نیاز بازار جواب داد.
وی اظهار داشت: در ادامه بحث فروش سکه 
به صورت ربع ســکه و تمام ســکه از طریق 
ابزارهای بــورس کالا در دســتور کار قرار 
گرفت که نشــان دهنده موفقیت همکاری 

نزدیک بورس کالا و بانک مرکزی است.
عشــقی خاطرنشــان کرد: با توجه به این 
ســوابق گام دیگری را برداشــتیم و شاهد 
بودیم کــه معضل جدی در حــوزه معادن 
طلا به صورت عمده و برای فروش آن وجود 
دارد، درخواســت و تقاضای زیــادی برای 
طلا داشــتیم که با همکاری نزدیک وزارت 
صمت و بــورس کالا ابزار شــمش طلا در 
بورس کالا راه اندازی شد تا سرمایه گذاران 

و مردم عــادی بتواننــد در قطعات کوچک 
یک گرمی سرمایه گذاری کنند.

رییس ســازمان بورس گفت: در بسیاری از 
مواقع شاهد هســتیم که مردم عادی برای 
حفظ قــدرت خرید سرمایه هایشــان وارد 
برهی بازار کالاهای ســرمایه ای می شوند 
که خسارت جبران ناپذیری را برای اقتصاد 
کشــور دارد.وی اعلام کرد: ایــن ابزار، ابزار 
است که کمک کننده به تولیدکننده شمش 
طلا و معادن اســت و نیز ذخایر طلا را حفظ 
خواهد کرد، زیــرا از این طریــق می توان 
بررســی کرد که ذخایر طلا کجا نگهداری 
می شــود و خزانه هایی که ثبت شده مورد 

نظارت هستند.
عشــقی ادامه داد: یکــی از ابزارهای خوبی 
که اخیراً زیرســاخت آن در بازار ســرمایه 
مورد نظر گرفته شده اســت، توثیق اموال 

دارایی های مالی است.
رییس ســازمان بورس تاکید کرد: گواهی 
ســپرده شــمش به عنوان یک دارایی ابزار 

مالی شــناخته شــده و همه نهادها مانند 
بانک ها و دســتگاه های قضایی که به بحث 
توثیق می پردازنــد می توانند این ابزار مالی 
را به صورت الکترونیــک وثیقه گیری کنند 

و آن را مورد استفاده قرار دهند.
وی ادامــه داد: امیدواریــم بــا تکمیل این 
زنجیره زمینه جمع آوری سرمایه های خرد 
که به دنبال این هستند قدرت خرید خود را 
در برابر نوسانات موجود حفظ کنند، فراهم 

کنیم.
عشــقی در ادامه به عرضه خودرو در بورس 
اشــاره و تاکید کرد: بحث های زیادی برای 
عرضه خودرو در بــورس و نحوه فروش آن 
پیش آمد، دود تصمیماتی که در هفت سال 
گذشته گرفته شــد به چشم مصرف کننده 
رفت و باعــث عدم توســعه ایــن صنعت 
شــد و دیگر محصول با کیفیــت در اختیار 

مشتریان قرار نگرفت.
رییس ســازمان بورس اظهار داشت: حتی 
آمار تولید شــرکت ها کاهش محســوس 
داشت که با توجه به شــرایط پیش آمده در 
اوایل امســال این بحث عرضــه خودرو در 
بورس پیش آمد که هدف این بود تا از نحوه 

حاکم قیمت گذاری در بازار فاصله بگیریم.
وی گفت: با توجه به اتفاقاتی که در چند ماه 
گذشته رخ داد و اصلاح قیمتی که در 2 سال 
تعیین شده بود تعیین شده بود می تواند به 

نفع مصرف کننده و تولیدکننده باشد.
عشقی اظهار داشت: برای اینکه شرکت های 
موجــود در این صنعــت که جــزو صنایع 
اســتراتژیکی هستند و ســهم زیادی را در 
بحث اشــتغال دارد، توســعه پیدا کنند از 
وزارت صمت درخواست کردیم که با توجه 
به مصوبات موجــود، قیمت گذاری جدید 
به گونه ای باشد که ضرر و زیانی را با خود به 
همراه نداشته باشــد و با توجه به ایجاد سود 
منطقی، تولیدکنندگان بتوانند سال آینده 
با توجه به برنامه هایشــان بــرای افزایش 
تولید و کیفیت خــودرو محصولات بهتری 

را در اختیار مردم قرار دهند.

توافق ایران و ازبکستان سر برنامه جامع توسعه همکاری های حمل و نقلی

خ اول در مرکز مبادله کاهش قیمت ارز به پایین تر از کشف نر

 افت ۲۰ درصدی قیمت ها در سه روز گذشته

و در سراشیبی سقوط قیمت خودر
خریــدار   قیمت خودرو پــس از کاهش 
چشــمگیر نــرخ ارز در روزهای گذشــته 
و روز جاری، با افت شــدید همراه شد و در 
سراشــیبی ســقوط قرار گرفته اســت به 
طوری که قیمت برخی خودروها در سه روز 
گذشته 20 درصد افت داشته است و به نظر 

می رسد این افت ادامه دار باشد.
 همان طور که در ماه هــای اخیر با بالا رفتن 
نرخ ارز شــاهد افزایش بی ضابطه قیمت ها 
در بازار خودرو بودیم، ایــن روزها با نزولی 
شــدن نرخ ارز قیمت ها در بازار خودرو نیز 
روند نزولی به خود گرفته اســت؛ به طوری 
که فعالان بازار خودرو خبر از افت هشــت 
تا 20 درصدی قیمت ها در ســه روز گذشته 

می دهند.
این کاهش محســوس قیمت در هر سه رده 
خودروهای داخلی، مونتاژی و وارداتی قابل 

مشاهده است.
با این حــال بررســی ها از بــازار خودروی 
پایتخت در روز جاری نشان دهنده آن است 
که همچنــان همچون روزهــا و هفته های 

اخیر خرید و فروشی در بازار انجام نمی شود 
و شــاهد مراجعه مشــتریان بــرای خرید 
خودرو با وجود نزدیک شــدن به ایام پایانی 

سال و شب عید نیستیم.
»ســعید موتمنــی« رئیــس اتحادیــه 
نمایشــگاه داران خودرو پایتخــت در این 
زمینه می گوید: تا ثبات ارزی بر بازار حاکم 
نشــود خرید و فــروش راه نمی افتد و رونق 

نمی گیرد.
وی تصریح کــرد: در ماه های گذشــته نیز 
شــاهد بودیم وقتی دلار تا کانــال ۶0 هزار 
تومان نیــز افزایــش یافــت در عمل هیچ 
خرید و فــروش انجام نمی شــد و مردم به 
انتظار کاهش نــرخ ارز از خریــد و فروش 
دســت کشــیده بودند. این روزهــا هم که 
دلار تا کانال 42 هزار تومــان کاهش یافته 
و به نظر می رســد این افت ادامه دار باشــد، 
هیچ مراجعــه ای به بازار انجام نمی شــود و 
به اصطلاح همه منتظــر مانده اند تا ببینند 

نتیجه چه خواهد شد؟
این مقــام صنفی از کاهــش 190 میلیون 

تومانــی پــژو 20۷، کاهــش 55 میلیون 
تومانی پژو پارس و پــژو 20۶ تیپ 2، افت 
35 میلیون تومانی تیبا و کاهش 50 میلیون 
تومانی کوییــک آر در روزهای اخیر در بازار 
خبر داد و تصریح کــرد: این کاهش در همه 
انواع خودروها به چشــم می خورد و به نظر 

می رسد همچنان تداوم داشته باشد.

افت 10 تا 20 درصدی قیمت 
خودروهای خارجی

بررســی ها از بازار خودروهــای مونتاژی و 
خارجی نیز افت شــدید 10 تا 20 درصدی 
را در سه تا چهار روز گذشته نشان می دهد. 
به گفته فعالان این بازار، دلار هم اکنون در 
کانال 42 هزار تومان قــرار دارد و چنانچه 
به کانــال 30 هــزار تومانی ســقوط کند 
افت قیمت بســیار چشــمگیری در انتظار 
خودروهای خارجی خواهــد بود. اکنون در 
این بازار همه فروشــنده شــده اند و خبری 
از خریــداران نیســت و خودروهایی که به 
اصطلاح بد بازار هستند افت بسیار بیشتری 

را تجربه کرده اند.
یکی از نمایشــگاه داران خــودرو در مرکز 
تهران، قیمت خــودروی مونتاژی لاماری 
که تا چند روز قبل 2.۷ میلیارد تومان اعلام 
می شــد را در روز جاری 2.2 میلیارد تومان 
عنوان کرد و از افــت 500 میلیون تومانی 

این خودرو خبر داد.
همچنین نمایشــگاه دار دیگــری با تاکید 
بر اینکــه مقاومــت محسوســی در برابر 
کاهــش قیمت ها در این بــازار وجود دارد، 
به افت ۷00 میلیون تومانی قیمت سانتافه 

کارکرده در همین چند روز گذشــته اشاره 
کرد و از کاهــش آن از 5.2 میلیارد تومان به 

4.5 میلیارد تومان خبر داد.
با این حــال همه فعالان بــازار خودروهای 
خارجی نیز به اتفــاق از رکود کامل حاکم بر 
این بازار خبر می دهند و می گویند: تا تثبیت 
نشــدن نرخ ارز، در عمل خرید و فروش ها 
بســیار اندک بوده و به جز اندک افرادی که 
شــاید به دلیل ســفرهای نوروزی خواهان 
خودرو باشــند کســی برای خرید مراجعه 

نمی کند.



وی پایتخت برای سال آینده با تصویب شورای شهر خ بلیت متر افزایش ۲۵ درصدی نر
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ویژه برنامه های نوروزی ستاد گردشگری شهرداری تهران اعلام شد
وزی  ۱۵ بوستان تهران برای اسکان مسافران نور

آماده  شده است
سرپرســت ســتاد گردشــگری معاونت امور فرهنگــی و اجتماعی 
شــهرداری تهران اعلام کرد: در مبادی ورودی شــهر و 15 بوســتان  
امکان اسکان مسافران نوروزی پیش بینی شــده و بسته های نوروزی 

و اطلاعات گردشگری به شهروندان و میهمانان نوروزی ارائه می شود.
 امیر قاســمی با تشــریح ویژه برنامه ها نــوروز 1402 و مــاه مبارک 
رمضان، گفت: ســتاد گردشــگری معاونت امور فرهنگی و اجتماعی 
شــهرداری تهران باتوجه به تقارن ماه مبارک رمضــان با نوروز 1402 
ویژه برنامه های گســترده و متنوعی را برای این ایام، تدارک دیده است 
که این فعالیت ها و برنامه ها با برپایی جشــن بزرگ اســتقبال از نوروز، 
جمعه - 2۶ اسفند 1401 - در میدان آزادی به عنوان یکی از نمادهای 

ملی و مبادی های ورودی شهر تهران، آغاز می شود.
وی افزود: این مراســم جشــن با حضور و اجرای گروه هــای مختلف 
فرهنگی، هنری و ورزشــی و اجرای برنامه توســط عروسک های غول 
پیکر نوروزی برپا می شود. این گروه ها پس از حضور در میدان آزادی به 
سمت مناطق و محلات تهران شروع به حرکت می کنند تا در طول ایام 
نوروز به اجرای جشن و برنامه های خود برای شــهروندان و میهمانان 

نوروزی بپردازند.
  »ســاعت فعالیت موزه ها و مجموعه های گردشگری شهرداری تهران 
نیز در این ایام تغییر می کند و بر این اساس، موزه ها، باغ موزه ها و خانه 
موزه های شهرداری تا ساعت 22 و مجموعه های گردشگری شهرداری 

تا سحر به شهروندان و مسافران نوروزی خدمات ارائه می کنند«

ارائه بلیت های تخفیف نوروزی برای بازدید از اماکن گردشگری
قاســمی با اشــاره به دیگر فعالیت های ستادگردشــگری شهرداری 
تهران، گفت: با همکاری سازمان بوستان ها و مناطق 22 گانه شهرداری 
تهران، در مبادی ورودی شــهر، بوســتان هایی برای اسکان مسافران 
نوروزی پیش بینی شده است که در این زمینه می توان به بوستان های 
گلابدره، دارآباد، ارم و تندرســتی در منطقه یک، مسافر در منطقه 4، 
سرخه حصار در منطقه 13، مسافر در منطقه 15، بعثت در منطقه 1۶، 
ولایت و افرا در منطقه 19، زائر، دانش و مدرس در منطقه 20، خدیجه 

)س( در منطقه 21 و چیتگر در منطقه 22، اشاره کرد.

در مبادی ورودی بسته های نوروزی و اطلاعات گردشگری به 
شهروندان و میهمانان نوروزی ارائه می شود

سرپرســت ســتاد گردشــگری معاونت امور فرهنگــی و اجتماعی 
شــهرداری تهران اظهــار داشــت: همچنیــن در ایام نــوروز برای 
ســرویس دهی بهتر به مســافران و مهمانان نوروزی در نقاط پرتردد 
مناطق 22 گانه و در مبادی ورودی شــهر تهــران از جمله پایانه های 
اتوبوس، راه آهن، فرودگاه و عوارضی ها، ایســتگاه های اطلاع رســانی 
و اســتقبال نوروزی در نظر گرفته  شــده اســت که در این ایستگاه ها 
بســته های نوروزی و اطلاعات گردشگری به شــهروندان و میهمانان 

نوروزی ارائه می شود.

وی افزود: در این بســته های نوروزی نقشه شــهر تهران قرار داده شده 
که بر روی آن اماکن گردشــگری و موزه ها و بــاغ موزه ها، بقاع متبرکه 
و رســتوران های شــهر تهران، مجموعه های تفریحی و در پشت نقشه 
اماکن گردشگری که متعلق به شــهرداری تهران هست، معرفی شده 
اســت. بلیت های تخفیف نوروزی برای بازدید از اماکن گردشگری نیز 

در این بسته ها پیش بینی شده است.

18 تور تهران گردی نیم روزه 
قاســمی با اشــاره به اجرای تورهای تهران گردی از 28 اسفند 1401 
تا 13 فروردیــن 1402، تصریح کــرد: 18تور تهران گــردی نیم روزه 
پیش بینی شــده اســت که شــامل تور »هنر در زمان« با مسیر موزه 
تماشاگه زمان و موزه ســینما، تور »تاریخ در گذر زمان« با مسیر خانه 
موزه مقدم و خانه تیمورتاش )موزه جنگ(، تور »موزه گردی« با مسیر 
موزه بانک ملی، ســردرباغ ملی و موزه ملک، تور »ســردر باغ ملی« با 
مســیر موزه ارتباطات، موزه علوم و فناوری، ســردر بــاغ ملی)میدان 
مشق(، تور موزه های »گذر سی تیر« با مسیر موزه دوران اسلامی، موزه 
آبگینه،خیابان سی تیر و موزه مردم شناســی ارامنه ایران برنامه ریزی 

شده است.
وی افزود: تور »طبیعت گردی« با مســیر باغ گیاه شناســی و دریاچه 
شــهدای خلیج فارس، تور »باغ گردی« با مسیر باغ پرندگان و باغ موزه 
مینیاتور، تــور»دروازه دولت« با مســیر موزه عروســک، پمپ بنزین 
و نقاشی پشــت شیشــه، تور»دفینه« با مســیر موزه پول ایران، موزه 
هنرجهان، موزه گوهر و آرایه های تاریخی، تور »هفت چنار« با مســیر 
امامزاده معصوم)ع( و موزه آثــار طبیعی و حیات وحش هفت چنار، تور 
»فردوسی تا ابوسعید« با مسیر خیابان فردوســی، چهارراه استانبول، 
خیابان جمهوری، میدان بهارستان،خیابان 15 خرداد از دیگر تورهای 

برنامه ریزی شده در نوروز 1402 است.
سرپرســت ســتاد گردشــگری معاونت امور فرهنگــی و اجتماعی 
شهرداری تهران توضیح داد: در نوروز 1402 تور »دروازه دولت تا حصار 
بوعلی« با مســیر چهارراه استانبول، میدان فردوســی،دروازه دولت، 
خیابــان ســعدی،مخبرالدوله، بهارســتان،خیابان امیرکبیر، میدان 
امام خمینی )ره(، تور »گذر نادری« با مســیر میدان امام خمینی )ره( 
سردرباغ ملی،میدان مشق، خیابان ســی تیر، خیابان جمهوری شرق، 
میدان بهارستان، تور »گذر سیروس« با مسیر خیابان سی تیر، خیابان 
جمهوری شــرق، میدان بهارســتان، موزه هنرهای معاصــر، خیابان 
مصطفی خمینی، خیابان امیرکبیر، تور »گذر سرپل تجریش« با مسیر 
ســرپل تجریش، خیابان ولیعصر جنوب، باغ فردوس، موزه ســینما، 
بوستان آب و آتش، کبوترخانه، پل طبیعت و تور »قطارهای سلطنتی« 

برای گردشگران و اهالی تهران برگزار می شود.

تورهای رایگان شبانه تهران گردی
قاســمی افزود: تورهای تهران گردی شــبانه نیز به صــورت رایگان و 
با استفاده از اتوبوس های گردشگری از ایســتگاه اراضی عباس آباد به 
سمت برج میلاد و ســپس برج آزادی از ساعت 19 تا 24 انجام می شود. 
همچنین این تورها از حرم حضرت عبدالعظیم حســنی )ع( به سمت 
اماکن گردشگری منطقه 20 از ساعت 15 تا اذان مغرب برپا خواهد بود.

سرپرست ستاد گردشگری معاونت امور فرهنگی و اجتماعی شهرداری 
تهران اظهارداشــت: اجرای تورهای پیاده روی با حضــور راهنمایان 
گردشــگری یکی دیگر از ویژه برنامه های نوروزی ســتاد گردشگری 
شهرداری تهران اســت که به بازدید از اماکنی اختصاص دارد که دارای 
موضوع مشــترک و یا در مجاورت یکدیگر بوده و نیازی به سوار و پیاده 

شدن از خودرو ندارند.

دیوار

خریدار  پنجم اسفند امســال بزرگترین 
طــرح انتقــال آب بــه دریاچــه ارومیه با 
حضور رییــس جمهوری افتتاح شــد، بعد 
از اینکه آب از کانال کانی ســیب به ســمت 
دریاچه جــاری شــد خبرهــای خوبی از 
میزان حجم آب دریاچه به گوش می رسد؛ 
امــا برداشــت های غیرمجــاز در مســیر 
نگران کننده اســت و بنا به گفته مسئولان 

با متخلفان برخورد می شود.
 دریاچه ارومیه نگین فیروزه ای غرب کشور، 
زمانــی بزرگ ترین دریاچــه داخلی ایران، 
بزرگ ترین دریاچه آب شــور در خاورمیانه 
و ششــمین دریاچه بزرگ آب شــور دنیا 
بود اما بیش از دو دهه اســت کــه به گفته 
کارشناســان ســالانه حدود 40 سانتیمتر 
از ارتفاع آن کاســته شــد تا اینکه بیش از 
90 درصد از وسعت خود را از دست داد، در 
واقع زنگ خطر کاهش ســطح تراز دریاچه 
از اواخر دهه ۷0 به صــدا در آمد اما اقدامی 
اساسی برای جلوگیری از این کاهش انجام 

نشد.
به مــرور اظهار نظرهــای زیــادی درباره 
عوارض خشــک شــدن این دریاچه شور 
مطرح و اعلام شــد در صورت خشک شدن 
دریاچه ارومیه توفان هــای نمکی میلیون 
ها نفر را تهدید می کند و ســاکنان تا شعاع 
800 کیلومتر مربع از گرد و غبار نمکی این 
دریاچه در امان نخواهند بود؛ با این حساب 
این توفان به تهران هم خواهد رســید، تمام 
این مســائل دســت به دســت هم دادند و 
کارشناســان و مســوولان وقــت در صدد 
یافتن راه حلی برای برون رفت از این معضل 
برآمدنــد تا اینکه ســتاد احیــای دریاچه 
ارومیه در سال 1393 تشکیل و برنامه های 
ســخت افزاری و نرم افزاری زیــادی برای 

نجات دریاچه مطرح و تصویب شد.
یکی از ایــن راهکارها احــداث تونل انتقال 
آب کانی ســیب بود، قرار بود که این تونل 
به طول 35 کیلومتر به همراه یک کانال 11 
کیلومتــری بعد از عبــور از رودخانه گدار و 
طی مسافت 28 کیلومتر، ۶00 میلیون متر 
مکعب آب را به دریاچه برساند، اجرای این 
طرح در سال 1394 آغاز شــد و مقرر شده 
بود که تا ســال 139۷ به بهره برداری برسد 
اما محقق نشــد تا اینکه در دولت سیزدهم 
عزم بر افتتاح این ابرپروژه گرفته شــد و در 
نهایت در 5 اســفندماه با هزینــه 35 هزار 
میلیارد ریال و با حضــور رییس جمهوری 
به بهره بــرداری رســید و آب در رگ های 

دریاچه جاری شد.
رییس جمهوری در مراســم افتتاحیه این 
تونل گفت که موضــوع دریاچــه ارومیه، 

مســاله و دغدغه اصلی دولــت و مردم در 
حوزه محیط زیست و دست اندرکاران نظام 
اسلامی اســت، این طرح و این سامانه هم 
با نگاه ویژه و توجه ویژه دولت ســیزدهم و 
اهتمام ویژه همه دســت اندرکاران از جمله 
وزیر نیرو، دبیر کارگروه ملی احیای دریاچه 
ارومیه، قرارگاه ســازندگی، مهندســان و 

کارگران ایرانی به سرانجام رسیده است.
آیت الله رئیســی افزود: همت بــرای انجام 
کار خیلی مهم اســت که باید در کنار برنامه 
ریزی مــورد توجه قرار گیرد و این ســامانه 
هم در همین راستا به اجرا در آمده و حاصل 
کار همه بخش ها اســت، البته این اطمینان 
را می دهیم که در مســیر احیــای دریاچه 
ارومیه، کشــاورزی و معیشــت مردم مورد 
آســیب قرار نخواهد گرفت و حق مردم در 

جای خود محفوظ است.
همچنین دبیر کارگروه ملی نجات دریاچه 
ارومیه در مراســم افتتاحیه گفته بود که با 
برنامه ریزی انجام شده امسال شاهد احیای 
تالاب های اقماری دریاچه ارومیه خواهیم 

بود.
محمدصادق معتمدیان با اشــاره به این که 
سفر اواخر اردیبهشــت رییس جمهوری به 
آذربایجان غربی و بازدید از دریاچه ارومیه 
منشــاء خیر و بــرکات زیادی شــد، اظهار 
داشــت: بیش از 10 هزار میلیــارد تومان 
اعتبار با دســتور رییس جمهور در هفت ماه 
گذشته به پروژه تخصیص داده شد تا کارها 

به سرعت اجرایی و طرح تکمیل شود.
وی همچنین تاکید کرد کــه تمرکز دولت 
بر اجــرای برنامه های نرم افــزاری احیای 

دریاچه اســت که از ســال آینده با سرعت 
بیشتری اجرا می شــود، بخش بزرگی از آب 
در حوضه آبریز دریاچــه ارومیه به مصارف 
کشاورزی می رســد که در این راستا اجرای 
برنامه های نرم افزاری بــرای اصلاح الگوی 

کشت ضروری است.
چندی پیش نیــز معــاون هماهنگی امور 
عمرانــی اســتاندار آذربایجان غربی نوید 
داده بود که وســعت دریاچه ارومیه بیش از 
90 کیلومتر مربع نســبت به دی ماه امسال 
افزایش یافت و به یک هــزار و 40 کیلومتر 

مربع رسیده است.
یاســر رهبردین بــه افزایش ســطح تراز 
دریاچــه ارومیه اشــاره کرد و گفــت: تراز 
دریاچه ارومیه به یک هزار و 2۷0 متر و 21 
سانتیمتر رسیده که نسبت به دی ماه بیش 
از ۶ ســانتیمتر افزایش را نشــان می دهد، 
همچنین اکنون حجم در دریاچه ارومیه به 
1.4 میلیارد متر مکعب رسیده است این در 
حالی است که کمترین حجم آب ثبت شده 
برای دریاچه ۷30 میلیون متر مکعب است 

که اکنون نزدیک به دو برابر شده است.
تمام این تلاش ها بــرای کمک به دریاچه و 
جلوگیری از خشک شــدن آن است اما یک 
مســاله مهمی که وجود دارد ، برداشت آب 
در مسیر اســت ، اگر ســری به حوضه های 
آبریــز دریاچه ارومیه زده باشــید حتما در 
تمام رودخانه های منتهی به دریاچه صحنه 
مشــترکی را دیده اید کــه رگ های بدن 
انســان را تداعی می کند، صدها و شاید هم 
هزاران رشته لوله های پلاستیکی و پولیکا 
دیده می شــود که یک سرشان در رودخانه 

و ســر دیگرش تا ناکجا آبــاد پیش می رود 
و با موتوری که ســخت کار می کند شــیره 
رودخانه را می کشند بنابراین دیگر مجالی 
برای دریاچه نمــی ماند تا لبــی از آب این 

رودخانه ها تر کند.
مدیر کل دفتر حفاظــت و احیای تالاب ها 
سازمان حفاظت محیط زیست در گفت و گو 
با خبرنگار محیط زیست ایرنا درباره شرایط 
آب دزدی در مســیر رودخانه و کانال کانی 
ســیب به دریاچه ارومیــه و اینکه تدبیری 
اندیشیده شد که در مسیر آب دزدی صورت 
نگیرد، گفت: در این راســتا مشارکت مردم 
بسیار مهم است، جلوگیری از برداشت های 
غیر مجاز با همکاری شورای تامین استان و 
استانداری، سازمان حفاظت محیط زیست 
و وزارت نیرو با جدیت در دســت پیگیری 
اســت در این امر مســیر آب به طور مداوم 
کنترل و پایش می شود، برداشت غیر مجاز 
منع قانونی دارد و بــا متخلفان برخورد می 

شود.
بر اساس اعلام وزارت نیرو در صورت تامین 
اعتبار شــبکه جمــع آوری و تصفیه خانه 
های فاضــلاب در حوضه ارومیه تا ســال 
آینده تکمیل می شــود که با این حســاب 
سالانه 300 میلیون متر مکعب دیگر آب به 

دریاچه می رسد.
آرزو اشــرفی زاده دربــاره آخرین وضعیت 
دریاچــه ارومیــه اظهارداشــت: پنجــم 
اسفندماه تونل انتقال آب از سد کانی سیب 
به ســمت دریاچه ارومیه بــا حضور رییس 
جمهوری بــه بهره برداری رســید و بعد از 
آن و با رها کردن آب یــک هفته زمان برد تا 

آب مســافت کانال و رودخانــه گدار را طی 
کند و به دریاچه برسد، بنابراین هنوز تاثیر 
معناداری روی تراز دریاچه نگذاشته است 

که قطعا به مرور تاثیر آن بیشتر خواهد شد.
وی افزود: قرار اســت با اجــرای کامل این 
طرح ۶00 میلیــون متر مکعــب آب وارد 
دریاچه ارومیه شود، اما در فاز اول که پنجم 
اسفندماه افتتاح شد مقرر شد سالانه 300 
میلیون متــر مکعب آب به بســتر دریاچه 
برســد، البته طبق گفته مسوولان مربوطه 
ســال آینده فاز دوم تونل به بهــره برداری 

خواهد رسید.
وی اظهار داشــت: اول مهرماه امسال تراز 
آب دریاچه 12۷0.13 متر ، وسعت دریاچه 
930 کیلومتــر مربع و حجــم آب موجود 
در آن 1 میلیارد و 24 متــر مکعب بود که با 
اقدامات صورت گرفته و بارندگی های اخیر 
در 14 اســفندماه تراز ســطح آب دریاچه 
ارومیه 12۷0.21 متر، وسعت آن هزار و 40 
کیلومتر مربع و حجم آب موجود در دریاچه 

1 میلیارد و 44 میلیون متر مکعب رسید.
اشرفی زاده در پاســخ به اینکه فصل گرما و 
افزایش تبخیــر را در پیش داریم این میزان 
آب چقدر دوام مــی آورد؟ توضیح داد: آبی 
که از رودخانه گدار و تونل کانی ســیب وارد 
دریاچه می شــود به عنوان بخشی از حقابه 
دریاچه ارومیه اســت و بقیه باید از مســیر 
رودخانه های طبیعــی و محل صرفه جویی 
بخش کشاورزی تامین شود، این میزان آب 
با توجه به تبخیر بخش زیادی از آن از دست 
می رود اما امیدواریم که بــا تداوم بارندگی 
هایی که بــرای آخــر اســفندماه و اوایل 
فروردین مــاه پیش بینی شــده، وضعیت 

بهتری را برای دریاچه شاهد باشیم.
وی اظهار داشــت: البته از دیگر پروژه های 
سخت افزاری برای تامین بخشی از نیاز آبی 
دریاچه ارومیه تکمیل شبکه جمع آوری و 
تصفیه خانه های فاضلاب در حوضه ارومیه 
اســت که در صــورت تکمیل مقرر اســت 
سالانه میزان 300 میلیون متر مکعب آب از 
این محل به دریاچه رسانده شود، بر اساس 
اعلام وزارت نیرو به عنوان متولی و کارگروه 
احیاء دریاچه، در صــورت تامین اعتبار این 
پروژه ســال آینده تکمیل و محقق خواهد 

شد.
مدیر کل دفتر حفاظــت و احیای تالاب ها 
ســازمان حفاظت محیط زیست گفت: در 
مجموع میزان نیاز زیست محیطی دریاچه 
یا همان حقابه آن 3 میلیارد و 42۶ میلیون 
متر مکعب اســت که باید اجرای پروژه های 
مختلف و روش هــای طبیعی ســالانه به 

دریاچه برسد.

خریدار  اعضای شورای شهر تهران صبح 
امروز بررســی لایحه نرخ بهای خدمات در 
ســال 1402 در بخش حمل و نقل عمومی 
را روی میز بررســی قرار دادند و در نهایت با 
افزایش 25 درصدی نــرخ بلیت مترو برای 

سال آینده موافقت کردند.
جعفر تشکری هاشــمی در جریان بررسی 
این لایحــه گفت: امــروز باید نــرخ کرایه 
تاکســی، مترو و اتوبوس را بررسی کنیم که 
به عنوان شــروع کار نرخ کرایــه مترو را در 

دستور کار قرار می دهیم.
وی با بیان اینکه بر اساس این لایحه نرخ ها 
از اول اردیبهشت 1402 عملیاتی می شود، 
اظهار کرد: مدل نرخ گذاری در مترو اینگونه 
اســت که یک ورودی برای مسافران پیش 
بینی می شود و بر اساس کیلومتر پیمایش 
کرایه تعیین می شــود که در این مدل برای 
ساعات پیک و غیر پیک مبالغ متفاوت است 
و همچنیــن مبالغ کرایه بــرای افرادی که 
بلیت را به صورت حضــوری و یا الکترونیک 
می خرند نیز متفاوت است. بر این اساس اگر 
شــهروندان بلیت مترو را از سامانه »تهران 
من« و یا دیگــر ســامانه های الکترونیک 
خریداری کننــد 10 درصــد از مبلغ کلی 

بلیت کم می شــود و اگر مســافر در ساعت 
غیر پیک سفر داشته باشد 15 درصد مبلغ 

کرایه کاهش می یابد.
تشــکری هاشــمی با بیان اینکــه بر این 
اســاس اگر افراد در ســاعت غیر پیک و به 
صورت الکترونیکی بلیــت تهیه کنند مبلغ 
پایــه 2295 تومــان خواهد بــود و اگر در 
ســاعت پیک و به صورت الکترونیک بلیت 
خریداری کنند مبلغ 2۷00 تومان خواهد 
بود، گفــت: چنانچه مســافران بلیت را در 
ساعت غیر پیک و به صورت حضوری بلیت 
خریداری کنند بلیت 2550 تومان خواهد 
بــود؛ اما اگر در ســاعت پیــک و به صورت 
حضوری خرید کنند مبلــغ 3000 تومان 

خواهد بود.
وی افزود: بر این اســاس مبلغ ورودی مترو 
از حداقل 2200 تا حداکثــر 3000 تومان 
خواهد بود و به ازای هر کیلومتر مسافت نیز 
200 ریال به مبلغ پایه اضافه می شــود که 

البته تا دو کیلومتر اول رایگان است.
عضو شــورای شــهر تهران ادامه داد: برای 
خط 5 نیز حداقــل مبلــغ ورودی 3213 
تومان خواهد بود که در صورت خرید پشت 
باجه و در اوج ســفرها این مبلغ تا حداکثر 

4200 تومان افزایش می یابــد. البته دقت 
داشــته باشــید که این ماکســیمم هزینه 
برای ســفر در 34 کیلومتر مترو اســت. در 
حالیکه یک مسافری که از حومه وارد تهران 
می شــود حداقل 80 کیلومتر مسافت طی 

می کند.
وی افــزود: کســانی که از مترو هشــتگرد 
اســتفاده می کنند آنها نیز بر مبنای ساعت 
اوج و غیر اوج و خرید بلیت الکترونیک و غیر 
الکترونیک محاسبه می شــود که از ۶2۷3 
تومان و تا حداکثــر 8200 تومان این مبلغ 
تعیین شده است و بلیت فرودگاه امام نیز بر 
همین مبنا از حداقل 10 هزار و 442 تومان 

تا حداکثر 11 هزار و ۶02 تومان خواهد بود.
تشکری هاشــمی افزود: بر این اساس بطور 
میانگین قیمت بلیت مترو نســبت به مدت 
مشابه ســال قبل 31 درصد افزایش داشته 
اســت و از آنجایی که نرخ تــورم 4۶ درصد 
تعیین شده اســت این افزایش نرخ کمتر از 

نرخ تورم است.
وی بــا بیــان اینکــه در مــورد بلیت تک 
ســفره و کاغذی که صف هــای طولانی در 
ایســتگاه های مترو ایجاد می کند نیز برای 
اینکه مردم رغبت کنند از بلیت الکترونیک 
استفاده کنند مبلغ پرداختی 4000 تومان 
برای ســفرهای داخل شــهر تعیین شده، 
گفت: بر همین اســاس قیمــت بلیت تک 
ســفره برای کرج 5000 تومان، هشتگرد 
9000 تومان و مترو فــرودگاه امام 15 هزار 

تومان خواهد بود.
عضو شــورای شــهر تهران افــزود: قیمت 
کارت بلیت نیز 12 هزار تومان خواهد بود و 
همچنین برای اقشار خاص همچون کمیته 
امداد، بهزیســتی، خانــواده ایثارگران و ... 
تخفیف ها با توجه به نظامات بلیت یکپارچه 

الکترونیک استمرار خواهد داشت.
وی با بیان اینکه مبلغ شارژ در کارت ها قبلا 

50 هزار تومان بوده اما حــالا حداقل 100 
هزار تومان خواهد بود، گفت: اگر شهرداری 
توانســت نرم افزار خود را ارتقاء دهد مبلغ 

قابل شارژ افزایش خواهد داشت.
تشــکری هاشــمی با بیان اینکــه در حال 
حاضر کارت بلیت ها شــخصی هســتند، 
اظهار کــرد: به مســافرانی کــه حدفاصل 
ســال های 85 تا 95 کارت بلیت ودیعه ای 
دریافت کردند سه ماه فرصت داده می شود 
که نســبت به تبدیل کارت های خود اقدام 
کنند.وی افزود: ســقف واریزی کارت های 
ویژه 150 هزار تومــان افزایش می یابد و به 
مبلغ 300 هزار تومان می رسد و برای کارت 
بلیت های رایگان نیز حداکثر چهار سفر در 

روز پیش بینی شده است.
 ناصر امانــی نیز در ایــن باره بــا طرح این 
ســوال که میانگین افزایش نــرخ چگونه 
اســت؟ اظهار کرد: در برخی خطوط حتی 
تا 80 درصد و 50 درصــد نیز افزایش نرخ را 
شاهد هستیم.مهدی چمران نیز در واکنش 
به این تذکر گفت: به صورت متوســط 31 
درصد افزایش نرخ داشته ایم اما دقت داشته 
باشید که بر اســاس قانون یک سوم قیمت 

بلیت را مردم باید پرداخت کنند.

وزیر آموزش و پرورش، درباره آخرین وضعیت پیگیری 
مســمومیت ســریالی دانش آموزان گفت: منتظریم 
نتیجه قطعی را به ما بدهند، در این رابطه هر روز جلسه 
داریم. تا الان  به ما گفتند مشــکلی نیست، می توانیم 
مدرسه را باز بگذاریم و دانش آموزان می توانند هر روز 

مدرسه باشند.
یوســف نوری در مراسم بزرگداشــت یکصدویکمین 
سال تاسیس شــورای عالی آموزش و پرورش، اظهار 
کرد: در قضیه و حوادث اخیر چه در مهرماه و چه بهمن 
ماه دیدیم که بچه ها را صرف نظر از اینکه این اقدامات 

هدف تربیتی دارد یا ندارد، تحت تاثیر قرار دادند.
وی افزود: خبر ما را مســمومیت  و ســم منتشر کردند 
و این در حالی اســت که اگــر این امر بــرای مثال در 

هیروشیما رخ داده بود می گفتند »یک بوی 
بد با منشاء نامعلوم تعدادی از دانش آموزان 
را راهی بیمارســتان کــرد«؛ درواقع اولین 
عبارتی که ما می آوریم آخرین حرفی اســت 

که باید به کار بگیریم .
نوری بــا بیان اینکه محیــط پیرامون دانش 
آمــوزان آنها را احاطــه کرده اســت، ادامه 

داد: رســانه ای ها اهداف رســانه ای خود را روی دانش 
آموزان پیاده می کنند و از جامعه مخاطب بهره خود را 
می گیرند. در واقع رسانه های بیگانه خبر فروشی خود 
را انجام می دهند. دانش آموزان در محیط و اتمسفری 
قرار گرفتند کــه همه اینها می تواند فرصت باشــد اما 

تهدید آن هم زیاد است.

وزیر آمــوزش و پــرورش افــزود: وقتی که 
دانش آموزان ما آماده نباشــند دچار مشکل 
می شــوند و تهدید این فضا برایشــان زیاد 
می شود چراکه سواد رسانه ای دانش آموزان 
کم است و ما درس سواد رسانه ای را در سالی 
قرار دادیــم که دغدغه دانش آمــوز، کنکور 

است.
وزیر آموزش و پرورش با بیان اینکه شــورای عالی باید 
ورود کند و این مســائل را ببیند، افزود: یکی از وظایف 
شورای عالی بررســی تاثیر برنامه درسی است. شورای 
عالی ایــن نقش را دارد و مــا این انتظــار را از او داریم. 
قانون و آیین نامه احیای امور تربیتی در مجلس هفتم 
تصویب شــد اما در آن آیین نامه چندین دستورالعمل 

باید تصویب می شد که مصوب نشدند، تا جایی که مقام 
معظم رهبری در جمع شــورای عالی انقلاب فرهنگی  

فرمودند آنگونه که باید این امر اجرا نشده است.
وی به لزوم تنقیح قوانین در راستای اجرای سند تحول 
بنیادین نیز اشاره کرد و گفت: میزان تحقق سند تحول 
بنیادین در برشهای زمانی و ســال به سال باید بررسی 

شود.
وزیر آموزش و پرورش در پایان ســخنان خود درباره 
احیای مراکز تربیت معلم نیز توضیــح داد: امیدواریم 
بتوانیم مراکز تربیت معلم یعنی دانشــگاه تربیت دبیر 
شــهید رجایی و دانشــگاه فرهنگیان را احیاء کنیم. 
امیدواریم شورای عالی آموزش و پرورش نیز با جدیت 

به این امر توجه کند.

وزیر

وند نوری: مشکلی نیست؛ دانش آموزان می توانند مدرسه بر
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 »من کدا هستم«، قصه  دختری شنوا
 در خانواده ای ناشنوا

 مستند »من کدا هســتم« به کارگردانی فرح زارع به مشکل فرزندان 
شنوای خانواده های ناشنوا می پردازد.

به گزارش روابط عمومی مرکز گســترش ســینمای مستند، تجربی و 
پویانمایی، فرح زارع گفت: من درگیر ســاخت فیلمی درباره ناشنوایان 
بودم که با موضوعی تازه مواجه شــدم. فرزندان شــنوای خانواده هایی 
که والدین ناشنوا دارند، شرایطی دشــوار و ویژه دارند. به دلیل کمبود 
امکانات اجتماعی برای کمک رســانی و تســهیل ارتباطات اجتماعی 
و زندگی این زوج ها فرزندانشــان از کودکــی وارد چالش هایی جدی 

می شوند.
او ادامه داد: خانواده های ناشنوا، مسائل ارتباطی و چالش های بسیاری 
در زندگی دارند. رفتن به اداره ها، دادگاه، مدارس و... برایشــان تسهیل 
نشــده اســت درحالی که در کشــورهای دیگر آنها مترجم مخصوص 
دارند. در ایران، کودکان شنوای این خانواده ها بار مسئولیت را بردوش 

می کشند و این باعث پیامدهایی برایشان می شود.
زارع گفت: از سال 98 درگیر ســاخت این پروژه بودم اما شیوع ویروس 
کرونا، روند تولید را به تاخیر انداخت. با انتخاب ســوژه که دختری سی 
و چند ســاله بود، همراه او که راوی فیلم اســت، به زندگی خانوادگی و 

اجتماعی اش ورود کردم و ناظری بر تلاش های او بودم.
این کارگردان افزود: »کدا« اصطلاحی اســت که به فرزندان شــنوای 
خانواده های شنوا گفته می شــود. دختری که فیلم روایت اوست، یک 
»کدا« ســت. این دختران و پســران همواره این دغدغــه را دارند که 
صدایشان به گوش جامعه برسد و درک شــوند. امیدوارم این مستند، 

توجه جامعه و مسئولان را به این بچه ها بیشتر کند.
فرح زارع پیشتر مســتندهای رســن، به من اشــاره کن، کویر سبز و 
ماهیاک )برنده تندیــس بهتریــن کارگردانی مســتند کوتاه بخش 
بین الملل دوازدهمین جشنواره سینماحقیقت( و... را کارگردانی کرده 

است.
عوامل مســتند »من کدا هســتم« عبارتند از نویســنده، پژوهشگر و 
کارگردان: فرح زارع، تصویربردار: ســیدمهدی موســوی، فرح زارع، 
صدابردار: مینا تقی زاده، اعظم مرادی، صداگذار: حامد حســین زاده، 
تدویــن: مینا تقــی زاده، اصلاح رنگ و نــور: ایمان صالحی، دســتیار 
تهیه: علی کشــاورز، تولید مرکز گسترش ســینمای مستند، تجربی و 

پویانمایی.

 آغاز اکران نوروزی از چهارشنبه

ونمایی شد پوستر »فسیل« ر
 فیلم کمدی »فسیل« به کارگردانی کریم امینی و تهیه کنندگی سید 
ابراهیم عامریان، از چهارشنبه 24 اسفند در سینماهای سراسر کشور، 

میزبان مخاطبان می شود.

پوستر فیلم سینمایی »فسیل« در آستانه اکران نوروزی رونمایی شد؛ 
این پوستر را عرفان بهکار طراحی کرده است.

بهرام افشــاری، هادی کاظمی، الناز حبیبی، الهه حصاری، ایمان صفا، 
بابک کریمی، سید جواد هاشــمی، غلامرضا نیکخواه، سمانه منیری، 
امید روحانــی، علیرضا اســتادی، قاســم زارع، خشــایار راد و مجید 
شهریاری بازیگران این فیلم هســتند.فیلمنامه اولیه این فیلم کمدی 
توســط کریم امینی، علی باطنی و آرمین طهماســبی نوشــته شده و 

نگارش نهایی آن را حمزه صالحی انجام داده است.
ســید ابراهیم عامریان پیش از این، تهیه کنندگی دو فیلم »انفرادی« و 
»دینامیت«، که رتبه اول و دوم پر فروش ترین فیلم های تاریخ سینمای 

ایران هستند را بر عهده داشته است.
فیلم سینمایی »فسیل« توسط فیلمیران پخش می شود.

این فیلم یک کار کمدی اســت کــه در دهه های قبــل از انقلاب اتفاق 
می افتد.

وش هفته  وزه سومین تئاتر پرفر تمدید سه ر
سوم اسفند

 نمایش »او کیســت؟« در هفته سوم اســفند 1401 به عنوان سومین 
تئاتر پرفروش انتخاب و اجرای آن برای سه روز تمدید شد.

 قرار بود اجرای نمایش او کیســت؟ به کارگردانی ارس راد و دســتیار 
کارگردانی پلاریس علیزاده تا 21 اسفند ادامه داشته باشد، اما به دلیل 
شرایط خاص روزهای پیش از نوروز اجرای آن در روزهای 21، 22 و 23 
اسفند متوقف شــد.همچنین برگزارکنندگان این نمایش از تمدید آن 
در روزهای 24، 25 و 2۶ اســفند 1401 خبر دادند. نمایش او کیست؟ 

ساعت 19:30 در سالن سیمرغ )بیدل دهلوی( اجرا می شود.

این نمایش در هفته ســوم اســفند 1401 بعد از نمایــش پرده خانه 
نوشــته بهرام بیضایی و کارگردانی گلاب آدینه و نمایش کافه عاشقی 
به نویســندگی و کارگردانی ســید جلال الدین دری به عنوان سومین 
تئاتر پرفروش انتخاب شــد.نمایش اوکیست؟ در سبک سورئال درباره  
انســجام خانواده و تأثیر روابط سالم در رشد شــخصی اعضای خانواده 
تهیه شده اســت. داســتان این نمایش در تخیلات پدر خانواده شکل 
می گیرد و پسری به همراه دوستش وارد خانه  می شود و ادعا می کند که 

نوه  آن خانواده است، ولی هیچ کس او را نمی شناسد.
راد درباره روند تالیف نمایشــنامه به خبرنگار ایرنا گفت: بعد از تماشای 
چند ویدئو از تئاترهای امریکایی ایده نوشــتن این نمایشنامه به ذهنم 
رسید.بازیگران این نمایش به ترتیب ورود به صحنه حسین مقصودی، 
حسین بابایی چم علیشــاهی، فرنوش قره کولچیان، حجت خراسانی، 

علیرضا ابراهیمی، ارس راد، فرناز فرامرزی و پریا پورفرامرزی هستند.
پریا پورفرامرزی منشــی صحنه، تیــارا صیادی طــراح گریم، حجت 
خراسانی طراح نور،حســین بابای چم علیشاهی و آنا باقری مجد طراح 
صحنه، علیرضا جعفری و محمد ســعید جابری عــکاس و فیلمبردار، 
پلاریس علیــزاده طراح لبــاس و مهرگان زاهدی روابــط عمومی این 

نمایش هستند.

قاب

پخش کننده فیلم »غریب« ابراز امیدواری کرد که در 
کنار اطلاع رســانی برای آگاهی مردم از قیمت شناور 
بلیت های ســینما، این فیلم دفاع مقدســی همراه با 

فیلم های کمدی فروش خوبی در نوروز داشته باشد.
ســعید خانی - مدیر دفتر پخش خانه فیلم - که فیلم 
»غریب« به کارگردانی محمدحســین لطیفی را برای 
اکران نــوروزی آماده دارد، بیان کرد: مــن این فیلم را 
در جشــنواره فجر دیدم و بــه نظرم رســید از معدود 
فیلم هایی بود که در این دوره ســالن های نمایش آن 
از تماشاگر پر می شــد و می تواند در اکران عید نمایش 

موفقی داشته باشد.  
او در پاســخ به اینکه پیش تر تجربه اکــران فیلم های 
کمدی و اجتماعــی را در همین مقطع داشــته و چه 

پیش بینــی ای از اکــران یک فیلــم دفاع 
مقدســی در نــوروز دارد؟   گفــت: ما تلاش 
خود را می کنیــم و امیــدوارم »غریب« در 
کنار فیلم هــای کمدی که قرار اســت روی 
پرده روند، خــوب دیده شــود.  البته اعتقاد 
دارم »غریب« خوش ســاخت است و اگرچه 
جزو آثار دولتی اســت اما به مخاطب احترام 

می گذارد و قابلیت های ســینمایی خوبی دارد. از این 
منظر می توان اکران خوبی برایش پیش بینی کرد.

خانی درباره اینکه با توجه به موضوع فیلم احتمالا دیگر 
دغدغه تبلیغات تلویزیونی نداشته باشد، بیان کرد: بله، 
تصور می کنم تلویزیون بــا پخش تبلیغ و تیزرهای این 
فیلم همراه خوبی داشته باشد و امیدواریم تماشاگران 

هم بدون هیــچ قضاوتی آن را تماشــا کنند 
چون به نظــرم مخاطبــان با هــر دیدگاه 
سیاســی می توانند با این فیلم ارتباط برقرار 

کنند.
او در پایان به قیمت گذاری جدید بلیت های 
سینما اشــاره کرد و گفت: به نظرم نرخ های 
جدید ســینماها معقول اســت منتها باید 
اطلاع رســانی خوبی صورت گیرد تا مردم از این شناور 

بودن قیمت بلیت ها مطلع شوند.
»غریب« به کارگردانی محمد حسین لطیفی، محصول 
ســازمان هنری رســانه ای اوج و از فیلــم های بخش 
مسابقه جشــنواره چهل و یکم فجر بود که مقطعی از 

زندگی شهید محمد بروجردی را روایت می کند.

در خلاصه داســتان این فیلم که بابک حمیدیان نقش 
اصلی آن را ایفا کرده، آمده اســت: ســال 1358 با بالا 
گرفتن اختلافات گروه های مســلح سیاسی از جمله 
کومله و دموکرات و... شهید محمد بروجردی به همراه 
تعدادی از همرزمانش، برای ســامان دادن به اوضاع و 
رسیدگی به شــرایط مردم راهی غرب کشور شد ولی 
اوضاع نابسامان و اوج گیری دســته بندی ها شرایط را 

برای فرمانده جوان منطقه غرب پیچیده تر کرد.
مهران احمدی، پردیــس پورعابدینی، رحیم نوروزی، 
فرهاد قائمیان و جعفــر دهقان دیگــر بازیگران فیلم 
هستند.ســمیه بروجــردی، دختــر شــهید محمد 
بروجردی پس از تماشــای »غریب« در جشنواره فجر 

آن را منطبق با واقعیت دانست.

در حالی که ســازمان ســینمایی ترکیــب فیلم های 
نوروزی را هفته گذشــته اعلام کرده بــود، حالا فیلم 
»ملاقات با جادوگر« از این ترکیب کنار گذاشته شده 

است.
سازمان ســینمایی در آخرین روز هفته گذشته چهار 
فیلم »غریب« به کارگردانی محمدحســین لطیفی، 
»فسیل« به کارگردانی کریم امینی، »عروس خیابان 
فرشته« به کارگردانی مهدی خســروی و »ملاقات با 

جادوگر« به کارگردانی جمشید ابراهیمیان 
را به عنــوان چهــار فیلــم اکران نــوروزی 

سینماها معرفی کرد.
حضور ســه فیلم کمــدی در ترکیب این 
چهار فیلم که بــا لحاظ کــردن ادامه دو 
اکران فیلم هایی همچون »خط اســتوا« و 
»بخارست« تعداد فیلم های کمدی روی 

پرده در ایام نــوروز را فراتر از حــد معمول می برد، 

ترکیب اعلام شــده بــا انتقادهایی مواجه 
شد.

حــالا خبــر رســیده کــه »ملاقــات با 
جادوگر« از ترکیب اعلامی کنار گذاشته 
شده و قرار است فیلم دیگری جایگزین آن 

شود.
»ملاقات با جادوگر« به کارگردانی جمشید 
ابراهیمیان و تهیه کنندگی حمید اعتباریان محصول 

سال 98 اســت و بازیگرانی چون مانی حقیقی، هستی 
مهدوی فــر، امیرمهدی ژوله و علیرضا خمســه در آن 

ایفای نقش می کنند.
با حذف این فیلم کمــدی از ترکیب فیلم های نوروزی 
احتمال می رود فیلمی متناسب با مخاطبان کودک و 

نوجوان به ترکیب فعلی اضافه شود.
فیلم های اکران نــوروز 1402 از روز چهارشــنبه 24 

اسفندماه روانه پرده سینماها می شوند.

غریب

ملاقات با جادوگر

خریــدار   تهیه کننده فیلم ســینمایی 
»شــماره 10« گفت: از همــان اول دنبال 
این بودیم که فیلم متفاوتی بســازیم و یکی 
از تفاوت ها این بود بازیگرانی انتخاب شوند 
که تماشــاچی تصورش را هم نکرده باشد و 
به همین دلیل ســراغ مجید صالحی رفتیم 
و این فیلم، مجید صالحی را به یک قهرمان 

دفاع مقدس تبدیل کرد.
شــماره 10 به کارگردانی و نویســندگی 
حمید زرگرنژاد محصول سال 1401 است. 
این فیلم در چهل و یکمین دوره جشــنواره 
بین المللی فیلم فجر حضور داشــت و با 10 
نامزدی توانســت در چهار رشــته بهترین 
نقــش اول مرد)مجید صالحــی(، بهترین 
موســیقی متن، بهترین چهره پــردازی و 
بهتریــن طراحــی صحنه جایزه ســیمرغ 

بلورین را از آن خود کند.
مجید صالحی، ســیامک صفــری، بهرنگ 
علوی، حســام منظور، مهدی زمین پرداز، 
صحــرا اســداللهی و امیر امیــری از جمله 
بازیگران فیلم سینمایی شماره 10 هستند.

این فیلــم در هفدهمین جشــنواره فیلم 
مقاومت که به دبیری جــلال غفاری قدیر 
از 12 تا 1۷ اسفند برگزار شــد، نیز حضور 

داشت.
ابراهیم اصغری اظهار داشت: هم فیلم و هم 

زحمات مجید صالحی این کار را کرد.
وی درباره نقش آفرینی مجید صالحی و این 
که آیا فیلم توانســت از این بازیگر قهرمان 
ســینمای دفاع مقدس بســازد، گفت: این 
بســتگی به تــلاش بعدی مجیــد صالحی 
خواهد داشــت اما به نظرم در این فیلم هم 
مخاطب و هم کارشناســان بــه خوبی با او 

ارتباط برقرار کرده و او را پذیرفته اند.

مجید صالحی رقیب خیلی جدی 
نداشت

اصغری گفت: مجید صالحی رقیب خیلی 
جدی نداشــت و از همــان اول دنبال این 
بودیم که فیلم متفاوتی بســازیم و یکی از 
تفاوت ها این بود بازیگرانی انتخاب شوند 
که تماشــاچی تصورش را هم نکرده باشد 
و به همین دلیل ســراغ مجیــد صالحی 

رفتیم.
تهیه کننده شــماره 10 گفت: تقریبا اکثر 
اتفاق هایی کــه در این فیلــم می افتد بر 

اساس مستنداتی اســت که از زبان تعداد 
زیادی از اســرای مختلف روایت شده که 
ایــن مســتندات در قصــه ای دراماتیک 
تجمیع و فیلم شــماره 10 ســاخته شده 
اســت. از کتاب هایــی که راجع به اســرا 
نوشــته شــده هم بــرای ســاخت فیلم 

برداشت شده است.
وی با بیان این که به فیلم خــودم از 5 نمره 
چهار می دهم، گفت: اولین ویژگی که فیلم 
دارد این اســت که با مخاطب خوب ارتباط 
برقرار می کند و دومین ویژگی آن این است 
که یک بخشی از تاریخ ناگفته سینمای دفاع 
مقدس را روایت می کند و ایــن که اجزای 

مختلف از بازیگرها تــا قصه، صحنه، گریم و 
همه عناصر کار خود را به خوبی انجام دادند.

بچه ها نمره خوبی گرفتند
اصغــری گفت: در جشــنواره فیلــم فجر، 
ایــن فیلم در 11 رشــته کاندید شــد. این 
قطعا بدان معناســت که بچه ها نمره خوبی 
گرفتنــد و از روزهای اولی که شــماره 10 
ســاخته می شــد بارها به حمید زرگرنژاد 
گفتم که ایــن فیلم یکی از ســه چهار فیلم 
خوب امسال در حد بضاعت سینمای ایران 

خواهد بود.
وی افزود: این را که فیلم چقدر در ارایه یک 

اثر مقاومتی موفق بوده بایــد از فرماندهان 
نظامی کشــور بپرسید. افســوس خوردم و 
در دیدارهای جداگانــه ای که با فرماندهان 
ارتش و ســپاه داشــتم همگی متفق القول 
بودند و بــدون تعارف گله داشــتند که چرا 
این فیلم بهترین فیلم جشــنواره فجر نشد. 
فرماندهان نظامی گفتند بهترین نکاتی که 
به عنوان ایثار و مقاومت مــد نظر ما بود در 

شماره 10 به تصویر کشیده شده است.
اصغری افزود: به گفته اینهــا مخاطب عام 
ســینما را می بیند اما کســانی که جنگ را 
به خوبی درک کرده اند احســاس می کنند 
که رزمنده ایرانی برای نســل جدید باید به 
خوبی به تصویر کشــیده شــود و احساس 
می شــود در این فیلم چنین اتفاقی افتاده 

است.
وی همچنین دربــاره تعامل تیم های تولید 
و کارگردانی گفت: بــدون اغراق همکاری 
این دو خیلی خوب بــود. مهمترین چیزی 
که بابت تولید فیلم سرم را بالا می گیرم این 
است که با فیلم هایی رقابت کرد که چندین 
برابــر هزینه ســاخت آن برایشــان هزینه 
شــده بود و حداقل تا 10 برابــر زمان برای 

کارهایشان گذاشته بودند.
اصغری خاطرنشــان کــرد: بــا همراهی 
تیم های تولیــد و کارگردانی از صفر تا 100 
کار و در پاییز و زمســتان، شماره 10 در صد 
روز ساخته شــد و کســانی که این کاره اند 
می دانند که کار شــاهکاری است و ایرادی 
به کار نمی گیــرم.وی افزود: به لحاظ محتوا 
و قصه فیلم هم دیگــران باید نظر بدهند اما 
به نظرم دوستانم کارشان را به خوبی انجام 

دادند.

وزی وش خوب »غریب« در کنار کمدی های نور امیدواری برای فر

وزی خط خورد »ملاقات با جادوگر« از اکران نور

مجریان سال تحویل تلویزیون مشخص شدند

خریــدار   اقبــال واحــدی، المیــرا 
شریفی مقدم، وحید رونقی، مجید یحیایی، 
سیدبشــیر حســینی، حامد ســلطانی و 
مصطفــی امامی هفت مجری هســتند که 
ویژه برنامه های ســال تحویل شــبکه های 

یک، دو، سه و پنج را اجرا می کنند.
 شبکه های تلویزیونی در ســاعات و دقایق 
قبل و بعد از ســال تحویل بیشترین میزان 
مخاطــب را تجربه می کننــد. در ایام نوروز 
بینندگان تلویزیونی به واســطه فراغتی که 
دارند همراهی بیشتری با جعبه جادو دارند 
و این همراهی در لحظات ســال تحویل به 
اوج خود می رسد. امسال هنوز اسامی کامل 
مجری های ســال تحویل به صورت رسمی 

اعلام نشده است. 
ولــی شــنیده ها حاکــی از آن اســت که 
ترکیب مجری ها نســبت به سال های اخیر 

تفاوت های زیادی داشته است.
معمولا برنامه های ســال تحویل به صورت 
زنده روانه آنتن می شوند. ولی امسال امکان 
دارد برخــی شــبکه ها به صــورت ضبطی 

برنامه داشته باشند.
روز شــنبه 20 اســفند قرار بود نشســت 
خبری محســن برمهانی، معاون سیما با 
موضوع اعلام ســریال ها و ویژه برنامه های 
تلویزیــون در ایام نــوروز و رمضان برگزار 
شود که این نشست لغو شد. عدم برگزاری 
این نشســت نشــان می دهد که ترکیب 
مجریان ممکن اســت تــا روز آخر دچار 

تغییر و تحول شود.

اقبال واحدی در شبکه یک
اقبال واحدی مجری پیشکسوت تلویزیون 
در سن ۶۷ ســالگی بر روی صندلی اجرای 

برنامه سال تحویل شــبکه یک می نشیند. 
» صبــح بخیر ایــران« اولین برنامــه او در 
تلویزیون بــود که ســال 13۷3 روانه آنتن 
شبکه یک شد. او امسال اجرای ویژه برنامه 

شب یلدای شبکه یک را هم بر عهده داشت.
پیش تر برخــی منابع از مهــران رجبی به 

عنوان مجری شبکه یک یاد کرده بودند.
علی ضیا چهــره ثابت برنامه ســال تحویل 

شبکه یک در چند سال اخیر بوده است.

تنها مجری زن امسال در شبکه دو
شــبکه دو تنها شــبکه ای اســت که برای 
اجرای ســال تحویل از یک مجری زن بهره 
می برد. المیرا شــریفی مقدم، وحید رونقی 
و مجید یحیایی ترکیب مجریان این شبکه 

هستند.
المیــرا شــریفی مقــدم بعد از 22 ســال 
گویندگی خبر تصمیــم گرفته برای مدتی 
فضاهای دیگــر مثل اجــرا را تجربه کند. او 
امســال برنامه »صبحانه ایرانــی« را برای 
شــبکه دو اجرا کرد و همین همکاری باعث 
شد که در فهرست مجریان سال تحویل این 

شبکه قرار بگیرد.
شــریفی مقدم در فضای مجازی یک چهره 
فعال اســت و نســبت به اتفاقات سیاسی و 
اجتماعــی و اقتصادی روز واکنش نشــان 
می دهد و به همین خاطر طرفداران بسیاری 
دارد.وحید رونقی دیگر مجری این شــبکه 
متولــد 13۶3 در تهران و فــارغ التحصیل 
رشــته ســینما در مقطع کارشناسی می 

باشــد. او دامــاد ابراهیــم حاتمــی کیای 
کارگردان اســت.او پیش تر اجــرای برنامه 
زنده صبحگاهی شــبکه تهران بــا نام »یه 
روز تازه« را بر عهده داشــت و صداپیشگی 

انیمیشن را نیز انجام می داد.
مجیــد یحیایی نیــز در برنامــه »صبحانه 
ایرانی« با المیرا شــریفی مقــدم همکاری 
داشته است.او بیشــتر برنامه های ورزشی 
را اجرا می کنــد و اجرای »مــردم نگار« و 
»تهران ورزشــی« را در کارنامــه دارد.در 
ســال های گذشــته افرادی مثل داریوش 
فرضیایی)عموپورنــگ(، محمد ســلوکی، 
نجمه جودکی و ژیــلا صادقی اجرای برنامه 
های ســال تحویل این شــبکه را بر عهده 

داشته اند.

سید بشیر حسینی و حامد سلطانی 
روی آنتن شبکه سه

شبکه سه از زوج سیدبشیر حسینی و حامد 
ســلطانی برای اجرای برنامه سال تحویل 
بهره می برد. هر دو نفر امســال در شبکه سه 

حسابی پرکار بوده اند.
حامــد ســلطانی که بــا اجرای مســابقه 
»میدون« مطرح شــد، طی یکی دوســال 
اخیر اجرای برنامه های »سلام صبح بخیر«، 
»حسینیه معلی« و »اعجوبه ها« را برعهده 
داشته اســت. او در حال حاضر فصل جدید 

مسابقه اعجوبه ها را روی آنتن دارد.
سید بشــیر حسینی برای نخســتین بار به 
عنوان داور در مسابقه استعداد یابی »عصر 

جدید« حاضر شــد. او در فصل ســوم این 
مسابقه جای خود را به مجید اسماعیلی داد. 
حسینی در ســال 1401 به عنوان مجری 
اولین تجربه خــود را در این عرصه با اجرای 
برنامه »رویانیوم« پشــت سرگذاشت. این 
برنامه همچنان از شبکه سوم در حال پخش 

است.
رضا رشیدپور و احســان علیخانی در چند 
سال گذشته در ســاعات تحویل سال روی 

آنتن شبکه سه آفتابی شده اند.

مصطفی امامی در شبکه پنج
شبکه پنج تنها شبکه ای است که به ترکیب 
سال گذشته اش دست نزده است. مصطفی 
امامی سال گذشته ویژه برنامه سال تحویل 
شبکه پنج را اجرا کرد و امسال هم قرار است 

مجری این شبکه باشد.
وی با اجــرای برنامه هــای »کاکتوس« در 
ســایت آپارات و »تی وی پلاس« دیده شد 

و به شهرت رسید.
تفاوت امامی امســال و پارسال این است که 
او از وضعیت مجردی خارج شــده و ازدواج 

کرده است.
 لحظه جاری شــدن عقــد مصطفی امامی 
و همســرش در جوار حرم امام حسین)ع( 
عید فطر امسال به صورت زنده از تلویزیون 

پخش شد.
ویژه برنامه شبکه 5 از شنبه 2۷ اسفند آغاز 
می شــود و به مدت سه شــب ادامه خواهد 

داشت.



وش شد قلعه نویی جانشین کی ر
انتخاب ســرمربی تیم ملی فوتبال ایران در شــرایطی به مرحله نهایی 
نزدیک شــده که همه گزینه های مد نظر فدراسیون از این صندلی دور 

شدند و حالا فدراسیون چاره ای ندارد که همان یک نفر را معرفی کند!
 چند ماه پــس از آنکه تیم ملــی فوتبال ایــران با دو شکســت و یک 
پیروزی جام جهانی را ترک و با کارلــوس کی روش قطع همکاری کرد، 
تلاش های فدراســیون فوتبال برای پیدا کردن جانشین این سرمربی 
پرتغالی به یک مربی ایرانی با کارنامه ای ضعیف در تیم ملی و 10 ســال 

اخیر فوتبال ایران رسید!
فدراسیون فوتبال که بی سروســامان ترین روال انتخاب سرمربی را در 
ماه های اخیر »بی مدیریتی« کرد، پس از آنکه فیلیکس سانچز هدایت 
تیم ملی اکــوادور را برعهده گرفت به گزینه ای رســید کــه از ابتدا هم 
برخی اعضای هیأت رئیســه و مسئولان فدراســیون فوتبال حامی او 

بودند و برای انتخاب شدنش تلاش کردند.
امیر قلعه نویی در شرایطی به عنوان گزینه نهایی برای نیمکت تیم ملی 
مد نظر است که 10 سال از آخرین قهرمانی اش با یک تیم در لیگ برتر 
می گذرد و از یک دهه پیش تاکنون نتوانســته حتــی در بین تیم های 

ایرانی هم جامی را به خود اختصاص دهد.
گزینه هدایت تیم ملی فوتبال ایران البتــه در دهه 80 به موفقیت های 
زیادی رسید و جام های پرتعدادی را هم با استقلال، سپاهان، تراکتور و 
ذوب آهن به دســت آورد اما از اوایل دهه 90 دوران افت فنی او آغاز شد 
و پس از آخرین قهرمانی با اســتقلال در ســال 92 نتوانست تیمی را به 
سکوی نخست برساند.بررسی همین آمار نشان می دهد که قلعه نویی 
از نظر دانش فنی نتوانســته خود را همپای مربیان تیم های دیگر حفظ 
کند و با افت فنی مواجه شده اســت.قلعه نویی در سالهای اخیر مقابل 
تیم های بزرگ لیگ برتر هم نتوانســته به نتایج قابل قبولی دست پیدا 
کند. او سالهاست در حسرت بردن استقلال است و در همین دیدار اخیر 

با وجود این که از حریف پیش بود اما در نهایت بازنده میدان شد.
حالا فدراسیون فوتبال با »تنهاترین قلعه« مواجه شده و گزینه دیگری 
برای نشاندن روی نیمکت تیم ملی ندارد. حالا این مربی که سالهاست 
حتی یــک دوره مربیگری بیــن المللی هم شــرکت نکــرده چطور 
می خواهد هدایت تیم ملــی را برعهده بگیرد و با رقیبــان تا بن دندان 
مسلح به علم روز فوتبال دنیا رقابت کند، مشخص نیست.از سوی دیگر 
او قرار است هدایت تیمی را برعهده بگیرد که بخش عمده بازیکنان آن 
در لیگ ها و تیم های مطرح کشورهای مختلف بازی می کنند و زیر نظر 
مربیان حرفه ای فوتبال بازی می کنند. همین امر کار ســرمربی جدید 

تیم ملی را برای هدایت این تیم سخت تر خواهد کرد.

قرار است فدراسیون فوتبال پس از انجام تشریفات اداری سرمربی تیم 
ملی را معرفی کند. در این مورد گفته می شــود بعد از دیدارهای هفته 
بیست و سوم لیگ برتر و بازی امروز گل گهر برابر نفت مسجدسلیمان، 

سرمربی جدید تیم ملی معرفی خواهد شد.

درخواست حمید درخشان از فدراسیون فوتبال
به قلعه نویی مثل یک خارجی نگاه کنید

پیشکســوت فوتبال ایران می گوید از ســرمربی ایرانی تیــم ملی باید 
حمایت شود.

حمید درخشــان، درباره انتخاب امیر قلعه نویی به عنوان سرمربی تیم 
ملی فوتبال ایران اظهــار کرد: همانطور که می دانیــد برای دومین بار 
اســت که آقای قلعه نویی به عنوان ســرمربی تیم ملی انتخاب شدند. 
تفاوت این بار با قبل این اســت که آقای قلعه نویی الان تجربه زیادی به 
دست آورده و پخته تر شده اســت. در این میان نکته مهم این است که 

ما هم به او کمک کنیم و جامعه فوتبال حامی سرمربی تیم ملی باشد.
وی در ادامه افزود: فدراســیون فوتبال باید امکاناتی را که برای مربیان 
خارجی فراهم می کرد بــرای قلعه نویی هــم فراهم کند تــا او بتواند 
برنامه های فنی خــود را اجرایی کند. به نظر من اگر فدراســیون بتواند 
امکانات مورد درخواســت ســرمربی تیم ملی را فراهم کند، تیم ملی با 
آمادگی خوبی می تواند به جام ملت های آسیا برود. تیم باید با آرامش و 

تمرکز کار کند تا بتواند برنامه های سرمربی را پیاده کند.
او در بخش دیگری از صحبت های خود درباره انتظارات برای قهرمانی 
در جام ملت های آســیا هم گفت: نباید روی تیم ملی فشار ایجاد کنیم 
که تیم ملی حتما باید قهرمان شود. باید اجازه بدهیم سرمربی تیم ملی 
در آرامش کارش را انجام دهد تا در آینده تیم بسیار خوبی را آماده کند 
و اگر در جام  ملت های آسیا هم موفق شود بسیار عالی خواهد بود. به هر 
حال از الان فشار را روی ســرمربی تیم ملی زیاد نکنید که این فشارها 
چیزی جز به هم خــوردن آرامش به همراه ندارد. نباید اینگونه باشــد 
که بگوییم حتما باید در جام ملت های آســیا قهرمان شویم، بلکه باید 
ببینیم چه امکاناتی در اختیار تیم ملی قرار داده می شود تا بر اساس آن 

امکانات، انتظار داشته باشیم.
درخشان با بیان اینکه باید تغییراتی در نســل بازیکنان تیم ملی ایجاد 
شود هم گفت: حتما شاهد تغییراتی خواهیم بود چون همه بازیکنانی 
که در جام جهانــی قطر حاضر بودند حتمــا نمی توانند در آینده کمک 
کنند. باید شاهد نگاه جدیدی در تیم ملی باشیم تا تیم خوبی برای جام  

ملت های آسیا و جام جهانی آماده کنیم.
او همچنین گفت: از سرمربی تیم ملی باید حمایت تمام قد شود. وقتی 
فشار می آورید و حمایت هم نمی کنید، کار سخت می شود. فدراسیون 

حتما باید امکانات لازم را فراهم و از سرمربی تیم ملی حمایت کند.

مربیان خارجی پرسپولیس به مرخصی رفتند
 مربیان خارجی پرسپولیس تا پایان سال به مرخصی رفتند.تیم فوتبال 
پرسپولیس در هفته بیست و ســوم لیگ برتر فوتبال مقابل سپاهان در 
ورزشگاه آزادی به میدان رفت که با نتیجه یک بر صفر بازی را به رقیب 
مســتقیم خود برای قهرمانی واگذار کرد تا اختلاف ایــن تیم به صدر 
جدول به ۶ امتیاز برسد.در همین راستا اوسمار لوس ویرا، وسلی ننکا و 
په په لوسادا شب قبل و پس از دیدار با سپاهان، ایران را ترک کردند و به 
کشورهایشان بازگشتند.آنها قرار است دوم فروردین به ایران بازگردند 

تا در دور جدید تمرینات، پرسپولیس را همراهی کنند.

بهروز رهبری فرد:شلوار جین پوشیدم مایلی کهن از تیم ملی خطم زد

وین،انصاریان و سینما یاغی پرسپولیس و رازهای ناگفته از پر

ورزش
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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میدان

مرتضی رضایی  بهروز کاستاکورتا؛لقبش 
بود و هنوز هم هســت.خیلی وقت اســت 
که فوتبالش تمام شــده اما بــه قول همون 
قدیمی ها  هنوز روی دستش مدافع نیامده.

شاید خیلی ها هم این حرف را قبول نداشته 
باشند اما زمانی که بازی می کرد،زمانی که 
زوج خط دفاعی اش علی انصاریان بود توپ 

رد می شد،بازیکن نه.
او بهروز رهبری فرد اســت.عین کف دست 
صاف اســت و مثل آب زلال.از چیزی نمی 
ترســد.هر حرفی که می زند را به آن اعتقاد 
دارد.حتی در بعضی از جاهــای گفت و گو 
که از خودش پرســیدیم  این بخش ها را کار 
کنیم؟ خنده ای روی لــب زد و گفت:»من 
هر چیزی که در مصاحبه می گویم را مختار 
هســتید کار کنید.فقط برای شما دردسر 

نشود،من مهم نیستم.«
یک روز تعطیل،قبل از ظهر.آمد،نشســت 
حــرف هایــش را زد و رفــت.از خــودش 
گفت،از حقــی در فوتبــال از او خوردند،از 
اینکــه آن طــور که بایــد یاغی نبــوده،از 
جدایی از پرســپولیس که قلبش کنده شد 
و از علــی انصاریان و یک رفاقــت بی پایان.

بهروز به اینجای مصاحبه که رســید خیلی 
خودش را کنتــرل کرد.گریه نکرد اما بغض 
داشــت گلویش را فشــار می داد.شاید اگر 
به گوشه ای خیره نمی شــد هق هق گریه 
می کرد:»مگر علی مرده اســت؟اصلا! هنوز 
هم بــرای من زنــده اســت.اتفاقا چند روز 
پیش یکی از دوســتان زنگ زد که بریم به 
ننه علی ســر بزنیم که من گفتم،علی الان 
خونه نیست.یک وقت برویم که خانه باشد.

او برای من همیشه زنده است.«

خیلی وقت اســت که از شما خبری 
در فوتبال نیست. بازی ها را پیگیری 

می کنید؟
دیروز پســرم گفــت بازی پرســپولیس را 
دیدی؟ مــن گفتم مگر پرســپولیس اصلا 
بازی داشــت؟ که گفت با ســپاهان بازی 
داشته و حتی نمی دانســتم در لیگ بوده یا 

جام حذفی!

چه اتفاقی افتاده کــه یک نفر مثل 
بهروز رهبری فرد با آن همه تعصب به 
پرسپولیس دیگر حتی بازی های این 

تیم را هم دنبال نمی کند؟
وقتی جایی برای شــما ارزش قائل باشند، 
شــما هم بــرای آن مجموعــه ارزش قائل 
می شــوید. من بعضی مواقــع  می خواهم 
فراموش کنــم و بــه خــودم می گویم تو 
زیاده خواهــی می کنــی کــه می گویــی 
پرســپولیس یاد من نیســت. بعد می بینم 
در یوونتوس پاول ندود کــه اصلا ایتالیایی 
نیســت چون ســال ها در این تیم بوده به او 
پســت داده اند. اصلا به قول علی پروین یک 
سری پست ها کشک اســت ولی همین که 
به یاد او هستند و پســت مدیریتی داده اند 
خیلی برای او ارزشمند است. پیتر چک که 
گلر چلســی بوده بعد از سال ها زحمت به او 
گفتند بیا و اینجا مدیر شــو. من از روزی که 
پرســپولیس را ترک کردم تــا همین امروز 

یک زنگ هم به من نزده اند.

پولت را هم ندادند؟
حالا پــول را به هیچکــس ندادند. خب من 
برای چه باید پیگیر پرســپولیس باشــم؟ 
من در جوانی یک جا فوتبــال بازی کردم و 
تمام شد. آخر یک ســری هوادار می گویند 
چــرا پیشکســوت پرســپولیس حمایت 
نمی کند؟ خب شما چرا یک طرفه به قضیه 
نگاه می کنید؟ مگر باشــگاه از پیشکسوتان 
حمایت می کند که ما حمایت کنیم؟ بعضی 
جملات است که طلایی می شود. یاد محمد 
مایلی کهــن می افتم که می گفــت اتوبان 
رفاقت دوطرفه است. وقتی من بعد فوتبالم 
هیچی از پرســپولیس ندیدم خب چه کار 
کنم؟ بیایم رو در روی پیشکسوت استقلال 
در بیایم؟ با مدیر فــلان تیم دعوا کنم. برای 
چی؟ برای باشــگاهی که هیچ ارزشی برای 
من قائل نیست. هواداران هم حق دارند که 
نگران باشند و از ما خواهش کنند. خیلی ها 
می گویند چرا پیشکســوتان پرســپولیس 
نسبت به استقلالی ها ســاکت تر هستند؟ 
چون پیشکســوت اســتقلال اصلا جدا از 
باشــگاه، وقتی تیم می گیرند همبازی های 
قدیمــی خودشــان را هم می برنــد. علی 
منصوریــان تیم می گیرد کادر اســتقلالی 
می بنــدد. همــه همینطــوری هســتند. 
رحمتی هم تیم گرفت همیــن کار را کرد. 
از پرسپولیســی ها الان مهدی تارتار کدام 

پرسپولیسی را با خودش برده؟

فکر کنم فقط محمد نوری که امسال 
اضافه شد.

آن هم علــی دایی زنگ زد گفــت به خاطر 
مــن او را ببر. حمید درخشــان ســرمربی 
شاهین شــد محمد مومنی اســتقلالی را 
با خودش بــرد. علی دایی در پرســپولیس 

بهــزاد غلامپــور اســتقلالی را آورد. خود 
ما پیشکســوتان هم باهم خوب نیســتیم. 
من چه حمایتی کنم؟ وقتــی می دانم اگر 
حمایت کنم پیشکسوت پرسپولیس پشت 
سرم حرف می زند خب نمی کنم. این ها در 
جواب هواداران پرســپولیس می گویم که 
به ما انتقاد می کنند پیشکسوتان استقلال 
پشت تیمشان هســتند ولی پیشکسوتان 
پرسپولیس ســکوت می کنند. استقلالی ها 
اگر حمایتــی می کنند لابد یــک چیزی از 
باشــگاه دیده اند ولی ما ندیدیم. نمی گویم 
به ما پول بدهنــد. از ســال 138۶ که جدا 
شــدم هیچوقت حتــی یک بار در جشــن 
و غم پرسپولیس دعوت نشــدم. یک بار در 
جلسه پیشکسوتان دعوت نشدم. حتی تیم 
پیشکسوتان که درســت کردند هم من را 
دعوت نکردند. می گویم دلیلش را بگویید. 
همه می گویند نه آقا شــما عزیزی و عشق 

مایی و ... از این تعارف ها.

یک شــرکتی هم علی پروین برای 
پیشکسوتان درست کرد و ...

آنجا هم نیستم!

مگر می شــود؟ نکند شــما در یک 
پرسپولیس دیگر بازی می کردید؟

فکر کنم حق با پرسپولیس الان است چون 
آن زمان کــه من بازی می کردم اســم تیم 
پیروزی بود. این ها لابد فکــر می کنند این 
پرســپولیس آن تیم پیروزی نبوده است. تا 

زمانی که بودم اسم تیم پیروزی بود.

 از نسل شــما به جز خودتان کسی 
هست که در شــرکت پیشکسوتان 

نباشد؟
کلا 90 درصــد پیشکســوتان دهــه ۶0 
هستند. مثل آقای عربشاهی و فنونی زاده و 
بهروز سلطانی و... از نسل ما کسی را ندیدم. 
رضا شاهرودی و خدا بیامرز مهرداد میناوند 
و علی انصاریان هم نیســتند. بعضی ها مثل 
آقای جباری و حســن خانمحمدی هستند 

ولی در کل عمدتا دهه هفتادی ها نیستند.

اصلا دوست داشــتی در امیدهای 
پرســپولیس یا تیم اصلی مربیگری 

کنی؟
من کلاس های مربیگری هــم رفتم. زمانی 
که خیلی از این دوســتان نبودنــد من در 

استیل آذین کمک فرهاد کاظمی بودم.

چرا خب امثــال شــما در فوتبال 
نیستند؟ مشــکل این است که رابطه 

ندارید یا دلیل دیگری دارد؟
قطعا به خاطــر رابطه اســت. فوتبال ایران 
رابطه ای اســت. یک زمانی می گفتند حق 
به حقدار می رســد یا باید حقــت را بگیری 
که من اصلا این قبول ندارم. در این ســال ها 
این مســائل را رد می کنم وگرنه قبلا قبول 
داشــتم و می گفتم تو تلاش کن خدا حقت 
را می دهد. الان خدا حقــت را می دهد ولی 
باشــگاه نمی دهد! بنــده خدا بــه تو حق 
نمی دهد و با کسی است که رابطه اش قوی 
باشــد. صفر تا صد فوتبال مــا از مدیرعامل 
تا بقیــه در زد و بند اســت. خودشــان هم 
می داننــد. اگر دلال بازی نبــود ما این همه 

ایجنت بدون مدرک نداشتیم.

اگر شــما هم با یک دلال می بستید 
الان مثلا می شد سرمربی پرسپولیس 

شوید؟
همین الان هم می توانم.

پرسپولیس  بدهی ســرمربی  پول 
شوی؟

حالا پرســپولیس نه ولی پول بدهم حداقل 
ســرمربی یک تیم لیگ یکی یا تیم ســطح 
پایین لیــگ برتری می شــوم. امــا به چه 
قیمتی؟ من این همه ســال در پرسپولیس 
بودم. از میدان خراســان تا باشگاه شاهین 

کنــار پارک فــدک پیاده می رفتــم. چون 
خانواده هــا اهل فوتبال نبودند و یواشــکی 
می رفتــم. خب من این زحمت را کشــیدم 
الان دوباره باید پــول بدهم تا بــه فوتبال 
بیایم؟ هیچ موقع ایــن کار را نمی کنم. یک 
سری از دوستان حالا می خواهند در بورس 

باشند همه کاری می کنند ولی من نه.

هیچوقت هم خیلی نخواستی باشی. 
کلا هم کم مصاحبه هستی.

من کم مصاحبــه می کنم چــون یک نفر 
خوشــش می آید و 100 نفر بدشان می آید. 
می گویند زبان ســرخ سر ســبز  دهد بر باد. 
وقتی حقیقت را می گوییــم برای خیلی ها 
تلخ اســت. می گویند ول کن چه کار داری. 
من ول نمی کنم. در فوتبال خودم دوســت 
داشــتم آمدم بازی کردم و حــالا که تمام 
شــده هم یه کم پیگیری می کنم که البته 
مثل قدیم نیســت. من چیزی از این فوتبال 
نمی خواهم که هزار تــا کار انجام بدهم تا در 
فوتبال باشم. دوستان من که الان هستند، 
مطمئنا خیلی چیزها را زیر پا گذاشــته اند. 

البته من نمی خواهم به کسی تهمت بزنم.

یعنی برای بهروز رهبری فرد سینما 
الان نسبت به فوتبال در اولویت است؟

نه سینما اولویت نیســت. چند وقت پیش 
هم گفتم وقتــی در خانه خودت تــو را راه 
نمی دهنــد مجبــوری بروی جــای دیگر 
اجاره نشینی کنی. ما هم مجبوریم شغلمان 
را عوض کنیم. در سینما فکر کنم همه چیز 
بیشتر سر جایش است. عزت و احترامی که 

آنجا می گذارند را در فوتبال ندیدم.

یعنی قدر شما را می دانند؟
بله. با احترام رفتار می کننــد. حرف آخر را 
اول می زنند و همان می شود ولی در فوتبال 
نه. اینجا مدام در حال گردش و عوض کردن 
حرف هستند. به نظرم فضای فوتبال خیلی 
مسموم اســت ولی در سینما حداقل من در 
این مدت کوتاه فضــای مطلوب تری دیدم. 
آدم ناراضی کم می بینــی. در هر اتفاقی هم 
هنرمندان هســتند. تا حالا فوتبالیست ها 
را جمع نکردنــد ببرند پیــش آقای رئیس 
جمهور. اما آقای روحانی مهمانی می گیرد 
و هنرمندان دعــوت می شــوند. به خاطر 
همین حمایتی است که از هم دارند.اتحادی 
که دارند در فوتبال نیســت. در فوتبال شما 
باهم به ظاهــر رفیق هســتید ولی طرف از 
در که که بیرون می رود پشــت سرت حرف 
می زند. چون پول بی حســاب و کتاب آمده 
است. قدیم ما برای هم فدا می شدیم. کسی 
من را دریبل می کرد علی انصاریان می آمد 
او را له می کرد چون پول نبــود. اگر زمان ما 

هم پول بود شاید مثل الان می شد.

 آخرین قرارداد شما چقدر بود؟
13 میلیون. ســال 138۶ که تازه 9 تومان 
از آن را به من ندادند. کاپیتان پرســپولیس 

هم بودم.

 الان بــازی می کردیــد چقــدر 
می گرفتید؟

من خــودم را کاری ندارم ولی بــا این ارقام 
بعضی همدوره های من اگر بودند باید 80-
90 میلیارد می بستند. وقتی بازیکنی که در 
تیم ملی نبوده و الان هم تاثیر خاصی ندارد 
نزدیک 30 میلیارد قــرارداد می بندد، خب 
اگر مثلا حامد کاویانپور الان بود که باید ۶0 

میلیارد به او می دادند.

به نظــر خودتان در ســینما موفق 
بوده اید؟

من بیشــتر به خاطــر ســرگرمی و فان به 
سریال پژمان و همین روزی روزگاری مریخ 
رفتم. حتی در خوب، بد، جلف تســت گریم 
هم دادم ولی یــک دفعه گفتــم ولش کن 
من که بازیگر نیســتم. پیمان قاســم خانی 
و محســن چگینی هنوز هم می گویند اگر 

من آن فیلم را بازی می کردم شــاید الان در 
سینما مثل پژمان بودم.

 در خوب، بد، جلف کــدام نقش را 
داشتید؟

قرار بود جــای آقای حمیــد فرخ نژاد بازی 
کنم. حتی تست گریم هم رفتم و عکس هم 
گرفتم اما به پیمان گفتم بــه دلم بد افتاده 

که نیایم.

 در کل همه شــما کار طنز را خوب 
جمع می کنید.

مثل فوتبال که بســتگی به مربی دارد، در 
سینما هم بســتگی به نویسنده و کارگردان 
دارد. هر کســی که موفق می شــود باید از 
نویسنده تشــکر کند چون دیالوگ های او 
را می گوید و می نویس. پیمان قاســم خانی 

واقعا در طنز درجه یک است.

 کلا آن نسل شــما از خودتان گرفته 
تا پژمان جمشــیدی و خــدا بیامرز 
علی انصاریان و مهرداد میناوند همه 
بانمک و جذاب بودید. هر کدامتان یک 

جذابیتی داشتید.
به خاطر اینکه خیلی باهم رفیق بودیم. مثلا 
وقتی تعطیلی بود ما ناراحت می شــدیم که 
در رختکن نیســتم تا باهم شــوخی کنیم.

شــربت توی کیف هم بریزیم و از این کارها. 
خیلــی دلی باهــم رفتــار می کردیم. الان 
قیافه بازیکنان را می بینم انگار خودشــان 
باهم رودربایستی دارند. من یادم است یک 
بازیکــن دریبل می خورد حــس می کردم 
خودم دریبل خوردم. به خاطر همین کارت 
زرد و قرمــز زیاد می گرفتــم. وقتی بازیکن 
ما دریبــل دوطرفــه بخورد به مــن هم بر 
می خورد. الان ولی مطمئنم خوشحال هم 

 می شوند که هم تیمی ضایع شود.

بازیکنان برای  زمان شما بیشــتر 
خودشــان لقب داشــتند. شما که 
کاســتاکورتا بودید و علی انصاریان 
هم نســتا. چرا الان اینطوری نیست؟ 
هواداران دیگر حوصله قدیم را ندارند 

یا بازیکنان در آن سطح نیستند؟
من می گویم بازیکنان در آن سطح نیستند. 
زمان ما هم با فوتبال اروپا فاصله داشــتیم 
ولی چند بازیکن بودند که نزدیک بازیکنان 
اروپایی بازی می کردنــد. امثال علی دایی و 
کریمــی و مهدوی کیا کــه در نهایت هم به 
اروپا رفتند. الان ولــی در لیگ کدام بازیکن 
نزدیک به ســطح بازیکنان اروپایی است؟ 
آن هایی که بودند خب رفتند. امثال طارمی 
و ســردار و جهانبخش رفتند. بــه جز این  
نفرات ولی نهایت خروجــی لیگ ما به قطر 

و امارات است.

 لیگ ما کلا خالی از ستاره شده است. 
ستاره ای که 80 هزار نفر تماشاگر را به 
ورزشگاه بکشاند دیگر در فوتبال ما 

نیست.
قدیــم می شــد فهمید کــه چه کســانی 
محبوب هســتند. مثلا عابدزاده یک بازی 
که نبود، 40 هــزار نفر کمتر به ورزشــگاه 
می آمدند. یــا علی کریمی که نبود شــاید 
30 هزار نفر نمی آمدند. هــر بازیکنی زمان 
ما برای خودش تماشاگر داشت. چرا مهدی 
هاشمی نسب را ناجوانمردانه از پرسپولیس 
کنار گذاشــتند؟ چــون محبوبیت زیادی 
داشت و رقیب چند نفر شــده بود. ما عادت 
کرده بودیم در اســتادیوم همیشه اول یک 
بنده خدایی تشــویق شــود و نوبت به بقیه 
برســد. مهدی آمد و نفر اول شد و به همین 
خاطر گفتند مهدی اصلا آدم خوبی نیست 
و بایــد از پرســپولیس برود. هــر بازیکنی 
تماشاگر خودش را داشت. چون فوتبالی که 

بازی می کرد برای آن ها جذاب بود.

پس مهدی هاشمی نسب برای پول از 
هیچوقت  نرفت. خودش  پرسپولیس 

درباره این قضیه به طور شفاف حرف 
نزده است.

نه پول نبود. من هــم تعجب می کنم و چند 
بار بــه خودش ایــن را گفتــه ام. از من هم 
خواســت که نگویم. وقتی به شــما بگویند 
بفرمایید بروید،چیــکار می کنی؟ می روی 

خانه غصه بخوری؟

علی پرویــن در جدایــی او نقش 
داشت؟

بله نقــش داشــت. نمی دانم چــرا علی آقا 
هیچوقــت خــودش صحبــت نمی کند و 
جای تعجب دارد. ایشــان بزرگ ماســت و 
احترامش واجب. مهدی که از پرســپولیس 
اخراج شــد من بودم و در جلســات حضور 
داشــتم. حتی به خانه عابدینی هم رفتیم. 
چون ما خیلی صمیمی بودیم هرجا می رفت 
به من هم می گفت بیا و به نوعی سخنگوی 
مهدی شده بودم. مهدی به علی آقا التماس 
می کرد ولی گفت نه. عابدینی گفت به خاطر 
من ولی علی آقا گفت طلا هم باشــد به درد 
من نمی خورد. مهدی با وحید قلیچ و مربیان 

شوخی می کند.

 نمی شد مثل شــما با گل و شیرینی 
برگردد؟!

من آنقدر به علی آقا گل و شیرینی دادم که 
دیابت گرفته است! هر انسولینی که می زند 
یاد من می افتد. اســم من هیچوقت قبل از 
علی پروین نمی آمد ولی اســم مهدی قبل 

علی پروین آمده بود و این سنگین بود.

 برای همیــن مهــدی الان جلوی 
توهین پرسپولیســی ها آنقدر حرص 

می خورد و عصبی می شود؟
مهــدی خیلی پرسپولیســی اســت. اصلا 
خانوادگی پرسپولیسی هســتند و یک نفر 
اســتقلالی ندارند. من در خانــواده مهدی 
رفت و آمد داشتیم و شــام و ناهار آنجا بودم. 
خب وقتی شما یک چیزی را خیلی دوست 
داری و به ناحق از تــو می گیرند، تا آخر عمر 

برای تو عقده می شود.

مهــدی  اینکــه  بدتــر  آن  از 
هاشمی نســب به آدم بد این داستان 

هم تبدیل شده است!
هنوز آن عقده و کینه در ســر اوست. از طرز 
مصاحبه ها مشخص اســت که حرف دلش 

نیست و خشم دارد.

یادم هســت وقتی به استقلال رفت 
در دربی اول پرسپولیسی ها همه هزار 
تومانی دستشان بود و آتش می زدند. 

خیلی جو بدی علیه اش وجود داشت.
به نظرم هنر آقای فتح الله زاده بود که در آن 
مقطع آمد و پیشــنهاد نجومی داد. ســالی 
که مهدی از اســتقلال 100 میلیون گرفت 
قرارداد من با پرسپولیس 3 میلیون بود. نقد 
هم داد. مهدی هم خانواده متوسطی داشت 

و چرا نباید قبول کند؟

شما جای او بودید بعد از این اتفاقات 
به استقلال می رفتید؟

بلــه، چرا نمی رفتــم؟ در آن زمــان 25-24 
ســاله بودیم و کله شــق. مگر علی انصاریان 
پرسپولیسی نبود؟ سرش را برای پرسپولیس 
می داد. چرا به اســتقلال رفت؟ چون به آدم 
فشار می آید و عقده می شود که انتقام بگیرد. 
حالا تیم مقصر نیســت. یک آدم تقصیر دارد 
ولی به پای تیم بسته می شود. بعد می گویند 
تعصــب ندارند. مهــدی روی پرســپولیس 
تعصب دارد ولــی یک نفر باعث شــد برای او 

جدایی از پرسپولیس و نبودن عقده شود.

زمان جدایی علی انصاریان هم شما 
در پرســپولیس بودید کــه همزمان 
رفتید. آنجا تلاش نکردید او را از رفتن 

به استقلال منصرف کنید؟
علی را هم از پرسپولیس بیرون کردند.

 درســت اســت ولی نمی شد جای 
استقلال به تیم دیگری برود؟

این یک جور انتقام گرفتن بود.

 ولی خودتان هیچوقت به استقلال 
نرفتید.

سال بعد از مهدی به من هم پیشنهاد دادند. 
حتــی در خیابان خواجه عبــدالله با نظری 
جویباری جلســه گذاشــتم. رقم پیشنهاد 
هم کمی از مهدی بالاتر بود. من گفتم خبر 
می دهم. بعد هجمــه ای که علیه مهدی بود 
را دیدم پشیمان شــدم چون نمی توانستم 

تحمل کنم. مهدی می توانست.

 پشیمان نیستید؟
آن زمان خیلی خوشــحال بودم که نرفتم 
ولی الان کــه فکر می کنــم می گویم کاش 
بیشتر از 1-2 ســال برای پرسپولیس بازی 

نمی کردم. 



ســاری -امیری فر معاون بهداشتی 
دانشــگاه علــوم پزشــکی و خدمــات 
بهداشتی درمانی مازندران از هموطنانی 
که قصد سفر به این اســتان در تعطیلات 
نــوروز دارنــد خواســت کــه قبــل از 

عزیمت،واکسن کرونا را تزریق کنند .
عباس علیپــور  افزود: بــا توجه به روند 
افزایشی تعداد مبتلایان به این بیماری 
و همچنیــن ثبــت فوتــی در مازندران 
در ســه هفته اخیر بــرای جلوگیری از 
ابتلا مســافران به این بیمــاری تزریق 
واکســن اقدامات لازم و ضروری در این 

خصوص محسوب می شود.
وی با اشــاره به اینکه تزریق واکســن 
کرونا مهمترین عامل بــرای جلوگیری 
از ابتــلا و مصونیــت افــراد در مقابله با 

این بیماری به شــمار مــی رود ، ادامه 
داد: پیش بینی هــا در خصوص حضور 
میلیونــی مســافران بــه مازنــدران 
ضــرورت هایی را بــرای رعایت نکات و 

پروتکل های بهداشتی را می طلبد.
معاون بهداشــتی دانشگاه علوم پزشکی 
و خدمات بهداشــتی درمانی مازندران 
گفت: اثرگــذاری واکســن کرونا چند 
روز پس از تزریق اســت بر این اســاس 
ضــرورت دارد هموطنان پیــش از آغاز 
سفر تزریق واکســن خود را انجام دهند 

.
بنا به گزارش ۲ دانشــگاه علوم پزشکی 
و خدمات بهداشــتی درمانی مازندران 
و بابــل از ابتدای اســفند مــاه تاکنون 
پنج مازندرانــی براثر ابتلا بــه بیماری 

کرونا جان خــود را از دســت داده اند 
این درحالیســت مازنــدران در بهمن 
ماه مــوردی از فوتی براثــر ابتلا به این 

بیماری نداشت.
وی افزود: هرچند تزریق واکســن کرونا 
در مدت یکســال اخیر توانسته است از 
میزان شــیوع ، ابتلا و مرگ براثر کرونا 
بکاهد اما برخــلاف تصور و ذهنیت عامه 
مردم این بیمــاری پایان نیافته اســت 
و همچنــان در ســایه بــی توجهی به 
پروتکل های بهداشــتی افــراد را مبتلا 

می کند .
به گفتــه علیپور بیمــاران زمینه ای که 
دچار نقص سیستم ایمنی بدن از جمله 
افرادی هســتند که بیشــتر در معرض 
خطــر ابتلا بــه کرونا قرار دارنــد و این 

افراد باید بیشــتر موضوع تزریق واکسن 
را جدی بگیرند.

وی میــزان رعایــت پروتــکل هــای 
بهداشــتی از جمله اســتفاده از ماسک 
و همچنین رعایت فاصلــه اجتماعی در 

مازنــدران را حــدود ۴۰ درصد اعلام و 
تاکید کــرد : برای رســیدن به وضعیت 
مطلــوب مصــون ســازی در مقابله با 
بیماری مــوارد لازم را بیشــتر رعایت 

کرد.

شــهردار اصفهان  اصفهان-مریم مومنــی  
از انعقاد قــرارداد 6۰۰ میلیون یورویــی به عنوان 
بزرگترین قرارداد تاریخ شهرداری ها با شرکت مپنا 
برای تکمیل خط دو متروی کلان شهر اصفهان خبر 

داد.
علی قاســم زاده درآخرین مصاحبه مطبوعاتی سال 
جاری با خبرنگاران گفت: قرارداد اولیه با شــرکت 
مپنا بــرای تکمیل خــط دو متروی اصفهــان که از 
اواخر سال گذشته تصویب شد، تشــریفات قانونی 
آن انجام و ماه گذشــته مصوبــه آن در دولت نهایی 

شد و در حال حاضر آماده بهره برداری است.
وی با بیــان اینکه تمرکــز مدیریت شــهری روی 
متروی اصفهان بوده اســت، افزود: خط دوم مترو از 
دو ســمت در حال احداث است و شــورای اسلامی 
شهر، شــهرداری را موظف کرده است که بخشی از 
خط دو مترو را تا سال ۱۴۰۳ به بهره برداری برساند 
که بر این اســاس و بــرای تحقق این امر با ســرعت 

بیشتری فعالیت خواهیم کرد.
شهردار اصفهان به پروژه حلقه حفاظتی شهراشاره 
کرد و گفت: ایــن پروژه یکی از طرح هــای فعال در 
شــهر اســت که در دوره گذشــته احداث آن آغاز 
شــده بود، از این رو اجرای این پروژه بدون یک روز 

تعطیلی، با شتاب ادامه دارد.
قاسم زاده با اشاره به تداوم خط یک متروی اصفهان 
اظهار کرد: ادامه خط یک مترو از شــهرک قدس تا 
دانشگاه صنعتی اصفهان مصوب شده و آماده انعقاد 
قرارداد است، همچنین خرید ۲۸۵ اتوبوس شهری 

جدید از پروژه های شــاخص در حــوزه حمل ونقل 
شهری به شمار می رود.

وی با اشاره به مازوت ســوزی نیروگاه شهید محمد 
منتظری در زمســتان ها، ابراز داشــت: در جلســه 
رئیس قوه قضائیــه در اصفهان دســتور قطع کامل 
مازوت ســوزی این نیروگاه صادر شــد و امید است 
که اکنون هیچ مازوتی در اصفهان در حال سوختن 

نباشد.
شهردار اصفهان درخصوص آلودگی هوای اصفهان 
تصریح کــرد: برای حل این معضــل در حوزه حمل 
و نقل شــهری هیچ راهی جز توســعه قطار شهری، 
تکمیــل رینــگ حفاظتــی و اســتاندارد ســازی 
اتوبوس های شــهری نیست و دســتور العمل ها در 
ارتباط با کاهش آلاینده ها ابلاغ شــده که با توسعه 

فضای سبز بخشی از آلاینده ها که شهرداری در آن 
نقش دارد، کاهش می یابد.

 علی قاســم زاده با بیــان این موضوع کــه مدیریت 
شهری در احیای بافت های فرســوده مصمم است، 
افزود: در این راســتا احیای محورهای تاریخی را در 
صدر قرار دادیم و ســال آینده نیز طــرح بازآفرینی 

شهری در بافت های فرسوده اجرا خواهد شد.
شهردار اصفهان با اشــاره به اینکه بزودی خبرهای 
خوبی درباره زاینده رود خواهیم داشــت، بیان کرد: 
باکمک استانداری ،دســتگاه ها، صنایع و شهرداری 
پیش بینی شــده آب خلیج فارس نیمه دوم ســال 

آینده به اصفهان برسد.
قاســم زاده با بیان اینکــه این پروژه انتقــال آب با 
مدیریت جهادی فعال اســت، افــزود: این طرح به 

هشــت خرده پروژه تقسیم شــده و هر هشت پروژه 
فعال وبه صورت جهادی و با اتکا به منابع استانی در 

حال فعالیت است. 
وی افزود: خط لوله انتقــال آب دریا تا پایان ۱۴۰۲ 
به ســیرجان و از آنجا به اصفهان منتقل می شــود 
و در ادامــه پروژه را بــه دریای عمان وصــل ، و آب 

استیجاری سیرجان جایگزین خواهد شد.
قاســم زاده تصریح کرد: با توجه بــه مدیریت پروژه 
و همدلی که بین همــه منابع اســتانی وجود دارد 
پیش بینی می شود که اواخر ۱۴۰۲ آب تصفیه شده 
خلیج فارس را در اصفهان برای صنایع و کشــاورزی 

خواهیم داشت. 
شــهردار اصفهان با بیان اینکه رؤیای من برای این 
شهر این اســت که هر کســی آرزو کند در اصفهان 
زندگی کنــد، تصریح کــرد: اصفهان شــخصیتی 
فرهنگی و تاریخی دارد که بایــد از آن صیانت کرد 
و برنامه ما توســعه این شــهر با حفظ شخصیت آن 

است.
وی با اشــاره به اینکه بودجه ۱۴۰۲ نسبت به سال 
گذشته 6۵ درصد افزایش یافته است گفت: با تحقق 
منابع، در ســال آینده خدمات بیشــتر و بهتری به 

مردم اصفهان ارائه خواهد شد.
وی خاطرنشــان کرد: در مجموع ۲۰ هزار میلیارد 
تومان بودجه ۱۴۰۲ شــهرداری اصفهــان تعیین 
شده که با سازمان های تابعه ۲۲ هزار میلیارد و ۳۴۰ 
میلیون تومان اســت. همچنیــن 7۳ درصد بودجه 

،عمرانی و ۲7 درصد هزینه ای است.

روابط  مدیرکل دفتر  اصفهان-مریم مومنی 
عمومی و اطــلاع رســانی وزارت نیروبــا حضور 
درشــرکت آبفای اصفهــان از کارکنــان روابط 
عمومــی آبفای اســتان اصفهان به لحاظ کســب 
۳رتبــه برترو۲رتبه شایســته تقدیــر در ارزیابی 

عملکرد۱۴۰۱ تجلیل به عمل آورد.
علی اکبر کاظمــی به نقش روابــط عمومی ها در 
گذر از تابستان ۱۴۰۱ اشــاره کرد و تصریح نمود: 
بدون تردید فعالان عرصه روابط عمومی با اطلاع 
رســانی به موقع و جامع از چگونگی عرضه کالای 
ارزشــمند آب به مردم نقش قابل توجهی در گذر 

از تابستان داشتند. 
وی با اشــاره به جایگاه و نقش روابط عمومی ها در 
پیشــبرد اهداف ســازمان ها گفت: روابط عمومی 
با توجه به نقشــی که در تنویر افــکار عمومی دارند 
می توانند در پیشــبرد اهداف ســازما نها موثر واقع 
شــوند که در این میان روابط عمومــی صنعت آبفا 

باید مردم را ترغیب به مدیریت مصرف آب نمایند.
مدیــرکل دفتر روابــط عمومی و اطلاع رســانی 
وزارت نیــرو آب و بــرق را دو کالای ارزشــمند 
خواند و اظهار داشــت: آب و برق دو کالای بسیار 

ارزشمند هســتند که متاســفانه مردم در جامعه 
به درســتی قدر این کالاهــا را نمی داننــد و باید 
فعالان عرصه روابط عمومی ها بــا تولید محتوای 
جامع مــردم را تشــویق به مصرف درســت این 

دوکالای ارزشمند نمایند.
وی تولید محتــوای موثر را یکــی از برنامه های 
اصلی روابط عمومی ها برشــمرد و خاطر نشــان 
ســاخت: باید کارکنان روابط عمومی ها با برنامه 
های از پیش تعیین شــده و با اهدافی مشــخص 
بــرای مخاطبین در گــروه های مختلــف اقدام 
بــه تولید محتــوا نمایند تــا بتوانند اثــر گذاری 

مطلوبی در جامعه داشته باشند.
کاظمی برقراری ارتباط دوســویه بــا گرو ه های 
مرجع را یکی از اولویت هــای کار روابط عمومی 
ها دانســت و عنوان کــرد: فعــالان عرصه روابط 
عمومی نــه تنها باید با همه اقشــار جامعه ارتباط 
موثر برقرار کنند بلکه با توجه به اهداف ســازمان 
باید بتوانند با گــرو ه های مرجــع مانند اصحاب 
رسانه ، روحانیون، اساتید دانشــگاه، نمایندگان 
مجلس و….. ارتباطی بســیار ســازنده در دستور 

کار قرار دهند.

در ادامــه این مراســم مدیر عامل آبفای اســتان 
اصفهان به تلاش هایــی که کارکنــان آبفا برای 
گذر از تابســتان در دســتور کار قرار دادند اشاره 
کــرد و گفــت: همــه کارکنــان آبفا بــرای گذر 
ازتابســتان ۱۴۰۱ متحمل تلاش های بســیاری 
شدندکه در این میان کارکنان روابط عمومی هم 
با اطلاع رســانی به موقع و صحیح نقش موثری در 

ایجاد آرامش در جامعه داشتند.
حســین اکبریان به وقوع باران های سیل آسا در 
سال ۱۴۰۱ پرداخت و تصریح کرد: با تلاش هایی 
که در زمینه مهار کدورت آب و مدیریت فشــار در 
هنگام وقوع بارن های ســیل آســا صورت گرفت 

آب شــرب مردم پایدار تامین شد این درحالیست 
که ظرفیــت مخــازن آب در اســتان حداکثر 6 
ســاعت اســت اما تخصص و تعهد کارکنــان آبفا 
منجر به تامین پایدار آب شــرب مردم در هنگام 

وقوع این حادثه غیر مترقبه گردید.
وی اعلام کرد:مدیریت مصــرف آب یکی از برنامه 
هایی اســت که در دســتور کار قرار دارد و در این 
زمینه تلاش های بســیاری انجام شده به طوری 
که می توان گفت هــم اکنون که مصرف ســرانه 
آب شــرب مردم اصفهان ۱7۰ لیتر درشبانه روز 
می باشــد حاصل اجرای برنامه های فرهنگی در 

زمینه مصرف بهینه آب است.

اصفهان
به همت شهرداری اصفهان؛

بزرگترین قرارداد تاریخ شهرداری ها بسته شد

وابط عمومی آبفای استان اصفهان تجلیل از کارکنان ر

خــرم آباد-طولابــی  فرمانــده انتظامی 
لرستان از توقیف یک دســتگاه کامیون و کشف 
بیــش از ۲۲ تــن رب گوجه فرنگــی قاچاق در 

شهرستان الیگودرز خبر داد.
ســردار یحیــی الهــی امــروز ۲۰ اســفندماه 
در جمــع خبرنــگاران، اظهار کــرد: ماموران 
ایســتگاه بازرســی خمه الیگودرز حین کنترل 
خودروهای عبوری بــه یک دســتگاه کامیون 

حامل بار مشکوک و آن را متوقف کردند.
وی تصریح کرد: در بازرســی از این خودرو ۲۲ 
تــن و ۸۵۰ کیلوگــرم رب گوجه فرنگی قاچاق 

فاقد مجوز کشف شد.
فرمانده انتظامی لرســتان با اشاره به دستگیری 
یک نفر در این رابطه، افزود: کارشناسان ارزش 
محموله کشــف شــده را ۹ میلیارد ریال برآورد 

کردند.

ســردار الهی در پایــان مبارزه با پدیده شــوم 
قاچاق را از مهمتریــن اولویت های پلیس عنوان 
کرد و از شهروندان خواســت موارد مشکوک را 
بلافاصلــه از طریق تلفن ۱۱۰ بــه پلیس اطلاع 

دهند.

بندرعباس-کمالی  شــهردار بندرعباس از 
اختصاص یازده بوســتان برای اسکان گردشگران 
و مسافران نوروزی در شــهر بندرعباس خبر داد.
مهدی نوبانی در بازدید از بوســتان های ســطح 
شــهر بندرعباس با بیــان اینکه یکــی از برنامه 
های شهرداری در راستای اســتقبال از مسافران 
نوروزی، آماده ســازی پارک ها و بوســتان های 
سطح شــهر اســت، تصریح کرد: در نوروز ۱۴۰۲ 
پارک و بوســتان هایی شــامل جنگلــی، دولت، 
ولایت، غدیر، کپشــکن، گلها، ســورو، دباغیان، 
کمپ اسکان، پارک شــهر فاز ۱ و ۲ جهت اسکان 
و اســتقرار مســافران نوروزی در نظر گرفته شده 
اســت و این پارک هــا دارای امکاناتــی از جمله 
ســرویس بهداشــتی، غرفــه عرضــه مایحتاج، 

آلاچیق و ... هستند.
شــهردار بندرعباس با اشــاره به اینکه ظرفیت 

این بوستان ها جهت اســکان مسافران ۲۵ هزار 
چادر است، اظهار کرد: افزایش کیفیت خدمات 
مهم ترین هدف ســتاد نوروزی شهرداری است 
و تلاش شــهرداری بندرعباس خدمت رسانی با 

کیفیت به مسافران نوروزی است.

لرستان هرمزگان

توقیف کامیون حامل ۲۲ تن رب گوجه فرنگی در الیگودرز وزی ۱۱ بوستان در بندرعباس آماده اسکان مسافران نور

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی مازندران:

ونا تزریق کنند وزی قبل از سفر واکسن کر مسافران نور
از سوی رئیس شورای راهبردی جبهه مردمی 

ایران قوی کشورانجام شد؛
تقدیر  از مدیرعامل شرکت توزیع 

وی برق خوزستان نیر
طی مراســمی و با حضور رئیس شورای  اهواز - محمد مجدم 
راهبردی جبهه مردمی ایران قوی کشــور از مدیرعامل شــرکت 

توزیع برق خوزستان تقدیر شد.
سردار علیرضا افشار؛ رئیس شــورای راهبردی جبهه مردمی ایران 
قوی کشور در همایش جهاد تبیین با محوریت جبهه مردمی دولت 
ایران قوی که در اهواز برگزار شــد؛ با اهدا لوح از دکتر علی خدری؛ 
مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق خوزســتان به دلیل اقدامات 
تاثیرگذار این شــرکت در برق رسانی به روســتاها و مناطق صعب 
العبور؛ و محرومیت زدایی از چهره اســتان که در راســتای تحقق 
اهداف و پیگیری برنامه های شــورای راهبردی جبهه مردمی ایران 

قوی بوده؛ تقدیر به عمل آورد.
در متن این لوح سپاس آمده است:

جناب آقای مهندس خــدری مدیرعامل محترم شــرکت توزیع 
نیروی برق خوزستان

یقینــا توســعه و پیشــرفت کشــور مرهــون تلاش بــی دریغ 
مسپولین خدوم و دلســوزی می باشــد که همواره جهت تعالی 
و ارتقاء ایران قــوی قدم برداشــته و خدمتگــزاری را افتخاری 
بــزرگ و پاســخگویی را وظیفه ای مهــم برای خویشــتن می 
دانند؛ لذا بر خــود وظیفه مــی دانیم مصداق حدیث شــریفه ؛ 
من لم یشــکرالمخلوق لم یشــکر الخالق؛ با عنایــات به این که 
اندیشــه؛ همت و حمیت جنابعالــی موجب توفیق در تشــکیل 
جلســات و اهداف شــورای راهبردی جبهه مردمــی ایران قوی 
استان خوزســتان گردیده اســت بر خود فرض می دانم مراتب 
سپاســگزاری خود را از خدمات و زحمات بی شــائبه جنابعالی 
در تحقق اهداف و پیگیری برنامه های شــورای راهبردی جبهه 
مردمی ایران قوی اعــلام نمایم. در ظل توجهــات حضرت ولی 
عصر)عج( و مقــام معظــم رهبــری و عنایات پــروردگار الهی 

سربلندی بیش از پیش شما را مسئلت می نمایم.

تکمیل ۶ هزار واحد مسکن مهر هشتگرد
 در سال ۱۴۰۲

البرز-مظفــری  مدیرعامــل شــرکت عمران شــهر جدید 
هشتگرد، گفت: ســه هزار واحد در خرداد ماه ۱۴۰۲ و سه هزار 

واحد دیگر در را شهریورماه تکمیل می کنیم.
عباس قنبری، مدیرعامل شرکت عمران شــهر جدید هشتگرد،  
در آیین افتتاح مسکن مهر شهر جدید هشــتگرد، ضمن تبریک 
میلاد امــام زمــان )ع(، گفت: امــروز ۲هزار و دویســت واحد 

مسکونی با حضور مقام عالی وزارت افتتاح شد.
وی ضمن عذرخواهی از شهروندان، بیان کرد: اطلاع داریم که چندین 
سال منتظر آماده شدن مســاکن خود بودید اما قول می دهیم که تا 

پایان سال ۱۴۰۲ همه مساکن مهر را به اتمام برسانیم.
این مقام مســؤول با بیان اینکه حدود 6 هزار واحــد دیگر باقی 
مانده است، افزود: سه هزار واحد در خرداد ماه ۱۴۰۲ و سه هزار 

واحد دیگر در را شهریورماه تکمیل می کنیم.

جایگاه های سوخت البرز آماده خدمت رسانی 
وزی در ایام نور

البرزمظفری  مدیر شرکت ملی فرآورده های نفتی منطقه البرز، 
گفت: هم اکنون به طور میانگین امــکان عرضه روزانه بیش از 7۰۰ 
هزار مترمکعب گاز طبیعی فشرده )CNG( به خودروهای گازسوز 
وجــود دارد و در تمام راه هــای ارتباطی منطقه به شــهرهای مهم 

مسافرپذیر، جایگاه ها آماده سوخت رسانی هستند.
محســن وزارتی، مدیر شــرکت ملی پخــش فرآورده های نفتی 
منطقــه البرز ، با بیــان اینکه در حال حاضر ۳۵ جایگاه ســی ان 
جی، 6۰ جایگاه عرضه فرآورده ســوخت مایع )بنزین و نفتگاز( و 

۱7 جایگاه دو منظوره در پخش منطقه البرز فعال است، گفت:
وی با بیان اینکه البرز یکی از مناطقی اســت که به دلیل عبور راه های 
مهم ارتباطی شمال و غرب کشــور در ایام تعطیلات شاهد تردد حجم 
بسیار زیاد خودرو خواهد بود، یادآور شد: به همین دلیل حساسیت در 

سوخت رسانی در مناطق مختلف آن را دو چندان می کند.
این مقام مســؤول با اشــاره به اینکه هم اکنون به طور میانگین 
امکان عرضه روزانه بیــش از 7۰۰ هزار مترمکعــب گاز طبیعی 
فشــرده )CNG( به خودروهای گازســوز وجود دارد، بیان کرد: 
در تمام راه های ارتباطی منطقه به شــهرهای مهم مســافرپذیر، 

جایگاه ها آماده سوخت رسانی هستند.
مدیر شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه البرز در خصوص 
اطلاع رسانی، گفت: به منظور سوخت رســانی مناسب در ایام تعطیل 
آغاز سال نو، اطلاع رسانی مناســب به ۱۱۲ جایگاه دار استان انجام 
شده و رعایت مسائل ایمنی و سوخت رسانی مطلوب در ایام تعطیل و 

شلوغ نوروز در دستور کار جایگاه ها قرار گرفته است.
وی با بیان اینکه بازدیدهای مستمر جایگاه ها در طول سال انجام شده 
اســت، افزود: در ایام تعطیل نیز گشــت های ویژه منطقه نسبت به 

کنترل جایگاه های واقع در مسیرهای پرتردد اقدام خواهند کرد.
وزارتی با اشــاره به ناحیه های تحت پوشــش، گفت: شرکت ملی 
پخش فرآورده های نفتی منطقه البرز با ســه ناحیه تحت پوشش، 
)مرکزی، ســاوجبلاغ و نسا( ســوخت رســانی به تمامی شهرهای 
اســتان را بر عهده دارد و به دلیل قرار گرفتن راه های مهم و پرتردد، 

یکی از نقاط شلوغ و مسافرپذیر کشور در ایام تعطیلات است.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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وزیر
وزیر نفت گفت: در جلساتی که در اوپک و اوپک 
پلاس برگزار شــد، مشخص شــد با عربستان 
دیدگاه های مشــترکی داریم. جــواد اوجی در 
مراســم رونمایی از گواهی ســپرده نفت خام 

و میعانــات گازی، دربــاره تاثیر توافــق ایران 
و عربســتان روی صادرات نفت ایــران عنوان 
کرد: در اجلاس اوپک و اوپــک پلاس در بحث 
صادرات نفت دیدگاه نزدیکی با عربستان داریم؛ 

تصمیماتی کــه در اوپک و اوپــک پلاس رقم 
خورده با همفکری هم و نقاط مثبت و مشترک 
زیاد بوده اســت.وی همچنین درمورد توسعه 
میادین مشترک نفتی با کشــورهای همسایه 

گفت: در این زمینه توافق نامه ای با کشور عمان 
برای توسعه میدان هنگام امضا شده است.وزیر 
نفت در ادامه با اشاره به گواهی سپرده نفت خام 
و میعانات گازی گفت: در این طرح از ســرمایه 

گذاران داخلی و مشــارکت مردمی اســتفاده 
می کنیم که باعث تنــوع در بحث صادرات نفت 
می شــود. همچنین جمــع آوری نقدینگی را 
به دنبال دارد. در این راســتا برای بهینه سازی 

گاز، این محصول را در بازار بــورس انرژی ارائه 
خواهیم کــرد. قیمت گذاری گواهــی نفت در 
بازه زمانی مشــخصی و بر اســاس نرخی که به 

مشتریان عرضه می کنیم محاسبه می شود. 

وزیر نفت:در اوپک دیدگاه های مشترکی با عربستان داریم
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پایگاه تحلیلی
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فراتر از کاغذ
پایگاه خبری

آنلاین

روز  رسیدن  فرا  مناسبت  به 
حضور  با  مراسمی  درختکاری، 
شهر  عمران  شرکت  مدیرعامل 
جدید اندیشه و مدیران پروژه لیلیان 

پالاس در این مجتمع برگزار شد. 
مدیر عامل  مسلم خانی -  مهدی  :دکتر 
و رئیس هیئت مدیره شرکت عمران 
شهر جدید اندیشه، ضمن گرامیداشت 
داشت:مجموعه  اظهار  درختکاری  روز 
شرکت عمران شهر جدید اندیشه در 
راستای مسئولیت اجتماعی در حوزه 
که  درختکاری  روز  در  زیست  محیط 
به عنوان یکی از مهم ترین و زیباترین 
روزهای زمین است برنامه های متنوعی 
اجرا  و  ریزی  برنامه  را در سطح شهر 

کرده است. 
سبز  فضای  توسعه  و  درختکاری  وی 
آلودگی  با  مقابله  راهکار  مهمترین  را 
به  توجه  با  داد:  ادامه  و  برشمرد  هوا 

فرهنگ درختکاری و لزوم حفاظت از 
آن و همچنین تأثیر مثبت و انکارنشدنی 
سلامت محیط زیست و پاکی هوا در 
تندرستی شهروندان، یک پویش ملی 
عمران  تخصصی  مادر  شرکت  توسط 
شهر  نهال  عنوان  با  جدید  شهرهای 
)هر ایرانی یک درخت (راه اندازی شد 
شود  کاشته  جدید  شهرهای  در  که 
عمران شهر  اساس شرکت  همین  بر 
جدید اندیشه همزمان با روز درختکاری 
در یک حرکت دسته جمعی اقدام به 
و 5  شهرنمود  در سطح  نهال  کاشت 
هزار اصله درخت مثمر وغیر مثمر بین 

شهروندان این شهر توزیع شد. 
دکتر مسلم خانی با تاکید بر حضور موثرتر 
و مطلوب تر شرکت تحت مدیریت خود 
در مشارکت های اجتماعی گفت:مراسم 
روز درختکاری با هدف ایجاد مشارکت 
و حس تعلق اجتماعی شهروندان شهر 

جدید اندیشه و استفاده از ظرفیت های 
مردمی در راستای رشد و حفظ فضای 

سبز برگزار شد.
با  امروزه  که  مطلب  این  اعلام  با  وی 
صنعتی شدن جوامع بشری، درختان 
انسان ها   زندگی  در  مهم تری  نقش 
را  ایفا می کنند؛ درخت و درختکاری 
راه حل های مناسب  از  یکی  به عنوان 
آلودگی محیط زیست  با  برای مبارزه 
برشمرد و افزود:محافظت و مراقبت از 
این موهبت الهی وظیفه ای است که بر 
دوش یکایک ما می باشد و باید حفظ 
و نگهداری فضای سبز شهری و محیط 

زندگیمان مورد اهمیت قرار گیرد . 
شهرجدید  عمران  شرکت  مدیرعامل 
اندیشه اذعان داشت: نهایت تلاش خود 
را به عمل می آوریم تا در کاشت درخت و 
سر سبز شدن میهن عزیزمان، نقشی ولو 
کوچک ایفا نمائیم و البته در کنار کاشت 

درخت، رسیدگی مستمر به این مهم را 
نیز مورد توجه قرار داده و با دیگر مجموعه 
های حاضر در شهر جدید اندیشه مراقبت 

از درختان را نیز مدنظر قرار داده ایم.
رئیس هیئت مدیره شرکت عمران شهر 
جدید اندیشه ضمن بیان این مطلب که 
شهر جدید اندیشه از جمله شهرهای 
جدید در تراز شهر سبز است گفت:یکی 
از بهترین راه های فرهنگ سازی کاشت 
درخت تشویق نسل آینده می باشد که 
با تشویق کودکان و نوجوانان در کاشت 
درختان می توان در حفظ و نگهداری از 
محیط زیست اقدامات ماندگار و اصولی 

انجام داد. 
دکتر مسلم خانی ضمن مثبت توصیف 
کردن شرایط فضای سبز شهر اندیشه 
و ارائه خدمات چشمگیر این شرکت با 
همکاری شهرداری در راستای توسعه 
فضای سبز خاطرنشان کرد: اجرای موفق 

پروژه های »ره باغ« و »پیاده راه سلامت« 
مهمترین  از  اندیشه  جدید  شهر  در 
محسوب  عمران  شرکت  اقدامات 
می شوند که بی شک اقدامی مهم، حیاتی 

و ثمربخش برای شهروندان است.
همراهی  و  مشارکت  از  پایان  در  وی 
شهروندان شهر جدید اندیشه در کاشت 
حفظ  و  سبز  فضای  توسعه  درخت، 
متذکر  و  آورد  عمل  به  قدردانی  آن 
شد: با کاشت اولین نهال به مناسبت 

روز درختکاری و هفته منابع طبیعی 
حال  در  مسکونی  مجتمع  محل  در 
ساخت لیلیان پالاس ایجاد فضای سبز 
مطلوب و مناسب این مجموعه آغاز شد 
امیدواریم همه مجموعه های شهر  و 
جدید اندیشه نیز در راستای مسئولیت 
در  را  اقدامات  اینگونه  خود  اجتماعی 

راس امور خود قرار دهند. 
به گزارش:محمد مهدی پادکان

باحضور مدیرعامل شرکت عمران شهر جدید  اندیشه و  مدیران پروژه لیلیان پالاس؛

 اولين نهال در مجتمع مسکونی ليليان پالاس 
کاشته شد

» با مصرف صحیح و بهره گیری از الگوی درست استفاده از برق، از قطع آن جلوگیری کنیم«

نام و نشانی مناقصه گزار: شرکت سهامی برق منطقه ای خوزستان به شناسه ملی 10100980544، کد اقتصادی : 7698 – 3167 – 4113 
و کدپستی 6137674764 به نشانی : اهواز – گلستان – بلوار کارگر شرقی – ساختمان 8 طبقه شرکت سهامی برق منطقه ای خوزستان – طبقه 

سوم – بلوک A امور تدارکات و قراردادها 
مشخصات مناقصه : مناقصه عمومی یک مرحله ای با ارزیابی کیفی به شرح ذیل :

شماره فراخوان در سامانه شماره مناقصه 
تدارکات الکترونیکی دولت 

مبلغ تضمین )ریال(مبلغ برآورد )ریال(موضوع مناقصه 

01/10120812001001262000165/م 
تکمیل پست 132/33 کیلوولت ملت شامل طراحی و 

مهندسی، تامین کالا و انجام عملیات تکمیلی ساختمانی، 
 )EPC( نصب، تست و راه اندازی

316.868.139.83412.337.362.797

محل انجام کار : اهواز -  پست برق 132 کیلوولت ملت  
مهلت، مبلغ و محل دریافت اسناد : متقاضیان می توانند از ساعت 8 مورخ 1401/12/22 لغایت ساعت 18 مورخ 1401/12/28 به سامانه 
تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس www.setadiran.ir مراجعه و با پرداخت مبلغ 200.000 ریال از طریق درگاه پرداخت اینترنتی در وجه 
حساب نسیم به شماره 4001122004023175 به نام تمرکز وجوه درآمد حق انشعاب و سایر درآمدهای شرکت برق منطقه ای خوزستان در بانک 

مرکزی جمهوری اسلامی ایران برای خرید اسناد فراخوان ارزیابی کیفی مناقصه فوق اقدام نمایند . 
مهلت بارگذاری اسناد فراخوان ارزیابی کیفی  : مناقصه گران می بایست تصویر کلیه اسناد و مستندات ارزیابی کیفی را مطابق شرح دفترچه 
اسناد تا ساعت 18 مورخ 1402/01/21 در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت بارگذاری نمایند. تمامی مراحل برگزاری فراخوان ارزیابی کیفی از دریافت 
و تحویل اسناد استعلام ارزیابی کیفی تا ارسال دعوتنامه جهت سایر مراحل مناقصه ، از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت انجام خواهد شد . 

 سایر شرایط :
 * رتبه بندی کار از سازمان برنامه و بودجه کشور : داشتن گواهینامه صلاحیت پیمانکاری EPC در رشته ی نیرو یا جهت گروه مشارکت
 ) داشتن گواهینامه صلاحیت انجام خدمات مشاوره در رشته نیرو و نیز داشتن گواهینامه صلاحیت پیمانکاری در رشته نیرو ( به شرط داشتن ظرفیت 

آزاد )تعدادی و ریالی ( حداقل معادل برآورد مناقصه الزامیست. 
* داشتن گواهینامه تایید صلاحیت ایمنی پیمانکاری از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی الزامی است . 

* به پیشنهادهای فاقد اصل امضاء، مشروط، مخدوش و پیشنهاداتی که بعد از مدت مقرر واصل شود ، مطلقا ترتیب اثر داده نخواهد شد . 
علاقه مندان به شرکت در مناقصه در صورت عدم عضویت قبلی، می بایست مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را 

جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. 
تاریخ انتشار نوبت اول:1401/12/22 تاریخ انتشار نوبت دوم:1401/12/24

تجدید فراخوان ارزیابی کيفی
 جهت برگزاری مناقصه عمومی یک مرحله ای 

روابط عمومی شرکت سهامی برق منطقه ای خوزستان   

شرکت سهامی برق منطقه ای خوزستان 

)استان های خوزستان و کهگیلویه و بویراحمد(

شناسه آگهی: 1468929

نوبت اول

روز  رسیدن  فرا  مناسبت  به 
حضور  با  مراسمی  درختکاری، 
شهر  عمران  شرکت  مدیرعامل 
جدید اندیشه و مدیران پروژه لیلیان 

پالاس در این مجتمع برگزار شد. 
مدیر عامل  مسلم خانی -  مهدی  :دکتر 
و رئیس هیئت مدیره شرکت عمران 
شهر جدید اندیشه، ضمن گرامیداشت 
داشت:مجموعه  اظهار  درختکاری  روز 
شرکت عمران شهر جدید اندیشه در 
راستای مسئولیت اجتماعی در حوزه 
که  درختکاری  روز  در  زیست  محیط 
به عنوان یکی از مهم ترین و زیباترین 
روزهای زمین است برنامه های متنوعی 
اجرا  و  ریزی  برنامه  را در سطح شهر 

کرده است. 
سبز  فضای  توسعه  و  درختکاری  وی 
آلودگی  با  مقابله  راهکار  مهمترین  را 
به  توجه  با  داد:  ادامه  و  برشمرد  هوا 

فرهنگ درختکاری و لزوم حفاظت از 
آن و همچنین تأثیر مثبت و انکارنشدنی 
سلامت محیط زیست و پاکی هوا در 
تندرستی شهروندان، یک پویش ملی 
عمران  تخصصی  مادر  شرکت  توسط 
شهر  نهال  عنوان  با  جدید  شهرهای 
)هر ایرانی یک درخت (راه اندازی شد 
شود  کاشته  جدید  شهرهای  در  که 
عمران شهر  اساس شرکت  همین  بر 
جدید اندیشه همزمان با روز درختکاری 
در یک حرکت دسته جمعی اقدام به 
و 5  شهرنمود  در سطح  نهال  کاشت 
هزار اصله درخت مثمر وغیر مثمر بین 

شهروندان این شهر توزیع شد. 
دکتر مسلم خانی با تاکید بر حضور موثرتر 
و مطلوب تر شرکت تحت مدیریت خود 
در مشارکت های اجتماعی گفت:مراسم 
روز درختکاری با هدف ایجاد مشارکت 
و حس تعلق اجتماعی شهروندان شهر 

جدید اندیشه و استفاده از ظرفیت های 
مردمی در راستای رشد و حفظ فضای 

سبز برگزار شد.
با  امروزه  که  مطلب  این  اعلام  با  وی 
صنعتی شدن جوامع بشری، درختان 
انسان ها   زندگی  در  مهم تری  نقش 
را  ایفا می کنند؛ درخت و درختکاری 
راه حل های مناسب  از  یکی  به عنوان 
آلودگی محیط زیست  با  برای مبارزه 
برشمرد و افزود:محافظت و مراقبت از 
این موهبت الهی وظیفه ای است که بر 
دوش یکایک ما می باشد و باید حفظ 
و نگهداری فضای سبز شهری و محیط 

زندگیمان مورد اهمیت قرار گیرد . 
شهرجدید  عمران  شرکت  مدیرعامل 
اندیشه اذعان داشت: نهایت تلاش خود 
را به عمل می آوریم تا در کاشت درخت و 
سر سبز شدن میهن عزیزمان، نقشی ولو 
کوچک ایفا نمائیم و البته در کنار کاشت 

درخت، رسیدگی مستمر به این مهم را 
نیز مورد توجه قرار داده و با دیگر مجموعه 
های حاضر در شهر جدید اندیشه مراقبت 

از درختان را نیز مدنظر قرار داده ایم.
رئیس هیئت مدیره شرکت عمران شهر 
جدید اندیشه ضمن بیان این مطلب که 
شهر جدید اندیشه از جمله شهرهای 
جدید در تراز شهر سبز است گفت:یکی 
از بهترین راه های فرهنگ سازی کاشت 
درخت تشویق نسل آینده می باشد که 
با تشویق کودکان و نوجوانان در کاشت 
درختان می توان در حفظ و نگهداری از 
محیط زیست اقدامات ماندگار و اصولی 

انجام داد. 
دکتر مسلم خانی ضمن مثبت توصیف 
کردن شرایط فضای سبز شهر اندیشه 
و ارائه خدمات چشمگیر این شرکت با 
همکاری شهرداری در راستای توسعه 
فضای سبز خاطرنشان کرد: اجرای موفق 

پروژه های »ره باغ« و »پیاده راه سلامت« 
مهمترین  از  اندیشه  جدید  شهر  در 
محسوب  عمران  شرکت  اقدامات 
می شوند که بی شک اقدامی مهم، حیاتی 

و ثمربخش برای شهروندان است.
همراهی  و  مشارکت  از  پایان  در  وی 
شهروندان شهر جدید اندیشه در کاشت 
حفظ  و  سبز  فضای  توسعه  درخت، 
متذکر  و  آورد  عمل  به  قدردانی  آن 
شد: با کاشت اولین نهال به مناسبت 

روز درختکاری و هفته منابع طبیعی 
حال  در  مسکونی  مجتمع  محل  در 
ساخت لیلیان پالاس ایجاد فضای سبز 
مطلوب و مناسب این مجموعه آغاز شد 
امیدواریم همه مجموعه های شهر  و 
جدید اندیشه نیز در راستای مسئولیت 
در  را  اقدامات  اینگونه  خود  اجتماعی 

راس امور خود قرار دهند. 
به گزارش:محمد مهدی پادکان

باحضور مدیرعامل شرکت عمران شهر جدید  اندیشه و  مدیران پروژه لیلیان پالاس؛

 اولين نهال در مجتمع مسکونی ليليان پالاس 
کاشته شد

» با مصرف صحیح و بهره گیری از الگوی درست استفاده از برق، از قطع آن جلوگیری کنیم«

نام و نشانی مناقصه گزار: شرکت سهامی برق منطقه ای خوزستان به شناسه ملی 10100980544، کد اقتصادی : 7698 – 3167 – 4113 
و کدپستی 6137674764 به نشانی : اهواز – گلستان – بلوار کارگر شرقی – ساختمان 8 طبقه شرکت سهامی برق منطقه ای خوزستان – طبقه 

سوم – بلوک A امور تدارکات و قراردادها 
مشخصات مناقصه : مناقصه عمومی یک مرحله ای با ارزیابی کیفی به شرح ذیل :

شماره فراخوان در سامانه شماره مناقصه 
تدارکات الکترونیکی دولت 

مبلغ تضمین )ریال(مبلغ برآورد )ریال(موضوع مناقصه 

01/10120812001001262000165/م 
تکمیل پست 132/33 کیلوولت ملت شامل طراحی و 

مهندسی، تامین کالا و انجام عملیات تکمیلی ساختمانی، 
 )EPC( نصب، تست و راه اندازی

316.868.139.83412.337.362.797

محل انجام کار : اهواز -  پست برق 132 کیلوولت ملت  
مهلت، مبلغ و محل دریافت اسناد : متقاضیان می توانند از ساعت 8 مورخ 1401/12/22 لغایت ساعت 18 مورخ 1401/12/28 به سامانه 
تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس www.setadiran.ir مراجعه و با پرداخت مبلغ 200.000 ریال از طریق درگاه پرداخت اینترنتی در وجه 
حساب نسیم به شماره 4001122004023175 به نام تمرکز وجوه درآمد حق انشعاب و سایر درآمدهای شرکت برق منطقه ای خوزستان در بانک 

مرکزی جمهوری اسلامی ایران برای خرید اسناد فراخوان ارزیابی کیفی مناقصه فوق اقدام نمایند . 
مهلت بارگذاری اسناد فراخوان ارزیابی کیفی  : مناقصه گران می بایست تصویر کلیه اسناد و مستندات ارزیابی کیفی را مطابق شرح دفترچه 
اسناد تا ساعت 18 مورخ 1402/01/21 در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت بارگذاری نمایند. تمامی مراحل برگزاری فراخوان ارزیابی کیفی از دریافت 
و تحویل اسناد استعلام ارزیابی کیفی تا ارسال دعوتنامه جهت سایر مراحل مناقصه ، از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت انجام خواهد شد . 

 سایر شرایط :
 * رتبه بندی کار از سازمان برنامه و بودجه کشور : داشتن گواهینامه صلاحیت پیمانکاری EPC در رشته ی نیرو یا جهت گروه مشارکت
 ) داشتن گواهینامه صلاحیت انجام خدمات مشاوره در رشته نیرو و نیز داشتن گواهینامه صلاحیت پیمانکاری در رشته نیرو ( به شرط داشتن ظرفیت 

آزاد )تعدادی و ریالی ( حداقل معادل برآورد مناقصه الزامیست. 
* داشتن گواهینامه تایید صلاحیت ایمنی پیمانکاری از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی الزامی است . 

* به پیشنهادهای فاقد اصل امضاء، مشروط، مخدوش و پیشنهاداتی که بعد از مدت مقرر واصل شود ، مطلقا ترتیب اثر داده نخواهد شد . 
علاقه مندان به شرکت در مناقصه در صورت عدم عضویت قبلی، می بایست مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را 

جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. 
تاریخ انتشار نوبت اول:1401/12/22 تاریخ انتشار نوبت دوم:1401/12/24

تجدید فراخوان ارزیابی کيفی
 جهت برگزاری مناقصه عمومی یک مرحله ای 

روابط عمومی شرکت سهامی برق منطقه ای خوزستان   

شرکت سهامی برق منطقه ای خوزستان 

)استان های خوزستان و کهگیلویه و بویراحمد(

شناسه آگهی: 1468929

نوبت اول

خریدار  رئیس مرکــز اطلاعات 
مالی با بیــان اینکه ایــن مرکز در 
کنار انجام تکالیــف خود به یکی از 
محورهای مهم شناسایی و مبارزه 
با فرارهای مالیاتی تبدیل می شود، 
گفت: در چند ماه گذشته اطلاعات 
۶500 شخص فاقد پرونده مالیاتی 
با گردش مالی بیش از 4000 همت 
)4ساله( به سازمان مالیاتی ارسال 
شــده که این روند ادامــه خواهد 
داشــت.»هادی خانــی«، رئیس 
مرکز اطلاعات مالــی در همایش 
مدیران مبارزه با پولشویی و تامین 
مالی تروریســم نظام پولی و بانکی 
کشــور، اظهار کــرد: بانک ها هم 
در ساختارســازی و هم در اجرای 
قوانین مبارزه با پولشــویی از دیگر 
بخش ها جلوتر هستند و در ده ماه 
اخیر تعاملات خوبــی برای اجرای 
اقدامات هماهنگ بــا بخش های 
مختلف از جملــه بانک ها در حوزه 
مبارزه با پولشــویی انجام شــده 

است.
وی افزود: مرکــز اطلاعات مالی بر 
مبنای قانون مبارزه با پولشــویی، 
دبیرخانــه شــورای عالی مبارزه با 
پولشویی اســت و وظایف دبیری 
این شــورا را نیز بر عهده دارد. این 

مرکز در سال 1401 چندین محور 
از ریل گذاری هــای جدید و مهمی 
در رگولاتــوری، آموزش، تعاملات 
داخلــی و بین المللــی، عملیات 
شناســایی و برخورد بــا مصادیق 
فســاد و پولشویی را شــروع کرده 
اســت تا در آینده بتوانیــم هم در 
داخل و هــم در ابعــاد بین المللی 
پاســخگوی انتظــارات مطروحه 

باشیم.
معــاون وزیر اقتصــاد اولین محور 
را رگولاتــوری عنــوان و اظهــار 
کــرد: شــورای عالی مبــارزه بــا 
پولشویی مهم ترین ابزار و ساختار 
رگولاتوری و تدوین مقررات مبارزه 
با پولشویی و تامین مالی تروریسم 

در کشور است.
 ۷ نفر از اعضای کابینه دولت عضو 
این شورا هســتند که شامل وزرای 
اطلاعــات، صمت، امــور خارجه، 
دادگســتری، اقتصاد و رئیس کل 
بانک مرکــزی و رئیس ســازمان 
اطلاعات سپاه می باشند؛ همچنین 
نماینــده رئیــس قــوه قضائیه، 
دادســتان کل کشــور یا نماینده 
ایشان، رئیس سازمان بازرسی کل 
کشور یا نماینده وی و سه نماینده 
مجلس شورای اســلامی نیز عضو 

این شورا هستند.
خانی با اشاره به اینکه در هشت ماه 
اخیر و با اهتمام وزیر امور اقتصادی 
و دارایی بــه عنوان رییس شــورا، 
15 جلسه شورا برگزار شده است، 

اظهار کرد: در این مــدت علاوه بر 
بررسی عملکرد ۶ دستگاه اجرایی 
کشور، 11 مصوبه مهم از این شورا 
خروجی داشــته ایم که حوزه های 
مختلــف مبــارزه با پولشــویی را 
پوشش می دهد و در ســال آینده 
شورای عالی پیشــگیری و مقابله 
با جرایم پولشــویی و تامین مالی 
تروریســم، با برنامه ریزی دقیق تر 
و پررنگ تر از قبــل به مقوله مبارزه 
با پولشویی و تامین مالی تروریسم 

ورود خواهد کرد.
رئیس مرکز اطلاعــات مالی با بیان 
اینکــه هوشمندســازی داده مبنا 
در مبــارزه با فســاد و به خصوص 
بالایــی  اهمیــت  از  پولشــویی 
برخوردار اســت، گفت: با قدرتمند 
کردن زیرساخت های سیستمی و 
هوشمندسازی آن ها می توانیم به 
صورت پایه ای و ریشــه ای عملکرد 
کشــور را در مبارزه با پولشــویی 

بهبود دهیم.
وی بیان کرد: در چند ماه گذشــته 
سامانه دریافت معاملات مشکوک 
از اشــخاص مشــمول قانونــی 
عملیاتی شد و بالغ بر 40 دستگاه از 
جمله بانک ها به این سامانه متصل 
شده اند و ســال آینده نیز بر تعداد 
بخش ها و اشخاص مشمول متصل 
به این ســامانه افزوده خواهد شد و 
توسعه این ســامانه از نظام بانکی 
به ســایر بخش ها و افراد مشمول 

صورت خواهد پذیرفت.

خانی تاکید کــرد که تا بــه امروز 
نزدیــک یــک میلیون شــخص 
مشمول قانون را شناسایی کرده ایم 
که برابر قانون و مقــررات مبارزه با 
پولشــویی و تامین مالی تروریسم 
می بایســت به ســامانه ارســال 
معاملات مشــکوک و به تبع آن به 
سامانه رتبه بندی و ارزیابی عملکرد 
اشــخاص مشــمول متصل و برای 
سیاســت های ابلاغی شورای عالی 
پیشــگیری و مقابله با پولشــویی 
و تامین مالــی تروریســم و مرکز 
اطلاعــات مالی، اقدامــات لازم را 

معمول نمایند.
معاون وزیر اقتصاد افزود: ســامانه 
بعدی که در حوزه هوشمندسازی 
در دســتور کار قرار دارد، ســامانه 
اقدامــات  رتبه بنــدی  و  رصــد 
دســتگاه ها در مبارزه با پولشویی 
و تامیــن مالی تروریســم اســت. 
تــا خــرداد مــاه اولین گــزارش 
رتبه بنــدی نظام بانکــی در حوزه 
مبارزه با پولشــویی منتشر خواهد 
شــد و اولیــن جشــنواره انتخاب 
دســتگاه های برتر در حوزه مبارزه 
با پولشــویی، ســال آینده برگزار 

می شود.
دبیر شــورای عالی پیشــگیری و 
مقابله با جرایم پولشــویی و تامین 
مالی تروریسم گفت: اقدام اساسی 
و ریشــه ای در مبارزه با پولشویی و 
فســاد اقتصادی، بــا راه اندازی دو 

سامانه به سرانجام خواهد رسید. 

معاون وزیر اقتصاد:

 مرکز اطلاعات مالی به مرکز شناسایی و مبارزه 
با فرارهای مالیاتی تبدیل می شود


